
 شهرداری شهر قدس در نظر دارد نسبت به  احداث و تکمیل سکوهای ورزشگاه شهدای شهر قدس) 
زمین چمن مصنوعی شماره 2 ( و واحدهای تجاری  از طريق مناقصه عمومی اقدام نمايد.

برآورد اولیه : مبلغ اولیه برآورد انجام كارحدود 71/000/000/000 ريال بدون احتساب 10% مالیات بر 
ارزش افزوده و سقف اعتبار اجرای پروژه 100/000/000/000 ريال با احتساب کلیه ضرايب و کسورات 

قانونی می باشد.
مدت اجرای پروژه:  6 ماه .

تضمین شركت در مناقصه:  3/550/000/000  ريال  می باشد که به صورت واريز نقدی يا ضمانتنامه معتبر 
بانکی مورد پذيرش خواهد بود.

- ارائه هر نوع چك اعم از بانكي يا تضمیني و يا ساير موارد مشابه به عنوان ضمانت نامه، به هیچ عنوان 
قابل قبول نمي باشد.

-  پرداخت تضمین شركت در مناقصه بصورت نقدي از طريق شماره حساب 0105708327003 نزد بانک 
ملی بنام شهرداری شهر قدس 

- سپرده مناقصه گران اول تا سوم تا زمان عقد قرارداد نزد شهرداری باقی می ماند و هرگاه برندگان اول تا 
سوم مناقصه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد.

قیمت اسناد و نحوه واريز وجه :
شماره  حساب  به  كه  باشد  مي   ) ريال  میلیون  هشت   ( ريال   8/000/000 مناقصه  اسناد  قیمت 
0105708298000 به نام شهرداری شهر قدس نزد بانک ملی و بصورت الکترونیکی از طريق سامانه 

تدارکات دولت به نشانی www.setadiran.ir  قابل پرداخت می باشد.

 مهلت خريد اسناد :
مهلت خريد اسناد مناقصه  از مورخ  1404/02/24 لغايت 1404/02/25 می باشد و  اسناد و مدارك مناقصه 

ظرف مهلت مندرج  در سامانه تدارکات دولت به نشانی www.setadiran.ir  قابل دريافت می باشد.
مهلت تحويل و مدت اعتبار پیشنهادات :

مهلت تحويل ضمانتنامه تاساعت 14 مورخ 1404/03/06 و آخرين مهلت بارگذاری اسناد تا ساعت 13 
همانروز از طريق بارگذاری در سامانه تدارکات دولت www.setadiran.ir  می باشد. 

شرايط شرکت در مناقصه :
شرکتهای دارای حداقل رتبه 5 ابنیه و 5 تاسیسات و موارد خواسته شده در دفترچه شناخت پروژه 

شهرداری در رد يا قبول پیشنهادات مختار است .
ضمناً رعايت موارد ذيل الزامی می باشد : 

برگزاری مناقصه صرفا از طريق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت می باشد و کلیه مراحل فرآيند مناقصه و 
اطلاع از وضعیت برنده بودن مناقصه گران محترم از اين طريق امکان پذير می باشد. 

کلیه اطلاعات موارد شامل مشخصات ، شرايط و نحوه اجاره در برد اعلان عمومی سامانه مناقصه عمومی 
قابل مشاهده و بررسی و انتخاب می باشد.

در صورت بروز هرگونه تناقض در موارد مندرج در آگهی با سامانه ستاد ملاک عمل سامانه ستاد خواهد بود 
ساير شرايط در اسناد مناقصه قید شده است .

تاريخ انتشار نوبت اول: 1404/02/17
تاريخ انتشار نوبت دوم: 1404/02/24

 آگهی فراخوان تجدید مناقصه عمومی آگهی فراخوان تجدید مناقصه عمومی

روابط عمومی شهرداری شهر قدس

نوبت دوم

اداره ارتباطات و امور بین الملل شهرداری سنندج

 مناقصه های عمومی  مناقصه های عمومی 
یک مرحله ایی یک مرحله ایی 

شهرداری سنندج در نظر دارد مناقصه های عمومی بهسازی و روکش آسفالت پارک جنگلی آبیدر و تکمیل اتصال میدان 12 فروردين به پل توحید را از 
طريق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نمايد. کلیه مراحل برگزاری مناقصات از دريافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشايی پاکت ها از 
طريق درگاه سامانه تدارکات الکترونیک دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir  انجام خواهد شد. متقاضیان شرکت در فراخوان در صورت عدم عضويت 
در سامانه، نسبت به ثبت نام و دريافت گواهی امضای الکترونیکی )به صورت برخط( برای کلیه صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم را به عمل آورند. 

تاريخ انتشار مناقصات در سامانه 1404/2/6 ساعت 8 صبح می باشد.
پیمانکاران واجد شرايط: دارا بودن گواهینامه صلاحیت پیمانکاری معتبر با رتبه 5 يا بالاتر  رشته راهسازی، الزامی است.

پیمانکاران متقاضی دارای کارخانه آسفالت بايستی نسبت به ارائه تأيیديه فنی و تضمین کیفیت کارخانه آسفالت ، از مرکز تحقیقات راه،مسکن و شهرسازی 
وزارت راه و  شهرسازی و  پیمانکاران فاقد کارخانه آسفالت نیز نسبت به ارائه تأيیديه فنی و تضمین کیفیت کارخانه آسفالت محل تهیه آسفالت ، اقدام نمايند.

مبلغ تضمین شرکت مبلغ برآورد اولیه )ریال(شماره فراخوان در سامانه ستادموضوع مناقصهردیف
در مناقصه )ریال(

مهلت دریافت اسناد 
از سایت

مهلت ارائه 
پیشنهاد

زمان 
بازگشایی

1

بهسازی و 
روکش آسفالت 
پارک جنگلی 

آبیدر

ساعت 19 مورخ 2004005547000005304.000.000.00015.200.000.000
1404/2/13

ساعت 19 مورخ 
 1404/2/24
)ارسال پاکت 
هادر سامانه 

ستاد(  وتا پایان 
وقت اداری مورخ 

 1404/2/24
)تحویل فیزیکی 

پاکت الف 
به حراست 
شهرداری(

ساعت 9 
صبح مورخ 
1404/2/27

2

تکمیل اتصال 
میدان 12 

فروردین به پل 
توحید

ساعت 19 مورخ 2004005547000006332.238.753.63216.611.937.682
1404/2/13

ساعت 19 مورخ 
 1404/2/24
)ارسال پاکت 
هادر سامانه 

ستاد(  وتا پایان 
وقت اداری مورخ 

 1404/2/24
)تحویل فیزیکی 

پاکت الف 
به حراست 
شهرداری(

ساعت 9 
صبح مورخ 
1404/2/28

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار  :  جهت دريافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه آدرس: سنندج – خیابان امام خمینی – روبروی اداره گمرک 
ساختمان شماره 2 شهرداری طبقه سوم واحد پیمان و رسیدگی و تلفن : 33158700-087  و جهت ارسال مدارک پاکت الف آدرس : سنندج خیابان امام 

خمینی روبروی مسجد جامع واحد حراست شهرداری مرکزی می باشد. 
شايان ذکر است مدارک کلیه پاکات بايستی در سامانه ستاد بارگذاری گردد و صرفا اسناد پاکت های پیشنهاد)ب( و )ج( دارای امضای الکترونیکی مورد پذيرش 

است. در جلسه بازگشايی پاکت های )ب( و )ج(، اسناد فیزيکی)کاغذی( و اسناد فاقد امضای الکترونیکی)دارای مهر گرم( مورد پذيرش نیست.«
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضويت در سامانه : مرکز تماس : 41934-021               دفتر ثبت نام : 88969737 و 85193768

 شناسه آگهی: 1928605

نوبت دوم

بلوک سازی اقتصادی

 ایران و اوراسیا در مسیر تجارت بدون مرز

صفحه7

ما را دنبال کنیدچهارشنبه      24   اردیبهشت 1404     سال دهم     شماره 1867      8 صفحه     3000 تومان

اقتصادی
        سیاسـی

                اجتماعی
                       فرهنگـی

                               ورزشــی

W W W . K H A R I D A A R  O N L I N E . I R وزنامـــه   ر

K  H  A  R  I  D  A  A  R     D  A  I  L Y

بازار اجاره پیش از موعد داغ شد

آغاز شمارش معکوس برای مستأجران

پزشکیان در دیدار اعضای فراکسیون مستقلین مجلس:
 در مذاکرات از اصول خود عقب نشینی نمی کنیم

قصه پر غصه بازار لوازم خانگی 
امین حضور

 قطع برق پر مصرف ها با کمک فناوری
 نصب کنتورهای هوشمند ۲ برابر می شود

وم اصلاح نحوه برگزاری مجامع  لز
شرکت های سرمایه گذاری سهام عدالت

صفحه 2

صفحه 4

صفحه 5

صفحه 5

صفحه 3

صفحه 2

 تحلیل دیدگاه سیاست گذار پولی 
ویکردهای نظری از منظر ر

 امیرحســین تقی پور   تورم مزمن و بالا یکی از چالش های بنیادین اقتصاد 
ایران در دهه های اخیر بوده اســت؛ چالشــی که نه تنها قدرت خرید مردم را 
تضعیف کرده، بلکه برنامه ریزی اقتصادی را نیز با اختلال مواجه ساخته است. 
در چنین شــرایطی، نقش بانک مرکزی به عنوان نهاد متولی سیاســت پولی 

بیش از پیش اهمیت می یابد.
اما پرســش اساســی این اســت که عملکرد بانک مرکزی ایران در مواجهه با 
تورم، به کدام یک از رویکردهای نظری درباره تورم نزدیک تر اســت؟ فهم این 
مسئله می تواند به درک بهتر سیاست گذاری پولی در ایران و ارزیابی توانایی یا 

محدودیت های آن کمک کند.

یادداشت

کلاف سردرگم ترخیص کالا در گمرکات

صفحه 3

مدیرعامل شــرکت بازآفرینی شــهری ایران 
در دیــدار با ســفیر کــره جنوبی بر توســعه 
همکاری هــای دوجانبــه در حوزه نوســازی 
محدوده هــای ناکارآمد و انتقــال تجربیات در 

زمینه بازآفرینی شهری تاکید کرد.

 »عبدالرضــا گلپایگانی« مدیرعامل شــرکت 
بازآفرینی شهری ایران با »کیم جونپیو«، سفیر 

کره جنوبی دیدار و گفتگو کرد.
در ایــن دیدار که »کیــم جونپیو« ســفیر کره 
جنوبی، »کی بوم پارک« استاد دانشگاه و رایزن 

علمی ســفارت کره جنوبی در تهــران و معاون 
پیشین شــرکت زمین و مســکن کره جنوبی و 
افشین کلانتری سرپرســت دفتر برنامه اسکان 
بشــر ملل متحــد )هبیتات( حضور داشــتند، 
ضرورت تبادل دانش، فناوری و سرمایه گذاری 

در حوزه مسکن مورد تأیید طرفین قرار گرفت.
کیم جونپیو، با اشــاره به برنامه ریزی ســفارت 
کره جنوبی برای اجرای پنج پروژه مشــترک با 
ایران در سال ۲۰۲۵، اظهار کرد: مهم ترین این 
پروژه ها، همــکاری با وزارت راه و شهرســازی 

ایران در زمینه تبادل اطلاعــات و تجربیات در 
زمینه ساخت مسکن اســت که این امر می تواند 
دستاوردهای ارزشــمندی برای هر دو کشور به 

همراه داشته باشد.
سفیر کره جنوبی از برگزاری سمیناری مشترک 

در حوزه ساخت مسکن در ایران در سال جاری 
خبر داد و افزود: این رویداد می تواند زمینه ســاز 
آشنایی بیشــتر با زمینه های همکاری و جذب 
ســرمایه گذاران کره ای در حوزه ساخت و ساز 

شهری باشد.

گسترش همکاری  کره جنوبی و ایران در نوسازی بافت های فرسوده

صفحه 4

با حضور مقامات عالی رتبه بانک های مرکزی دو کشور

ونمایی شد وسیه ر ح اتصال شبکه شتاب ایران به میر ر ونمایی شدمرحله دوم طر وسیه ر ح اتصال شبکه شتاب ایران به میر ر مرحله دوم طر



باور دولت و رئیس جمهور عملیاتی کردن شعارها و وعده های انتخاباتی است

پزشکیان در دیدار اعضای فراکسیون مستقلین مجلس:

 در مذاکرات از اصول خود عقب نشینی نمی کنیم

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
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تحلیل دیدگاه سیاست گذار پولی از منظر 
ویکردهای نظری ر

 امیرحســین تقی پور   تورم مزمن و بالا یکی از چالش های بنیادین 
اقتصاد ایران در دهه های اخیر بوده اســت؛ چالشــی که نه تنها قدرت 
خرید مردم را تضعیف کرده، بلکه برنامه ریزی اقتصادی را نیز با اختلال 
مواجه ساخته است. در چنین شــرایطی، نقش بانک مرکزی به عنوان 

نهاد متولی سیاست پولی بیش از پیش اهمیت می یابد.
اما پرسش اساسی این است که عملکرد بانک مرکزی ایران در مواجهه 
با تورم، به کدام یک از رویکردهای نظری درباره تورم نزدیک تر اســت؟ 
فهم این مسئله می تواند به درک بهتر سیاســت گذاری پولی در ایران 
و ارزیابی توانایــی یا محدودیت های آن کمک کند.در این یادداشــت، 
با مرور ســه رویکرد نظری عمــده در تحلیل تورم، یعنــی پول گرایی، 
تطبیق گرایی و ســاختارگرایی، تلاش می شــود جایگاه بانک مرکزی 
ایــران را در ایــن چارچوب ها روشــن کرده و ســپس بر اســاس آن، 
پیشنهادهایی برای بهبود عملکرد سیاســت پولی در مسیر مهار تورم 
ارائه شــود.در ابتدا برای فهم عملکرد بانک مرکزی ایران در مواجهه با 
پدیده تورم، باید ابتدا مشــخص کنیم که این عملکــرد به کدام یک از 
رویکردهای نظری تورم نزدیک تر است.  ســه رویکرد عمده ای که می 

توان برای دیدگاه های بانک مرکزی در سراسر دنیا یاد کرد، عبارتند از:

)Monetarists( پول گرایان
این گروه معتقدند عرضه پول توســط بانک مرکزی کاملًا برون زا و قابل 
کنترل اســت. لذا هرگونه افزایش پایدار در نرخ تورم را ناشــی از رشد 
بی رویه در عرضه پول می داننــد. از منظر آنها، منحنی عرضه پول کاملًا 
عمودی است و سیاست گذار پولی نقش مســتقیم و اساسی در ایجاد یا 

کنترل تورم دارد.

)Accommodating( تطبیق گرایان
این دیدگاه می پذیرد که بانک مرکزی نقش انفعالــی دارد؛ یعنی نرخ 
بهره را به گونه ای تنظیم می کند که شرایط اقتصاد را همراهی کند. این 
رویکرد با منحنی عرضه پول صعودی ولی نه کاملًا عمودی مشــخص 
می شود و اعتقاد دارد بانک مرکزی باید نقش تثبیت گر را ایفا کند. اگر 

نتواند به درستی عمل کند، تورم به پدیده ای ماندگار تبدیل می شود.

)Structuralists( ساختارگرایان
از نگاه ساختارگرایان، مشکلات ساختاری اقتصاد )مثل کسری بودجه 
مزمن، دلاری شدن اقتصاد، بانکداری سایه و تأمین مالی ناسالم( باعث 
کاهش اثربخشی سیاســت پولی می شــود. در نتیجه حتی اگر بانک 
مرکزی سیاست گذاری مناسبی داشته باشــد، نمی تواند تورم را مهار 
کند مگر این که اصلاحات ساختاری اساســی انجام شود. از جمله این 

مشکلات می توان به موارد زیر اشاره کرد:
1- پولی شدن بودجه دولت

۲- دلاری شدن اقتصاد و تضعیف کارکرد ریال
3- وجود بانکداری ســایه و ناتوانی نظارتی بانک مرکزی 4- گسترش 
تأمین مالی پانزی )Ponzi Finance( که در آن اصل و فرع وام از محل 

افزایش قیمت دارایی ها تأمین می شود نه جریان نقدی واقعی

سیاست افزایش نرخ بهره تا چه اندازه در مهار تورم اقتصاد 
ایران موثر بوده است؟

در این میان، باید توجه داشــت که یکی از ابزارهای رایج در سیاســت 
پولــی، یعنی تنظیم نــرخ بهره، در ســاختار اقتصادی ایــران کارایی 
محدودی داشــته است. در شــرایطی که بخش مهمی از تورم در ایران 
ناشی از شوک های ارزی و نوســانات نرخ ارز است، منشأ تورم بیشتر به 
سمت شــوک های هزینه ای و انتظارات قیمتی ناشی از بی ثباتی ارزی 
متمایل است تا صرفاً رشــد کل های پولی. در چنین وضعیتی، افزایش 
نرخ بهره نه تنها توان مهار کامل تورم را ندارد، بلکه از آن ســو با افزایش 
هزینه تامین مالی برای بنگاه ها، فشــار مضاعفی بر تولید وارد کرده و به 
رکود در بخش حقیقی اقتصاد منجر می شود.تجربه اخیر نیز نشان داده 
که با وجود نرخ بهره های حدود 3۰ درصدی، اگرچه ممکن اســت اثر 
محدودی بر مهار تورم داشته باشد، اما تبعات رکودی آن بر بخش تولید 
و اشتغال، بسیار گسترده تر و عمیق تر اســت. بنابراین، در اقتصادی با 
مختصات ایران، باید به نسبت هزینه-فایده ی استفاده از ابزار نرخ بهره 
دقت بیشــتری داشــت و آن را صرفاً به عنوان یک ابزار مکمل، در کنار 

اصلاحات ساختاری و مدیریت انتظارات به کار گرفت.

هاشم پسران: شوک های ارزی عامل تورم های نامتعارف 
identify�"  لازم به ذکر است دکتر هاشم پسران در مقاله ای با عنوان
 ing the effects of sanctions on the iranian economy using
newspapers coverage"  تصریح کرده که:   اثر شــوک تورم بر نرخ 
ارز از نظر آماری معنادار نیست و رابطه علت و معلولی بین آنها از نرخ ارز 
به تورم اســت و نه برعکس.در واقع این طور می توان گفت در شرایطی 
که تورم های نامتعارف اقتصاد ایران همگی ریشــه در شوک های ارزی 
داشته است، سیاست گذاری بر روی پول )ریال( عملا نمی تواند مانع از 

شوک های تورمی شود.

چند پیشنهاد سیاستی برای بانک مرکزی
در نهایت،  بر اساس این تحلیل ها چند کد سیاســتی برای مهار تورم و 

چند پیشنهاد  سیاستی برای بانک مرکزی در ایران می توان ارائه داد:
1- در کوتاه مدت، تمرکز بر مهار مشکلات ســاختاری، نه کنترل تورم 
صرف.۲- افزایش نظــارت بر بانک ها و جلوگیــری از گرایش به تأمین 

مالی پانزی.
3- اســتفاده از ابزارهای غیرمستقیم نظارتی و مشــوق های اعتباری 

برای هدایت منابع به سمت بخش های مولد.
4- هماهنگی میان سیاست های پولی، مالی و اعتباری.

۵- مدیریت نرخ ارز به عنوان یکی از ابزارهای مکمل کنترل تورم

قالیباف:
  از میرسلیم بابت تهمت به مجلس 

شکایت می کنیم
رئیــس مجلس در واکنــش به اظهــارات مصطفی میرســلیم درباره 
پرداخت رشــوه به نماینــدگان، اعلام کــرد که مجلــس از وی برای 

جلوگیری از تشویش افکار عمومی شکایت می کند.
 مهرداد گودرزوند چگینی در جلســه علنی مجلس شورای اسلامی در 
تذکر شــفاهی، گفت: این روزها تهمت های پی درپی در رسانه ها علیه 
مجلس مطرح می شود که لازم است مدعی العموم به این موضوع ورود 
کند.وی ادامه داد: اخیراً مصطفی میرســلیم نماینده ســابق مجلس، 
نمایندگان مجلس را به دریافت رشــوه از وزرا متهم کرده و گفته وزرا با 
کیف پر به مجلس می آیند و با کیف خالی از مجلس خارج می شوند و با 

دادن رشوه جلوی استیضاح را می گیرند.
نماینده مردم رودبار در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: میرسلیم 
بیش از 4۰ ســال در ارکان مختلف نظام مسئولیت داشته و می تواند در 
صورت وجود اســنادی، آن را در اختیار دســتگاه قضا قرار دهد، اما اگر 
اسنادی ندارد، از دستگاه قضا، رئیس قوه قضائیه، دادستان کل کشور و 
مدعی العموم می خواهم به این موضوع رســیدگی کنند و اجازه ندهند 

فضای عمومی کشور با تهمت و توهین اداره شود.
گودرزوند تاکید کرد: میرســلیم به چه حقی به مجلس توهین کرده و 
نمایندگان مجلس را متهم به دریافت رشــوه کرده است؟ وی به ارکان 
نظام دسترســی دارد و می تواند مســتندات خودش را در اختیار قوه 

قضائیه قرار دهد.

یادداشت

تریبون

سخنگوی کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس اعلام کرد که اعضای این کمیســیون با سردار 
حاجی زاده، فرمانده نیروی هوافضای ســپاه پاسداران 

انقلاب اسلامی دیدار کردند.
 ابراهیم رضایی ســخنگوی کمیســیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس اعلام کرد: اعضای کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی 
با سردار سرتیپ حاجی زاده، فرمانده نیروی هوافضای 

سپاه پاسداران انقلاب اسلامی دیدار کردند.
وی ادامه داد: این جلسه، ســردار حاجی زاده گزارشی 
از اقدامات، برنامه ها و رویکردهــای نیروی هوافضای 

ســپاه ارائه کرد و آخرین وضعیت منطقه را 
به لحاظ امنیتی و نظامی و مواضع دشــمن 
تشــریح کــرد و همین طــور گزارشــی از 
توانایی هــای دفاعی جمهوری اســلامی به 

ویژه در حوزه موشکی و پهپادی ارائه کرد.
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجــی مجلس شــورای اســلامی بیان 

کرد: ســردار حاجی زاده عملیات های وعده صادق 1 
و ۲ را تشــریح کرد و گفت که عملیــات وعده صادق ۲ 
بزرگترین عملیات موشــکی جهان بود که در آن بیش 
از ۷۵ درصد موشــک ها به هدف خــورد و موفق بود و 

دشمن صهیونیستی هم قادر به ایستادگی و 
مقاومت و مهار این حمله نبود.

رضایی گفت: سردار حاجی زاده به تهدیدات 
اخیر دشــمنان اشــاره کرد و گفت که این 
تهدیدات که علیه جمهوری اسلامی مطرح 
می شــود، بدون پایه اســت و آسیب پذیری 
دشــمن نســبت به گذشته بیشــتر شده و 
دشمن توان آســیب زدن به سیستم آفندی جمهوری 
اســلامی را ندارد.سخنگوی کمیســیون امنیت ملی 
و سیاســت خارجی مجلس شورای اســلامی تصریح 
کرد: ســردار حاجی زاده به تبلیغات دشــمن مبنی بر 

اینکه ایران ضعیف شده اشــاره کرد و پاسخ داد که این 
تبلیغات ساخته و پرداخته رســانه های عبری و غربی 
اســت و تاکید کرد که قدرت جمهوری اسلامی ایران 

دست نخورده است و ما قدرتمندتر از گذشته شدیم.
رضایــی تاکید کــرد: اعضــای کمیســیون امنیت 
ملی و سیاســت خارجی هم در این جلســه نظرات و 
دیدگاه های خودشــان را بیــان کردنــد و آنچه مورد 
اتفــاق همه اعضای کمیســیون بود این بــود که آنان 
ضمن تجلیل از خدمات، مجاهدت ها و ایثارگری های 
نیروی هوافضای ســپاه، بر حمایت قاطع از این نیرو و 

پشتیبانی از آن تاکید کردند.

معاون امور توسعه روســتایی و مناطق محروم رئیس 
جمهور با اشــاره به رویکرد جدی دولت برای توســعه 
متوازن کشــور، از افزایــش ۸۰ درصــدی اعتبارات 

محرومیت زدایی کشور در دولت چهاردهم خبر داد.
عبدالکریم حسین زاده، در جریان سفر کاری به استان 
کرمانشــاه، در جمع خبرنگاران از رویکرد ویژه دولت 
برای توسعه متوازن کشور و محرومیت زدایی یاد کرد 
و گفت: از زمــان آغاز به کار دکتر پزشــکیان به عنوان 
رئیس جمهــور، اعتبــارات محرومیت زدایی کشــور 
رشد ۸۰ درصدی داشــته که این امر انقلابی در حوزه 

اعتبارات محرومیت زدایی به شمار می رود.

وی ادامــه داد: در کنــار تزریــق اعتبارات، 
رویکــرد محرومیت زدایی را نیز در کشــور 
متحول کردیم، بگونــه ای که به جای تمرکز 
بر کارها و اقدامات حمایتی، عمدتا به دنبال 
توانمندســازی مناطق کمتر برخــوردار و 

محروم هستیم.
معاون امــور توســعه روســتایی و مناطق 

محروم رئیــس جمهــور پرداخت تســهیلات برای 
توانمندســازی جوامع روســتایی و مناطــق محروم 
را از جمله این رویکردها برشــمرد و افــزود: هدف از 
پرداخت تسهیلات ایجاد اشتغال و کارآفرینی مبتنی 

بر ظرفیت ها و داشته های هر منطقه است. در 
کنار این از کارآفرینان بزرگی که در مناطق 
کمتــر برخــوردار ســرمایه گذاری کنند، 

حمایت می کنیم.
وی گفــت: نتیجه ایــن اقدامات عــلاوه بر 
توانمندســازی مردم مناطق کمتر برخودار، 
به رشــد شــاخص های توســعه متوزان در 

کشور نیز کمک خواهد کرد.
معاون امور توسعه روســتایی و مناطق محروم رئیس 
جمهور با تاکید بر اینکه کرمانشــاه نیــز جزو اهداف 
توســعه ای ما قرار دارد، گفــت: نهایت همــکاری را 

برای توســعه درون زا در اســتان خواهیم داشــت و 
برنامه ریزی هــای لازم را در این خصوص با اســتاندار 

کرمانشاه صورت می دهیم.
حســین زاده در ادامه با بیان اینکه در امتداد سفرهای 
استانی رئیس جمهور این بار استان فرهنگی، تاریخی 
و بزرگ کرمانشــاه به عنوان مقصد سفر استانی تعیین 
شــده، اظهار کرد: در چند روزی که در اســتان حضور 
دارم بازدیــد از مناطق کمتــر برخودار اســتان را در 
دستورکار خواهم داشت تا با مســائل و مشکلات این 
مناطق آشنا شده و بتوانیم برای توانمندسازی و ارتقاء 

سطح برخورداری این نقاط برنامه ریزی کنیم.

سپاه

دولت

خریدار   معاون اول رئیس جمهور با تاکید 
بر اینکه باور دولت و رئیس جمهور عملیاتی 
کردن شعارها و وعده های انتخاباتی است، 
گفت: شــهادت می دهم که رویکرد شعاری 
ندهیــم. محمدرضا عارف در نشســت هم 
اندیشــی جمعــی از منتخبین سیاســی، 
اجتماعــی و فرهنگی اســتان آذربایجان 
شــرقی با تاکید بر اینکه معتقدیم اگر صرفاً 
هدف گزارش دادن باشــد امــور لحظه ای 
و مقطعی اســت، افــزود: رویکــرد دولت 
چهاردهم گزارش عملکرد است و علی رغم 
برخی مشکلات در مســیر درستی در طول 

1۰ ماهه گذشته حرکت کردیم.
معاون اول رئیس جمهور با اشاره به شرایط 
کشــور در زمــان روی کار آمــدن دولت 
چهاردهم گفت: دولت به دنبال این نبود که 
به مردم اعلام کند در چه شــرایطی دولت 
وفاق ملی شکل گرفت چرا که راهبرد دولت 
ارتقای امید در جامعه اســت و از کلیدهای 
موفقیت حاکمیــت امیــد دادن به جامعه 
است اما برخی مشکلات همانند ناترازی ها 
از جملــه ناترازی بــرق خــود را در جامعه 
نشان داد که در این راســتا و در طول چند 
ماه گذشــته ۷ هزار مگاوات نیروگاه جدید 
به ظرفیت نیروگاهی کشــور اضافه کردیم 
امــا وضعیت کمــاکان قابل قبول نیســت 
و امیدواریم بــا تلاش های در حــال انجام 

شرایط ناترازی برق بهبود پیدا کند.
عارف با اشــاره بــه فرصت کوتــاه رئیس 
جمهور برای شــرکت در انتخابات ریاست 
جمهوری چهاردهم پس از حادثه دلخراش 
ســقوط بالگرد شهید رئیســی، گفت: پیام 
انتخابات ریاست جمهوری چهاردهم تغییر 
بود و دولت در همین مدت کوتاه توانســت 

با تــلاش جوانانی کــه به دنبــال تغییر به 
معنای واقعی و اصلاح در درون نظام بودند، 
برنامه های خــود را پیگیری و عملیاتی کند 
چرا که ظرفیت کافی برای اصلاحات داریم 

اما مدیریت این امکانات ضروری است.
معاون اول رئیس جمهور با اشاره به نقش و 
ظرفیت زنان در جامعــه، ادامه داد: زنان هر 
مســئولیتی را که می پذیرند می درخشند و 
در نقش قداســت گونه و مسئولیت سنگین 
خانه داری نیز به اســتحکام بنیان خانواده 
در جامعــه کمــک می کنند امــا در دولت 
چهاردهم پســت های بــالای مدیریتی که 
تصور نمی شــد از بانوان اســتفاده شــود، 
توانســتیم از حضــور بانوان بــدون اینکه 

فرمایشی باشد، استفاده کنیم.
عارف با اشاره به اینکه در جلسه رأی اعتماد 
به اســتانداران در هیئت دولت به استفاده 
از اقوام، جوانــان و زنان به عنــوان راهبرد 
اصلی دولــت توصیه کردیــم، تاکید کرد: 
در عین حال به توانایی و شایســته سالاری 
معتقدیــم و به دلیــل اینکــه در برخی از 
بخش ها کادرســازی نکردیم، بانوان میدان 
حضور پیدا نکردند و یــا علاقمند به حضور 
در این عرصه ها نبودند.وی ادامه داد: بسیار 
خوشــحالیم که در مســیر انتصاب بانوان 
در مشــاغل و پســت های بالای مدیریتی 
در دولــت چهاردهم حرکــت کردیم و هم 
اکنون شــاهد حضور تعداد بــالای زنان در 
بخش های اجرایــی در دولــت چهاردهم 
هســتیم و این دولت برای برخی پست های 
مدیریتی به بانوان زمینه ســازی کرد البته 
در این مســیر برای انتخاب بانوان در برخی 
پست های مدیریتی کاندیدای مناسب پیدا 
نمی کردیم و در عین حال نمی خواســتیم 

ســرمایه بانــوان از میــان بــرود چراکه 
می خواهیم همه بانوان ایرانی موفق باشند 
و بنابراین زمینه را بــرای حضور جدی تر و 

معنادارتر بانوان ایرانی فراهم کردیم.
معاون اول رئیــس جمهــور همچنین در 
خصوص به کارگیری اقــوام در بدنه دولت 
چهاردهم خاطرنشان کرد: در کابینه دولت 
وفاق ملی از برادران اهل سنت و یک جوان 
پرتلاش و فعال از خانواده شــهدا استفاده 
کردیم و برخی از استانداران ما از اهل سنت 

هستند.
عارف کادرســازی از جوانان را راهبرد دیگر 
دولت برشــمرد و گفت: مقام معظم رهبری 
در اولین دیــدار با هیئت دولــت بر تربیت 
1۰۰ مدیر جــوان و توانا و برجســته برای 
پســت های مدیریتی تاکید کردند و در این 
راستا سازمان اداری و استخدامی مأموریت 
و مســئولیت تربیت هزار نفــر از جوانان در 
کنار صد نفر مدیر جوان مد نظر مقام معظم 

رهبری را در دستور کار قرار داد.
معاون اول رئیــس جمهــوری ماندگاری 
نخبگان جوان در پست های بالای مدیریتی 
را از حساسیت های دولت چهاردهم دانست 

و افــزود: در ماه هــای اول تشــکیل دولت 
فرصت کمتر بود و نمی خواســتیم تشکیل 
کابینه به عقب بیفتد و در عین حال شــعار 
وفاق ملــی دولــت چهاردهم نیــز مطرح 
بود و بــاور و اعتقاد رئیــس جمهور و دولت 
چهاردهم نیــز در تشــکیل کابینه همین 

شعار وفاق بود.
عارف تاکید کرد: برای عملیاتی شدن شعار 
وفاق باید کمــی از خواســته ها کوتاه آمد 
و دولت نیز در این مســیر هزینه هایی داده 
است و ســرزنش های برخی سیاسیون، از 
همین هزینه ها اســت اما دولت چهاردهم 

در مجموع با موفقیت کابینه را تشکیل داد.
وی بــا اشــاره بــه مســئولیت ســنگین 
تدویــن بودجــه در دولت افــزود: تدوین 
بودجه در دولت هــا زمان زیــادی به خود 
اختصاص می دهد اما بودجه ســال 14۰4 
در کوتاه تریــن زمان در دولــت به تصویب 
رســید و این صرفه جویی و تفاهم در دولت 
می تواند زمان وزرا را برای پیشــبرد امور و 

اهداف وزارتخانه های خود اختصاص دهد.
معاون اول رئیس جمهور بــا تاکید بر اینکه 
دولت از نقد بــا وجود منصفانــه نبودن نیز 
اســتقبال می کند و انتظار داریم نقد همراه 
با پیشــنهاد باشــد، تصریح کرد: معتقدیم 
نقد نیشــدار نیز انگیزه حل مشــکل دارد و 
انتظار داریــم ناقدان راهــکار و فرصت ها و 
امکانــات را نیز پیشــنهاد دهنــد که دولت 
قطعاً به این نقدها توجه ویژه می کند.وی در 
بخش دیگری از، ســخنان خود با بیان اینکه 
خبرنگاری جز مشــاغل ســخت و زیان آور 
به ویژه در کشــورهای در حال توسعه است، 
بیان کرد: انتظار داریــم خبرنگاران عزیز در 
انتشار و انتقال خبر دقت کنند به عنوان مثال 

در جریان این ســفر مطرح کردم که یکی از 
فواید طرح انتقال آب این اســت که از پساب 
آن می توان برای آب هــای نامتعارف و حتی 
احیای دریاچه ارومیه استفاده کرد و این نقد 
مطرح شــد که از طرح انتقــال آب رود ارس 
برای احیای دریاچه ارومیه استفاده می شود 
که می تواند اینگونه به مردم شــهرهایی که 
آب آشــامیدنی ندارند تلقی غلــط را ایجاد 
کرد که آب ارس را می خواهیــم به دریاچه 
منتقل کنیــم که همیــن جابجایی کلمات 
می تواند معنای متفاوتی داشته باشد و پس 
از آن نیز تحلیل های غیرواقعی داشته باشد 
و یک فضای کاذب در جامعه ایجاد می شود.

عارف افزود: انتظار از جامعه خبرنگاران این 
است که آموزش های لازم را ببینند و تسلط 
کافی داشته باشند و سختی کار خبرنگار نیز 
در همین است که باید در این زمینه ها خبره 
باشــند و بویژه در نقل قول ها دقت کافی را 
به عمل آورند و جایــگاه امانتداری حرفه ای 
رســانه و اخلاق را حفظ کنند چراکه مبنای 
جامعه ایرانی اخلاق است و سپس می توانیم 
انتظار داشــت که خبرنگاران در نقد مطالب 
خود آزاد باشــند.معاون اول رئیس جمهور 
بــا تاکید بر اینکــه برای تحقــق وعده های 
انتخاباتی به دنبال شــوک درمانی نیستیم، 
گفت: در زمینه رفع فیلترینگ، نظام تصمیم 
سازی و تصمیم گیری کشــور به این نتیجه 
یعنی رفع فیلترینگ رسیده است و به دنبال 
آن بودیم که بــا تدبیر انجام شــود که البته 
معتقد به تســلط و اشــراف اطلاعاتی برای 
امنیت ملی هستیم اما رفع فیلتر خواسته ای 
بود که پزشــکیان در مبارزات انتخاباتی به 
مردم قول دادند و امروز به صورت گام به گام 

در حال اجرا شدن است.

سردار حاجی زاده: دشمن توان آسیب به سیستم آفندی جمهوری اسلامی را ندارد

ومیت زدایی کشور ایجاد شده است انقلابی در اعتبارات محر

خریدار   رئیس جمهــور گفت: مذاکرات 
غیرمســتقیم با آمریکا در هماهنگی کامل 
با مقــام معظم رهبــری صــورت خواهد 
گرفــت و منویات ایشــان چــراغ راه ما در 
این مســیر خواهد بود، زندگی و معیشــت 
ملت را به مذاکرات گــره نزده ایم و نخواهیم 
زد،در مذاکرات به هیچ وجــه از اصول خود 
عقب نشینی نمی کنیم و در عین حال تنش  

هم نمی خواهیم.
به گــزارش ریاســت جمهوری، مســعود 
پزشــکیان در دیــدار اعضای فراکســیون 
مســتقلین مجلس شــورای اســلامی، به 
تعامل گســترده دولت با مجلــس در دوره 
اخیر اشــاره کرد و با تاکید بــر اینکه لازمه 
تحقق پیشرفت و توسعه، دستیابی به زبان 
مشــترک و حرکت بر مدار شــاخص های 
روشــن در تعاملات میان قواســت، گفت: 
دولت وفاق ملی طی ۹ ماه گذشــته، بیش 
از تمامی دولت های پیشــین با نمایندگان 
محترم مجلس نشســت، گفت وگو و تعامل 
داشــته و این رونــد همدلانه، بــا جدیت 
اســتمرار خواهد یافت؛ در مســیر خدمت، 
هیچ تفاوتی میان دولتمردان و نمایندگان 
مجلس قائل نیستیم.رئیس جمهور با تأکید 
بر رویکرد مردم محور دولت افزود: دولت در 
هر اقدام و تصمیمی در ســطح کلان، خود 
را متعهد به مشــارکت و اقناع مردم می داند 
و هیچ تصمیمی بــدون در نظر گرفتن افکار 

عمومــی و جلــب همراهی جامعــه اتخاذ 
نخواهد شد.پزشــکیان با اشــاره بــه نگاه 
کرامت محور دولت در قبــال مردم تصریح 
کــرد: هیچ گونه رفتــار و اقدام ســلبی در 
مواجهه با مردم در دستور کار دولت نیست 
و تمام تلاش ما آن اســت که مردم احساس 
کنند این دولت برای خدمــت به آنها آمده، 
نه برای منافع شــخصی یا جناحی.رئیس 

جمهور آموزه های دینی مبنــی بر برابری 
انســان ها فارغ از نژاد، مذهــب و قومیت را 
برای دولــت الهام بخش و از شــاخصه های 
مهم حکمرانی دانســت و اظهار داشــت: 
تمام اقشار ملت ایران، فارغ از قومیت، نژاد، 
مذهب و باور، از حقوق برابــر برخوردارند و 
دولت خدمت رســانی بی تبعیــض به همه 

شهروندان را وظیفه قطعی خود می داند.

 رفع ناترازی ها مستلزم زمان 
خرد جمعی و کار کارشناسی است

رئیس جمهور به بحران ناترازی ها به ویژه در 
حوزه انرژی نیز اشــاره کرد و گفت: رفع این 
ناترازی ها مستلزم زمان، خرد جمعی و کار 
کارشناسی است. تاکنون جلسات متعددی 
با صاحب نظران موافق و منتقد برگزار شده 
و دیدگاه های آنان در سیاســت گذاری های 

دولت در این زمینه لحاظ شده است.
پزشــکیان درباره رویکرد دولــت در حوزه 
آموزش و پــرورش، بــر ضــرورت تحقق 
عدالت آموزشــی تأکید کرد و افزود: مصمم 
به ســاخت مدارس در مناطق فاقد مدرسه، 
تجهیز مراکز آموزشــی و اصلاح شیوه های 
تدریس هستیم. در این مســیر، مشارکت 
مردمــی جلــب شــده و انتظار مــی رود 
نماینــدگان مجلس نیز در ایــن امر خطیر 
یاریگر دولت باشــند.رئیس جمهور تصریح 
کرد: دانش آموزان امروز سرمایه و آینده ساز 
فردای کشورند و اگر امروز از آموزش صحیح 
و تربیت اصولی فرزندان مان غفلت شــود، 
فردا برای جبران این عقب ماندگی بســیار 
دیر خواهد بود.پزشــکیان با تأکید بر اینکه 
مسئولیت ریاست جمهوری را امانتی الهی 
برای خدمت به مردم می داند، اظهار داشت: 
برای خدمت به مردم و کشــور، سختی ها و 
محدودیت هــای فراوان این مســئولیت را 
پذیرفته ام و مسئولیت و قدرت، جز به عنوان 
فرصتی برای گره گشایی از مشکلات مردم، 
برای من هیچ جذابیتی ندارد.رئیس جمهور 
همچنین با اشاره به دشواری های پیش روی 
اصلاح امور کشــور تصریح کــرد: طبعا در 
شرایط فعلی، اصلاح مشــکلات به سادگی 
ممکن نیســت، اما با همدلی، خرد جمعی 
و همراهی مردم و نمایندگان، این مســیر 

دشوار نیز طی شدنی خواهد بود.



بازار اجاره پیش از موعد داغ شد
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کلاف سردرگم ترخیص کالا در گمرکات
روند ترخیص کالا در بنادر و گمرکات ایــران به یک چالش جدی برای 
تجار و فعالان اقتصادی تبدیل شده اســت. این معضل ناشی از عوامل 

متعددی است که هزینه های واردات و صادرات را افزایش داده است.
 روند ترخیص کالا در بنادر و گمرکات ایــران به یک چالش جدی برای 
تجار و فعالان اقتصادی تبدیل شده است. این معضل که ناشی از عوامل 
متعددی است، نه تنها هزینه های واردات و صادرات را افزایش داده، بلکه 
به کندی گردش کالا و اخلال در زنجیره تأمین نیز منجر شــده اســت.
طبق اظهار نظر بســیاری از کارشناسان، موارد بســیاری اعم از کمبود 
تجهیزات، ظرفیت محدود، مشــکلات حمل و نقل، بوروکراســی های 
پیچیده، برخوردهای سلیقه ای و تغییرات مکرر قانون در طولانی شدن 

روند ترخیص کالاها از بنادر و گمرکات دخیل هستند.
بســیاری از بنادر و گمرکات کشــور با کمبود تجهیزات مدرن تخلیه و 
بارگیری، تجهیزات اسکن و بازرسی و سیستم های IT پیشرفته مواجه 
هستند و این امر منجر به کندی فرآیندها و افزایش زمان ترخیص کالا 
می شــود.همچنین ظرفیت محدود بنادر و گمرکات، به ویژه در فصول 
پیک واردات و صادرات، باعث ایجاد ازدحام و معطلی کالاها می شود. از 
طرف دیگر ضعف زیرســاخت های حمل و نقل جاده ای و ریلی، فرآیند 
انتقال کالا از بنادر و گمرکات به ســایر نقاط کشــور را با مشکل مواجه 
می کند.فارغ از عوامل ذکر شده، فرآیندهای اداری پیچیده و طولانی، 
تعدد ســازمان های دخیل در امر ترخیص و عدم هماهنگی بین آنها، از 

جمله مهمترین موانع قانونی و مقرراتی هستند.
تغییرات مکرر در قوانین و مقررات گمرکی، ابهام و ســردرگمی را برای 
تجار ایجاد کرده و اعمال ســلیقه ای قوانین و مقررات توســط برخی از 
کارکنان گمرک، یکی دیگر از عوامل نارضایتی تجار و طولانی شــدن 
فرآیند ترخیص اســت.فرآیند تخصیص ارز توسط بانک مرکزی برای 
واردات کالا، اغلب با تأخیرهای طولانی مواجه است. این تأخیرها باعث 
می شــود تا کالاها در گمرکات معطل بماننــد و هزینه های انبارداری 
افزایش یابد.حتی در برخی مــوارد، ارز تخصیص یافته بــا نیاز واقعی 
واردکننــده مطابقت ندارد. ایــن موضوع می تواند بــه دلیل تغییرات 
ناگهانی نرخ ارز یا عدم پیش بینی دقیق نیازهای بازار باشــد. برخی از 
واردکنندگان هم به دلیل محدودیت های قانونی یا عدم دسترســی به 

منابع مالی، با مشکلاتی در تأمین ارز مورد نیاز خود مواجه هستند.
از طرف دیگر، نوســانات شــدید نــرخ ارز، برنامه ریزی مالــی را برای 

واردکنندگان دشوار می کند و ریسک معاملات را افزایش می دهد.
فریال مســتوفی رئیس کمیسیون بازار پول و ســرمایه اتاق تهران، در 
گفتگو با مهر در رابطه با عوامل مؤثر در طولانی شدن روند ترخیص کالا 
در بنادر و گمرکات کشور اظهار کرد: »این امر عوامل و دلایل متعددی 
دارد که یکی از آنها ابهام در مسائل مربوط به مالیات و پرداخت عوارض 
است. دلیل دیگر، محاســبه های غیر منتظره و بار شــدن هزینه های 
غیرمنتظره در زمان ترخیص کالاها است و شــفاف نبودن اینها، ایجاد 

اشکال می کند.«

بازار

معاون وزیر اقتصاد و رئیس کل سازمان سرمایه گذاری 
و کمک های اقتصادی و فنی ایران گفت: این ســازمان 
آماده اســت با تســریع در رفع فرآیندهــای قانونی و 
ارائه کمک های فنی، شــرایط را بــرای حضور فعال تر 

سرمایه گذاران خارجی در ایران فراهم کند.
 ابوالفضل کوده ای در نشستی با حســن ارگی، رایزن 
بازرگانی ایران در مجارســتان با تاکید بر فرایندهای 

ســرمایه گذاری افزود: رایزنــان بازرگانــی ایران در 
مجارســتان در جذب ســرمایه گذاران خارجی نقش 
ارزنده ای دارند، بنابراین خواستار فعالیت بیشتر آنان 

در راستای اهداف سازمانی هستیم.
معاون وزیــر اقتصاد همچنین بر ضــرورت همگرایی 
بیش از پیش دســتگاه های اجرایی موثر در راســتای 
تحقق شعار »سرمایه گذاری برای تولید« تاکید کرد و 

گفت: همگرایی سازمان توسعه تجارت ایران و سازمان 
ســرمایه گذاری و کمک های اقتصــادی و فنی ایران 

می تواند نقشی اثرگذار داشته باشد.
تقویت همکاری های اقتصادی با مجارستان

کوده ای با اشــاره به نشســت اخیــر خود با ســفیر 
مجارســتان در تهــران، اظهار داشــت: بــا توجه به 
ظرفیت های اقتصادی بین دو کشــور، فضای مناسبی 

برای توســعه همکاری ها در بخش های مختلف فراهم 
است.

وی تصریح کــرد: از آنجایی که ریاســت کمیســیون 
مشــترک اقتصادی بین دو کشــور را وزارت اقتصاد 
بــر عهــده دارد، آمادگی داریم تــا در راســتای ارائه 
تســهیلات قانونی به صورت فوق العاده، امور مربوط به 

سرمایه گذاران مجاری را تسریع و دنبال کنیم.

سرمایه گذاری

خریدار  بازار اجاره مســکن پیش از آغاز 
تابســتان داغ شده و مســتأجران با موجی 
از قیمت هــای نجومــی روبه رو شــده اند. 
نایب رئیس اتحادیه املاک هشدار می دهد: 
رشــد اجاره بها هیچ تناســبی بــا درآمد 

خانوارها ندارد.
 تابســتان هنوز نیامده، اما بــازار اجاره داغ 
شــده اســت.در کوچه هــا و خیابان های 
شــهر، صدای قدم های مستأجرانی شنیده 
می شود که خانه به خانه دنبال سرپناهی با 
اجاره مناسب می گردند. بنگاه های املاک 
شــلوغ تر از همیشــه اند و گفت وگوهــای 
تکراری بین مســتأجر و موجر ادامه دارد: 
»چقدر می خواین اضافه کنین؟«، »بیشتر 
از این توان ندارم«، »اگه راضی نیســتین، 

مستأجر زیاد هست.«
در واقــع در  روزهــای پایانی اردیبهشــت 
فشار اجاره نشــینی زودتر از موعد به جان 
خانواده هــا افتاده اســت. در بســیاری از 
مناطق، مالکان بــرای تمدیــد قراردادها 
رقم هایی پیشــنهاد می کنند کــه با درآمد 
ماهانه مستأجر هم خوانی ندارد. خانه هایی 
که سال گذشته با یک ودیعه و اجاره معقول 
اجاره می شــدند، حالا با رقم های غیرقابل 

باور روبه رو هستند.
در ایــن میــان، بســیاری از مســتأجران 
ناچارند خانه ای کوچک تــر انتخاب کنند، 
بــه محلــه ای پایین تــر بروند یــا حتی از 
شــهر به حاشــیه مهاجرت کننــد. برخی 
خانواده ها هــم قید جابه جایــی را زده اند و 
با هر سختی ای که هســت، در همان خانه  

مانده اند، با دلشــوره ای که هر روز بیشــتر 
می شود.

بــازار اجاره حــالا دیگــر فقط یــک بازار 
اقتصــادی نیســت؛ تبدیل بــه دغدغه ای 
جدی برای میلیون ها ایرانی شــده اســت. 
دغدغه ای که هر سال پررنگ تر، پیچیده تر و 
دردناک تر می شود. پرسش این جاست: آیا 
سیاست گذاران صدای این همه اضطراب را 

می شنوند؟
داوود بیگی نــژاد، نایــب رئیــس اتحادیه 
مشــاوران امــلاک کشــور در گفت وگو  با 

خبرآنلایــن دربــاره وضعیت بــازار اجاره  
مســکن در روزهای پایانی اردیبهشت ماه 
گفت: »در مقایســه با ســال های گذشته، 
میزان تــردد مردم به دفاتر مشــاور املاک 
افزایــش پیدا کرده اســت. یکــی از دلایل 
اصلی این موضوع، کاهش انتشار آگهی های 
اجاره از سوی همکاران ما در فضای مجازی 
و پلتفرم هــای خانه یابــی اســت؛ چراکه 
قیمت های درج شــده در این آگهی ها اغلب 
بیش از واقعیــت بازار بود و همین مســأله 
باعث شــد که مالکان و مشاوران، فایل های 

اجاره را کمتر به فضای مجازی بســپارند و 
در عوض، مستأجران مســتقیماً به بنگاه ها 
مراجعه کننــد.«وی در ادامه با اشــاره به 
وضعیت قیمتی بازار اجاره اظهار کرد: »در 
حال حاضر قیمت ها در یک وضعیت تردید و 
بلاتکلیفی قرار دارند. بسیاری از واحدهایی 
که بــرای اجــاره عرضــه شــده اند، هنوز 
مکان یابی دقیق قیمتی انجام نداده اند و به 
همین خاطر با قیمت های بســیار متفاوتی 

در بازار مواجه هستیم.«
بیگی نژاد در پاســخ به این سؤال که آیا بازار 

اجاره  مســکن در تابســتان 14۰4 با تورم 
هم راستا خواهد بود یا جلوتر حرکت خواهد 
کرد، توضیح داد: »با توجــه به اینکه میزان 
قراردادهای فروش در ســال 14۰3 بسیار 
پایین بوده، طبیعتاً واحدهــای زیادی هم 
وارد بازار اجاره نشده اند. این کمبود عرضه 
می توانــد در ماه های آینده موجب فشــار 
بیشتر بر بازار اجاره شود. باید ببینیم مالکان 
با چه قیمتی حاضر به اجاره دادن هستند و 
آیا قراردادها تمدید می شــود یا مستأجران 

مجبور به تخلیه خواهند شد.«
وی در پاســخ به پرسشــی درباره مناطق 
دارای بیشترین میزان اجاره نشینی  گفت: 
»در حال حاضر متأســفانه منبــع آماری 
دقیق و شــفافی درباره تعداد قراردادهای 
اجاره در مناطق مختلــف نداریم. برخلاف 
گذشــته که بانک مرکزی این اطلاعات را 
منتشــر می کرد، اکنون نمی تــوان به طور 
دقیق گفت کدام مناطق بیشترین افزایش 
نرخ یا بیشــترین جابه جایی مستأجران را 

داشته اند.«
نایب رئیس اتحادیه املاک در پایان با اشاره 
به وضعیت معیشتی خانوارها افزود: »قیمت 
اجاره بها در اردیبهشــت امســال نسبت به 
سال گذشته افزایش محسوسی داشته، اما 
این رشــد اصلًا با درآمد خانوارها متناسب 
نیســت. همین ناهماهنگی باعث شده که 
بسیاری از مستأجران مجبور به جابه جایی 
از مناطق مرکزی به مناطق پایین تر شــهر 
شوند و الگوی سکونت آن ها به ناچار تغییر 

کرده است.«

آمادگی سازمان کمک های اقتصادی و فنی برای حضور فعال تر سرمایه گذاران خارجی در ایران

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئين نامه قانون تعيين 
تکليف وضعيت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 1404603290100009222 مورخ 1404/01/31 هیات اول/دوم 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک  تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم 
محسن بلند بالا فرزند عبداالله بشماره شناسنامه 307 در ششدانگ يک قطعه زمین 
زراعی به مساحت 225 مترمربع قسمتی از پلاک 3 فرعی از 3988 اصلی واقع در 

بخش يک  خريداری از مع الواسطه از شرکت اجر محرز گرديده است.
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در 
صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
می توانند از تاريخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسلیم 
و پس از اخذ رسید، ظرف مدت يک ماه از تاريخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را 
را به مراجع قضايی تقديم نمايند. بديهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاريخ انتشار نوبت اول: دوشنبه 1404/02/9 تاريخ انتشار دوم: سه شنبه 1404/02/24
شناسه آگهی: ۱۹۱۹۶۴۰
 حميد حسين پور
رئيس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان   شاهرود

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئين نامه قانون تعيين 
تکليف وضعيت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

 برابر رای شماره 140460329010000924 مورخ 1404/01/31 هیات اول/دوم 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک  تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم 
غلامحسین کردی فرزند يعقوبعلی بشماره شناسنامه 12 در ششدانگ يک قطعه باغ 
به مساحت 3140 مترمربع قسمتی از پلاک 155 فرعی از 35 اصلی واقع درقلعه 

شوکت بخش 2  خريداری از يعقوبعلی کردی محرز گرديده است.
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در 
صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
می توانند از تاريخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسلیم 
و پس از اخذ رسید، ظرف مدت يک ماه از تاريخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را 
را به مراجع قضايی تقديم نمايند. بديهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
 تاريخ انتشار نوبت اول: دوشنبه 1404/02/9 تاريخ انتشار دوم: سه شنبه 1404/02/24
شناسه آگهی: ۱۹۲۰۰۲۳
 حميد حسين پور
رئيس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان   شاهرود

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئين نامه تعيين تکليف 
وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 8797 مورخ 1403/11/26 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهر تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی 
عباس اسدی فرزند غلامحسین به شماره شناسنامه 3570049698 و شماره ملی 3570049698

صادره از دير در قسمتی از شش دانگ يک قطعه زمین کشاورزی به مساحت 280985 متر مربع 
پلاک 1826 فرعی از 3770 اصلی مفروزی و مجزا شده از 3770/87 اصلی واقع در بخش دو بوشهر 

خريداری مالک رسمی گرديده است.
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاريخ انتشار اولین آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت يک ماه از تاريخ تسلیم 
اعتراض ، دادخواست خود را به مرجع قضايی تقديم نمايند. بديهی است در صورت انقضای مدت 

مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م الف 260
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شكراله سعادتی  رئيس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان بوشهر

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئين نامه تعيين تکليف 
وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 8792 مورخ 1403/11/26 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهر تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی 
عباس اسدی فرزند غلامحسین به شماره شناسنامه 3570049698 و شماره ملی 3570049698

صادره از دير در قسمتی از شش دانگ يک قطعه زمین کشاورزی به مساحت 431107 متر مربع 
پلاک 1823 فرعی از 3770 اصلی مفروزی و مجزا شده از 3770/67 اصلی واقع در بخش دو بوشهر 
خريداری مالک رسمی گرديده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز 
آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
میتوانند از تاريخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسلیم و پس از 
اخذ رسید، ظرف مدت يک ماه از تاريخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مرجع قضايی تقديم 
نمايند. بديهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت 

صادر خواهد شد. م الف 263
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شكراله سعادتی  رئيس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان بوشهر

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئين نامه تعيين تکليف 
وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 8801 مورخ 1403/11/26 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهر تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی 
عباس اسدی فرزند غلامحسین به شماره شناسنامه 3570049698 و شماره ملی 3570049698

صادره از دير در قسمتی از شش دانگ يک قطعه زمین کشاورزی به مساحت 371253 متر مربع 
پلاک 1825 فرعی از 3770 اصلی مفروزی و مجزا شده از 3770/66 اصلی واقع در بخش دو بوشهر 
خريداری مالک رسمی گرديده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز 
آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
میتوانند از تاريخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسلیم و پس از 
اخذ رسید، ظرف مدت يک ماه از تاريخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مرجع قضايی تقديم 
نمايند. بديهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت 

صادر خواهد شد.م الف 256
تاريخ انتشار نوبت اول 1404/02/09 تاريخ انتشار نوبت دوم 1404/02/24

شكراله سعادتی  رئيس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان بوشهر

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئين نامه تعيين تکليف 
وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 8803 مورخ 1403/11/26 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهر تصرفات مالکانه و بلامعارض 
متقاضی عباس اسدی فرزند غلامحسین به شماره شناسنامه 3570049698 و شماره ملی 49698
357002 صادره از دير در قسمتی از شش دانگ يک قطعه زمین کشاورزی به مساحت 96544/03

متر مربع پلاک 1824 فرعی از 3770 اصلی مفروزی و مجزا شده از 3770/86 اصلی واقع در بخش 
دو بوشهر خريداری مالک رسمی گرديده است.

لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاريخ انتشار اولین آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت يک ماه از تاريخ تسلیم 
اعتراض ، دادخواست خود را به مرجع قضايی تقديم نمايند. بديهی است در صورت انقضای مدت 

مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م الف 259
تاريخ انتشار نوبت اول 1404/02/09 تاريخ انتشار نوبت دوم 1404/02/24

شكراله سعادتی  رئيس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان بوشهر

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئين نامه تعيين تکليف 
وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 0026 مورخ 1404/01/05 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهر تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی 
زهرا رحمتی فرزند علی به شماره شناسنامه 1050461592 و شماره ملی 1050461592 صادره 
از نیشابور در قسمتی از شش دانگ يکباب خانه به مساحت 758/79 متر مربع پلاک 3 فرعی از 
18 اصلی مفروزی و مجزا شده از اصلی واقع در بخش دو شهر خريداری مالک رسمی گرديده است.

لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاريخ انتشار اولین آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت يک ماه از تاريخ تسلیم 
اعتراض ، دادخواست خود را به مرجع قضايی تقديم نمايند. بديهی است در صورت انقضای مدت 

مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م الف 275
تاريخ انتشار نوبت اول 1404/02/09
تاريخ انتشار نوبت دوم 1404/02/24

شكراله سعادتی  رئيس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان بوشهر

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئين نامه تعيين تکليف 
وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 0144مورخ 1404/01/16 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهر تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی 
خیريه نهنگی فرزند محمد به شماره شناسنامه 5726 شماره ملی 3501442351 صادره از بوشهر 
در قسمتی از شش دانگ يکباب خانه به مساحت 97/93 متر مربع پلاک 21849 فرعی از 2184/2

اصلی مفروزی و مجزا شده از اصلی واقع در بخش دو بوشهر خريداری مالک رسمی گرديده است. لذا 
به منظور اطلاع ع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاريخ انتشار اولین آگهی 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف مدت يک ماه از تاريخ 
تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مرجع قضايی تقديم نمايند.بديهی  است در صورت انقضای 

مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م الف 272
 تاريخ انتشار نوبت اول 1404/02/09
تاريخ انتشار نوبت دوم 1404/02/24

شكراله سعادتی  رئيس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان بوشهر

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئين نامه تعيين تکليف 
وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند ورسمی

برابر رای شماره 8807 مورخ 1403/11/26 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهر تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی 
عباس اسدی فرزند غلامحسین به شماره شناسنامه 3570049698 و شماره ملی 3570049698

صادره دير از در قسمتی از شش دانگ يکقطعه زمین کشاورزی به مساحت 199861 متر مربع 
پلاک 1822 فرعی از 3770 اصلی مفروزی و مجزا شده از 3770/86 اصلی واقع در بخش دو بوشهر 
خريداری مالک رسمی   گرديده است.. رسمی لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 
15 روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند میتوانند از تاريخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسلیم و پس از 
اخذ رسید، ظرف مدت يک ماه از تاريخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مرجع قضايی تقديم 
نمايند. بديهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت 

صادر خواهد شد. م الف 264
تاريخ انتشار نوبت اول 1404/02/09 تاريخ انتشار نوبت دوم 1404/02/2

شكراله سعادتی  رئيس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان بوشهر

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئين نامه تعيين تکليف 
وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 0020 مورخ 1404/01/05 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهر تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی 
آسیه خوش نیت فرزند يداالله به شماره شناسنامه 1522 و شماره ملی 3501151225 صادره از 
بوشهر در قسمتی از شش دانگ يکباب خانه به مساحت 482/43 متر مربع پلاک 4 فرعی از 18

اصلی مفروزی و مجزا شده از اصلی واقع در بخش دو بوشهر خريداری مالک رسمی گرديده است. 
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاريخ انتشار اولین آگهی 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت يک ماه از تاريخ 
تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مرجع قضايی تقديم نمايند. بديهی است در صورت انقضای 

مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
م الف 281

تاريخ انتشار نوبت اول 1404/02/09 تاريخ انتشار نوبت دوم 1404/02/24
شكراله سعادتی  رئيس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان بوشهر

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئين نامه تعيين تکليف 
وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 0018 مورخ 1404/01/05 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمان های فاقد سند . رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهر تصرفات مالکانه و 
بلامعارض متقاضی محسن حاجیانی فرزند خورشید به شماره شناسنامه 3552 و شماره ملی 
3549905335 صادره از دشتی در قسمتی از شش دانگ يکباب خانه به مساحت 759/03 متر 
مربع پلاک 2 فرعی از 18 اصلی مفروزی و مجزا شده از اصلی واقع در بخش دو بوشهر خريداری 
مالک رسمی گرديده است.  لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی 
میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
میتوانند از تاريخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسلیم و پس 
از اخذ ،رسید ظرف مدت يک ماه از تاريخ تسلیم اعتراض ، دادخواست به مرجع قضايی تقديم 
نمايند بديهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد. م الف 277
تاريخ انتشار نوبت اول 1404/02/09  تاريخ انتشار نوبت دوم 1404/02/24

شكراله سعادتی  رئيس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان بوشهر

آگهی فقدان سند 
مالکيت پلاک ۴۱۲۰/۵ واقع در بخش یک بوشهر

آقای اکبر رزم ديده با تسلیم استشهاد محلی مدعی است يک جلد سند مالکیت سه دانگ 
مشاع از ششدانگ يک واحد تجاری پلاک 4120/5 واقع در بخش يک بوشهر که در دفتر به 
شماره 140220324009003900 بنام آقای اکبر رزم ديده صادر و تسلیم گرديده و به علت 
جابه جائی مفقود شده است و در خواست صدور المثنى سند مالکیت را نموده لذا مراتب طبق 
اصلاح تبصره يک اصلاحی ماده 120 آئینامه قانون ثبت اعلام میشود که هر کس نسبت به ملک 
مورد آگهی معامله ای نموده و يا مدعی وجود سند مالکیت نزد خود میباشد تا ده روز پس از 
انتشار اين آگهی به اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان بوشهر مراجعه و اعتراض خود را ضمن 
ارائه سند مالکیت و يا سند معامله تسلیم نمايد چنانچه ظرف مدت مقرر اعتراضی نرسد و يا 
در صورت اعتراض اصل سند ارائه نشود المثنى سند طبق مقررات صادر و به متقاضی تسلیم 

خواهد شد. م الف 441
تاريخ انتشار آگهی : 1404/02/24

شکراله سعادتی رئيس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان بوشهر

آگهی فقدان سند مالکيت
 پلاک ۴۱۲۰/۵ واقع در بخش یک بوشهر

آقای اسماعیل رزم ديده با تسلیم استشهاد محلی مدعی است يک جلد سند مالکیت سه دانگ 
مشاع از بوشهر که در دفتر به شماره ششدانگ يک واحد تجاری پلاک 4120/5 واقع در بخش 
يک 140220324009003901 بنام آقای اکبر رزم ديده صادر و تسلیم گرديده و به علت جا 
به جائی مفقود شده است و در خواست صدور المثنی سند مالکیت را نموده لذا مراتب طبق 
اصلاح تبصره يک اصلاحی ماده 120 آئینامه قانون ثبت اعلام میشود که هر کس نسبت به ملک 
مورد آگهی معامله ای نموده و يا مدعی وجود سند مالکیت نزد خود میباشد تا ده روز پس از 
انتشار اين آگهی به اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان بوشهر مراجعه و اعتراض خود را ضمن 
ارائه سند مالکیت و يا سند معامله تسلیم نمايد چنانچه ظرف مدت مقرر اعتراضی نرسد و يا 
در صورت اعتراض اصل سند ارائه نشود المثنی سند طبق مقررات صادر و به متقاضی تسلیم 

خواهد شد. م الف 440
تاريخ انتشار آگهی : 1404/02/24

شکراله سعادتی رئيس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان بوشهر

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئين نامه تعيين تکليف 
وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 0024 و 0022 مورخ 1404/01/05 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهر 
تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضیان -1 آسیه خوش نیت فرزند يداالله به شماره 1522

شناسنامه و شماره ملی 3501151225 صادره از بوشهر در قسمتی از سه دانگ شش 
به شماره شناسنامه 26 کد ملی  فرزند عبداله  بندری  دانگ 2- حمیدرضا کدخدای 
3539792422 صادره از گناوه در قسمتی از سه دانگ شش دانگ يکباب خانه به مساحت 
276/56 متر مربع پلاک 5 فرعی از 18 اصلی مفروزی و مجزا شده از اصلی واقع در بخش 
دو بوشهر خريداری مالک رسمی گرديده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو 
نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند . مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاريخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به اين اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت يک ماه از تاريخ تسلیم اعتراض 
، دادخواست خود را به مرجع قضايی تقديم نمايند. بديهی است در صورت انقضای مدت 

مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 280
تاريخ انتشار نوبت اول 1404/02/09

 تاريخ انتشار نوبت دوم 1404/02/24
شكراله سعادتی
  رئيس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان بوشهر

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئين نامه تعيين تکليف 
وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 0024 و 0022 مورخ 1404/01/05 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهر تصرفات مالکانه و بلامعارض 
متقاضیان -1 آسیه خوش نیت فرزند يداالله به شماره 1522 شناسنامه و شماره ملی 3501151225
صادره از بوشهر در قسمتی از سه دانگ شش دانگ 2- حمیدرضا کدخدای بندری فرزند عبداله به 
شماره شناسنامه 26 کد ملی 3539792422 صادره از گناوه در قسمتی از سه دانگ شش دانگ 
يکباب خانه به مساحت 276/56 متر مربع پلاک 5 فرعی از 18 اصلی مفروزی و مجزا شده از اصلی 
واقع در بخش دو بوشهر خريداری مالک رسمی گرديده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو 
نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند . مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاريخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره 
تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت يک ماه از تاريخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مرجع 
قضايی تقديم نمايند. بديهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکیت صادر خواهد شد. 280
تاريخ انتشار نوبت اول 1404/02/09  تاريخ انتشار نوبت دوم 1404/02/24

شكراله سعادتی  رئيس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان بوشهر



قصه پر غصه بازار لوازم خانگی امین حضور

بلوک سازی اقتصادی

 ایران و اوراسیا در مسیر تجارت بدون مرز

صنعت و تجارت
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 4
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rچهارشنبه     24   اردیبهشت 1404    شماره 1867

 مجوز استخدام ۷۵۰ نفر در وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی صادر شد

معاون توســعه مدیریت و منابع وزارت تعاون، کار و رفــاه اجتماعی از 
اخذ مجوز استخدام ۷۵۰ نفر در ادارات کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی 

سراسر کشور خبر داد.
سید جواد رضوی، معاون توســعه مدیریت و منابع وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی از اخذ مجوز استخدام ۷۵۰ نفر در ادارات کل تعاون، کار و 

رفاه اجتماعی سراسر کشور خبر داد.
وی گفت: این مجوز می تواند بخشــی از کمبود نیروی انسانی موردنیاز 
را جبران کند. جزئیات رســته های شــغلی مورد نیاز و زمان برگزاری 

آزمون ها متعاقباً اعلام می شود.

رئیس سازمان نظام مهندسی معدن ایران:
۱۰ سال آینده باید مهندس معدن از دیگر 

کشورها وارد کنیم 
 رئیس ســازمان نظام مهندســی معدن ایران گفت: مهمترین چالش 
بخش معدن در شــرایط کنونی موضوع نیروی انسانی متخصص است، 
به طوری که اگر با همیــن وضعیت ادامه دهیم تا 1۰ ســال آینده باید 

مهندس معدن از کشورهای دیگر وارد کنیم.
 رضا بســطامی روز سه شــنبه در دومین نمایشــگاه تخصصی معدن، 
صنایع معدنی، ماشــین آلات معدنی، راهســازی، عمرانی، قطعات و 
تجهیزات وابسته و نمایشــگاه ریخته گری، قاب سازی و قطعه سازی 
در محل نمایشگاه بین المللی شهر آفتاب، اظهار داشت: در کشور 14۷ 
دانشکده زمین شناسی  و 4۵ دانشکده معدن وجود دارد، اما صندلی ها 

خالی است.
وی با اشاره به اینکه متخصصان معدن در کشور بیکار نمی مانند، ادامه 
داد: کمبود مهندسان در بخش معدن کشور بسیار خطرناک است و باید 
فرهنگسازی در این زمینه انجام شود.رئیس ســازمان نظام مهندسی 
معدن ایران با اشــاره به وظایف این سازمان، گفت: در شورای راهبردی 
۲ وظیفه نظارت مهندسی و نیروی انســانی را بر عهده نظام مهندسی 
گذاشــتند.وی عنوان کرد: بحث نظارت بر معادن، آرزوی ۲۲ ساله این 
سازمان بود که نهایت در مردادماه اجرایی می شود، چرا که اعتبار مالی 
آن نیز دیده شده است.بسطامی تاکید کرد: در همین راستا، هر معدنی 
چهار بار در سال توسط بازرسان مورد بازرسی قرار می گیرد و اگر نیاز به 

تذکر و ارائه راهکار باشد، انجام می شود.
 دومین نمایشگاه تخصصی معدن، صنایع معدنی، ماشین آلات معدن، 
راه ســازی، عمرانی، قطعات و تجهیزات وابســته و همچنین دومین 
نمایشــگاه تخصصی ریخته گری، قالب ســازی، قطعه سازی، ماشین 
آلات و صنایع وابســته، صبح امروز )ســه شــنبه، ۲3 اردیبهشت ماه 
14۰4( در محل دائمی نمایشــگاه های بین المللی شهر آفتاب برگزار 

شد.
این نمایشــگاه به مدت چهار روز )تا ۲۶ اردیبهشــت ماه( همه روزه از 

ساعت 1۰ تا 1۸ پذیرای علاقه مندان و متخصصان است.
 

وش کالای ایرانی در سکوی آنلاین  امکان فر
چین فراهم شد

رئیس کل ســازمان توســعه تجارت ایــران، ضمن تاکید بــر انتخاب 
استراتژی های درســت در تجارت ایران و چین از امکان فروش کالای 

ایرانی در سکوی آنلاین چین خبر داد.
محمدعلی دهقان دهنوی رئیس کل ســازمان توســعه تجارت ایران 
امروز در نشست بررسی چالش های پیشــروی روابط اقتصادی ایران و 
چین، چین را شریک نخست تجاری ایران و بسیاری از کشورهای دنیا 
دانست و اظهار کرد: تجارت با چین برای ایران مهم و استراتژیک است؛ 
فرصت ها و ظرفیت های تجاری ایران با چین بســیار قابل توجه اســت 

مشروط به اینکه بر روی این حوزه ها تمرکز بیشتری داشته باشیم.
معاون وزیر صمت ادامــه داد: فرصت های تجاری موجود در چین بیش 
از مجموع تجارت ما با ســایر کشورها اســت و تردید نداشته باشید که 

می توان در چین، کارهای بزرگی انجام داد.

وی با برشــمردن اهداف ســازمان توســعه تجارت ایــران در تجارت 
خارجی، گفت: هدف صــادرات کالا با ارزش افزوده بالاتر اســت. عدد 
بزرگی از صادرات کالا به چین مربوط به صادرات کالاهای خام است در 
حالی که اگر به دنبال بازاریابی برای این کالاها هم نرویم متقاضیان آنها 

برای خرید این کالاهای خام به ایران خواهند آمد.
دهقان دهنوی ادامــه داد: کار واقعی زمانی انجام می شــود که کالای 
به چین صادر شــود کــه در زنجیره تولیــد در حلقه هــای پایین تر و 
جلوتر باشــد؛ صادرات مواد خام خــوب و ارزآوری دارد و فرصت برای 
ســرمایه گذاری های جدید ایجاد می کند؛ اما باید کالاهای صنعتی تر 

تولید و صادر کنیم.
وی با بیان اینکه ممکن اســت صادرات کالا به چین به عنوان ابرقدرت 
تولید در جهان دشــوار به نظر برسد، گفت: اگر اســتراتژی ها درست 
انتخاب شوند این مهم دور از انتظار نیست؛ با سرمایه گذاری مشترک و 
قرار گرفتن در زنجیره ارزش جهانی که بخش عمده آن در چین اســت 
و همکاری در زمینه تکنولوژی، صادرات کالا بــا ارزش افزوده بالاتر به 

چین ممکن خواهد شد.
رئیس کل ســازمان توســعه تجارت ایران ادامه داد: با سرمایه گذاری 
مشــترک و انتقال تکنولوژی بین ایران و چین می توان کالاهایی تولید 
کرد که از ایران به کشورهای دیگر صادر شــود در بعضی از حوزه ها کار 
شروع شده اســت؛ به عنوان مثال، صنایع خودروسازی چین در ایران 
حضور گسترده ای دارند و در ایران قطعه ســازان بیشماری فعال است 
اینجا این پرسش مطرح می شــود که چه میزان قطعه ســازان ایرانی 
توانستند برای این خودروها قطعه تولید کنند و چه میزان قطعات این 

خودروها را به بازارهای دیگر صادر کردیم؟
وی با اشاره به لزوم معرفی طرح های ســرمایه گذاری مشترک ایران و 
چین، تصریح کرد: تجارت الکترونیک ایران و چین یکی از اولویت های 
سازمان توسعه تجارت ایران است از این رو در سکو آنلاین جی دی یکی 
از سکوهای پرفروش کالا در چین، امکان عرضه کالاهای ایرانی را فراهم 

کردیم در واقع با این اقدام کالا به مصرف کننده نهایی عرضه می شود.
وی بر توسعه ارتباط لجســتیک و حمل ونقل ایران و چین تاکید کرد و 
افزود: هم اکنون ارتباط لجستیک دو کشــور از مسیر دریا است اما یک 
مسیر ریلی از شمال ایران وجود دارد که می تواند دو کشور را به یکدیگر 
وصل کند این مســیر از عبور از کشورهای ترکمنســتان، ازبکستان، 
قزاقستان و چین و یا ترکمنستان، قزاقستان و چین است تلاش داریم 
در این مسیر کار و آن را فعال کنیم کسانی که از مسیر ریلی کالا خود را 
عبور بدهند ما آمادگی اعطای مشوق و حمایت از آنها را داریم؛ مشروط 

به اینکه بار از دو سمت تکمیل شود وگرنه مسیر اقتصادی نخواهد بود.

توسعه

سمیه رســولی  ارتباط اقتصادی ایران و 
اتحادیه اوراســیا با ورود به فــاز تجارت آزاد 
- از ۲۵ اردیبهشــت ماه- به مرحله ای تازه از 
همگرایی منطقه ای رســیده است؛ مسیری 
که می تواند تراز تجاری کشور را متحول کند. 
پس از چند ســال مذاکــره، هماهنگی های 
فنی و تصویــب در مجالــس قانون گذاری، 
توافق تجارت آزاد بین جمهوری اســلامی 
ایــران و اتحادیــه اقتصادی اوراســیا از ۲۵ 
اردیبهشت ماه 14۰4 به صورت رسمی وارد 
مرحله اجرا می شود. این توافق گام مهمی در 
توســعه روابط اقتصادی ایران با کشورهای 
عضو این اتحادیه و بخشــی از راهبرد کلان 
تهران برای گســترش تعامــلات اقتصادی 

منطقه ای به شمار می رود.
اتحادیــه اقتصادی اوراســیا متشــکل از 
پنج کشــور روســیه، بلاروس، قزاقستان، 
قرقیزستان و ارمنســتان، با جمعیتی بیش 
از 1۸۰ میلیون نفر و تولید ناخالص داخلی 
بالغ بر دو تریلیــون دلار، یکی از قطب های 
مهــم اقتصــادی منطقــه اوراسیاســت. 
جمهوری اسلامی ایران از ســال 13۹۷ با 
امضای یک موافقت نامــه تجارت ترجیحی 
وارد تعامــلات اقتصــادی با ایــن اتحادیه 
شــد و حالا با اجرایی شــدن موافقت نامه 
تجارت آزاد جامــع، وارد مرحله جدیدی از 
همکاری ها خواهد شد؛ به گونه ای که از ۲۵ 
اردیبهشت ماه تعرفه واردات و صادرات ۸۷ 
درصد از کالاهای مشمول در تجارت میان 
ایران و کشــورهای عضو اتحادیه اوراسیا به 
صفر خواهد رسید. همچنین اعمال هرگونه 
موانع غیرتعرفه ای نیــز ممنوع خواهد بود. 
البته درصد اندکــی از کالاها که در تجارت 
دوجانبه نقــش کلیدی ندارنــد، همچنان 

مشمول تعرفه خواهند ماند.

روند اجرایی شدن تجارت آزاد میان 
ایران و اوراسیا

در همیــن زمینه، محمدصــادق قنادزاده، 
معاون خدمات تجاری ســازمان توســعه 
تجارت ایــران در گفتگو با خبرنــگار مهر با 
اشــاره به روند اجرایی شــدن این توافق با 
بیان اینکه چشم انداز توسعه روابط تجاری 
ایران و اوراسیا بسیار روشن است و پتانسیل 
رشد آن قابل توجه خواهد بود، می گوید: بر 
اساس پروتکلی که میان ایران و پنج کشور 
عضو اتحادیه اوراسیا به امضا رسیده، دو ماه 
پس از تکمیل فرآیند تصویب در مجالس و 
ابلاغ نهایی، موافقت نامه به صورت خودکار 
اجرایی می شــود. این بدان معناست که از 
نیمه اردیبهشــت ماه، عملًا توافق وارد فاز 

اجرایی می شود.
محمدعلــی دهقــان دهنــوی رئیس کل 
ســازمان توســعه تجارت ایران هم در این 
خصوص با اشاره به صفر شــدن تعرفه ۸۷ 
درصد از کالاهــای مبادله شــده میان دو 
طرف، می گوید:این توافق نه فقط کالاهای 
اساسی بلکه بیشــتر کالاها را در برمی گیرد 
این توافق نــه فقط کالاهای اساســی بلکه 

بیشــتر کالاها را در برمی گیردو 13 درصد 
دیگــر تعرفه هایی اســت که خیلــی مورد 
استفاده نیست و تولید کننده و صادر کننده 
آن ها نیستیم و خیلی انگیزه ای نداشتیم که 

آن ها را در توافق نامه بگنجانیم.
او تاکید می کنــد: تقریبــاً می توانم بگویم 
که اصلی هــا، همه بخش هــای تولیدی ما 
جز معدود اســتثناهایی که روی تولید آن 
حساسیت داشتیم داخل آن قرار می گیرد. 
ایــن توافق نامه کــه در یک فصــل و ۲4۵ 
صفحه است، توافق نامه بسیار مفصلی است 
و کتاب راهنمای تجارت با اوراســیا را آماده 
کردیم که هم ترجمه فارســی موافقتنامه 
و بخش هایی اســت برای راهنمایی بخش 

خصوصی که چه کار باید کنند.
دهقــان دهنوی بــا بیــان اینکــه در این 
موافقت نامه، علاوه بر اینکه تعرفه ها به صفر 
می رسد، پیش بینی شده است که موانع نیز 
برطرف شــوند، تاکید می کند: فصولی که 
در توافق نامه پیش بینی شــده، موضوعات 
بســیار متنوعی را در بر می گیرد؛ از جمله 
تبــادل اطلاعــات تجاری، اطلاع رســانی 
اقدامــات  استانداردســازی،  متقابــل، 
بهداشــتی، قرنطینــه، مســائل مربوط به 
بهداشت، همکاری های گمرکی و بسیاری 
مســائل دیگر، حتی موضوعــات مرتبط با 
حمل ونقــل و ترانزیت، که همگــی در این 

موافقت نامه مورد توجه قرار گرفته است.

تجارت ایران و اوراسیا چقدر است؟
بر این اساس بررســی آخرین آمار گمرک 
ایــران از وضعیت تجارت ایــران و اتحادیه 
اقتصادی اوراسیا نشان می دهد که صادرات 
ایران به کشورهای عضو اتحادیه اقتصادی 
اوراســیا در ســال گذشــته با افزایش ۲۰ 

درصدی به بیش از ۲ میلیارد دلار رسید.
در این مــدت یک میلیــارد و 1۲1 میلیون 
دلار کالا بــه فدراســیون روســیه، ۵۰۵ 
میلیــون دلار به ارمنســتان، ۲۷۸ میلیون 

دلار قزاقســتان، 111 میلیــون دلار بــه 
قرقیزســتان و ۲1 میلیون دلار به بلاروس 
صادر شــده است.همچنین ســال گذشته 
یک میلیــارد و ۵1۰ میلیــون دلار از مبدا 
کشــورهای عضو اتحادیه اقتصادی اوراسیا 
وارد ایران شده که نســبت به مدت مشابه 
ســال 14۰۲ کاهش ۲۰ درصــد کاهش را 
نشــان می دهد.قنادزاده معاون ســازمان 
توســعه تجارت در این رابطه نیز می گوید: 
در حال حاضر، حجم مبادلات تجاری ایران 
با اتحادیه اوراســیا در حدود ۵ میلیارد دلار 
برآورد می شــود. اما با توجه به ظرفیت های 
توافق تجارت آزاد، این رقم می تواند طی سه 
تا پنج سال آینده به بیش از ۲۰ میلیارد دلار 

افزایش یابد.

مزایای کلیدی توافق تجارت آزاد 
برای ایران

کارشناسان اقتصادی معتقدند اجرایی شدن 
این توافق می تواند فرصت های گسترده ای 
را برای بخش خصوصــی و تولیدکنندگان 
ایرانی فراهم کنــد زیرا ایــن موافقت نامه 
با هدف تجارت آزاد و بــا تعرفه صفر حدود 
هزار قلم کالا نوشــته شده و شامل 11 فصل 
و یــک ضمیمه مربــوط به فهرســت های 
کالایی دو طرف توافق اســت.بر اساس مفاد 
این موافقت نامــه تعرفه هــای گمرکی در 
حجم گســترده ای از کالاها کاهش یا حذف 
می شود که می تواند قدرت رقابت کالاهای 
ایرانــی در بــازار اوراســیا را افزایش دهد.
همچنین ساده ســازی فرآیندهای تجاری 
و حذف موانــع غیرتعرفه ای از جمله تطبیق 
در استانداردها، تســهیل در فرآیند صدور 
مجوزها و تسریع در ترخیص کالاها صورت 
خواهــد گرفت ساده ســازی فرآیندهــای 
تجاری و حذف موانــع غیرتعرفه ای صورت 
خواهد گرفت.نکته مهم دیگــر آنکه ایجاد 
بســتر برای ســرمایه گذاری های مشترک 
میــان ایران و کشــورهای عضــو اتحادیه، 

به ویــژه در حوزه هایــی نظیــر انــرژی، 
پتروشــیمی، صنایــع غذایی، کشــاورزی 
و ماشــین آلات، فراهــم می شــود.کاهش 
وابســتگی به بازارهــای ســنتی غربی و 
تنوع بخشــی بــه مقاصــد صادراتــی در 
راســتای دیپلماســی اقتصادی متوازن از 
دیگر مزایــای تجارت آزاد با اوراسیاســت 
که در مفاد موافقت نامه مــورد تاکید قرار 
گرفته اســت.از ســویی دیگر طبق تاکید 
کارشناســان بــا توجــه بــه تحریم های 
بین المللی، اســتفاده از روش های تهاتر و 
سوآپ انرژی می تواند راهکاری مؤثر برای 

توسعه تجارت با اوراسیا باشد.

چالش های زیرساختی در مسیر اجرا
با این حال، اجرای موفــق این موافقت نامه 
نیازمنــد فراهم ســازی بســترهای فنی و 
اداری گسترده ای اســت، قنادزاده در این 
خصوص نیز گفت: در حال حاضر، بخشــی 
از زیرساخت های فنی و لجستیکی از جمله 
اســتانداردها، گمرکات و ســازوکارهای 
تبــادلات مالی هنــوز به آمادگــی کامل 
نرسیده اند، اما با اجرایی شدن موافقت نامه، 
پیش بینی می شــود ســایر حوزه ها نیز با 
سرعت بیشتری به وضعیت مطلوب برسند.

همچنیــن کارشناســان در ایــن رابطــه 
می گوینــد کــه تکمیل هماهنگــی میان 
ســازمان ملی اســتاندارد ایران و نهادهای 
متناظر در کشورهای عضو اتحادیه برای به 
رسمیت شــناختن متقابل گواهینامه های 
کیفی و افزایــش ظرفیت لجســتیکی در 
مرزهای مشــترک و گذرگاه های تجاری، 
به ویژه گمرکات مرزی چــون اینچه برون، 
سرخس و نوردوز از دیگر چالش هایی است 

که باید حل شود.
صدرالدین نیاورانی، نایب رئیس کمیسیون 
توســعه صادرات اتاق ایــران در این رابطه 
تاکید دارد کــه »سیســتم حمل ونقل ما 
اروپایی-آمریکایــی اســت و در تعاملات 

تجاری با روســیه و اوراســیا با مشــکلاتی 
همراه اســت. کانتینرهای داخلی کشــور 
بیشــتر از ۲۲ تن اجازه جابجایی بار ندارند. 
اما کانتینرهای روسی بین ۶۰ تا ۷۰ تن بار 
حمل می کنند. وقتی ســه کانتینر ۲۲ تنی 
ما به گرگان برسد و بخواهد به کانتینرهای 
روســی منتقل شــود، حدود 4 تــا ۵ تن از 
کانتینر خالی خواهــد ماند. این هم موجب 
جابجایی و تکان خوردن بار می شــود و هم 
حدود 4 یا ۵ تن باری که رایگان می تواند تا 

آلماتی برود، در عمل حمل نمی شود.
به گفته او »برای حل این مشکل، باید وزارت 
راه را قانــع کرد که اجــازه یک تن بارگیری 
بیشتر را به صادرکنندگان بدهد. اما همین 
اقدامــات کوچک نیــز هنوز انجام نشــده 
اســت.«ایجاد کانال های مالی و بانکی برای 
تســهیل در تبادلات پولی، خصوصاً با توجه 
به تحریم های بین المللی و محدودیت های 
دسترســی به سیســتم های مالی جهانی و 
آمــوزش و توانمندســازی صادرکنندگان 
داخلی برای انطباق با الزامات جدید تجاری 
و اســتانداردهای بازار اوراسیا نیز باید مورد 

توجه مسئولان ذی ربط قرار گیرد.
از ســویی دیگر ایران تقریباً یک کشور خام 
فروش است؛ یعنی عمده کالاهایی که صادر 
می کنیــم در طبقه بندی کالاهــای خام و 
نیمه خام قرار می گیرد کــه این موضوع در 
تجارت یک ضعف محسوب می شود؛ محمد 
لاهوتــی رئیــس کنفدراســیون صادرات 
ایــران در این خصــوص می گویــد: عمده 
صادرات ما صادرات بــا ارزش افزوده پایین 
یا بعضاً به صورت خام اســت. ایــن امر در 
رقابت های منطقــه ای و با عضویت ایران در 
پیمان های مختلف می تواند برای ایران یک 
تهدید باشــد. به این صورت که ایران فقط 
صادرکننده مواد خام و نیمه ســاخته باشد 
و در مقابل کشــورهای طرف قرارداد ایران 
بتوانند از فرصت برداشته شــدن تعرفه ها 
با صادرات محصــول به داخل ایــران، تراز 

تجاری را به نفع خود مثبت کنند.
بــه گفتــه او، در بــازه زمانــی کــه برای 
آماده ســازی در این توافقات در نظر گرفته 
می شود، هم سیاست گذاران باید در جهت 
ایجــاد زیرســاخت ها حرکت کننــد و هم 
تولیدکنندگان تــلاش کنند از نظر کیفیت 
و قیمت تمام شــده در رقابت سالم، افزایش 
صادرات و تولید محصول بــا ارزش افزوده 
بیشتر داشــته باشــند و بازارها را به دست 
بیاورند. اجرایی شــدن توافــق تجارت آزاد 
میان ایران و اتحادیه اقتصادی اوراســیا از 
۲۵ اردیبهشت ماه 14۰4، بدون شک یکی 
از مهم ترین تحولات اقتصادی سال جاری 
در عرصــه روابط خارجی ایران محســوب 
می شــود. با توجه بــه ظرفیت هــای قابل 
توجه این توافــق، در صورت پیگیری جدی 
و برنامه ریزی دقیق، می توان شــاهد رشد 
چند برابــری صادرات غیرنفتــی و تقویت 
موقعیــت منطقــه ای ایــران در معادلات 

اقتصادی اوراسیا بود.

خریدار  وقتی بــه قدیمی ترین بورس لــوازم خانگی 
تهران رسیدم مغاره ها باز بود اما کســبه به جای آنکه با 
مشتریان هم کلام شوند و جنس بفروشند بین خودشان 
گعده هایــی تشــکیل داده بودند و از وضعیــت بد بازار 

میگفتند.
ســه راه امین حضــور، در منطقــه 1۲ تهــران، یکی از 
قدیمی ترین و پررفت و آمدترین نقاط شــهر است که در 
تقاطع خیابان های امیرکبیر )چراغ برق قدیم( و ری واقع 
شده است. این منطقه تهران از دوران قاجاریه به نام امین 
حضور شناخته می شده است. به دلیل نزدیکی این مرکز 
به بازار بزرگ تهران و دروازه های شــهر همواره مرکزی 

برای داد و ستد کسبه با مردم بوده است.
این منطقه که از قدیم الایام بورس لوازم خانگی اســت 
اما این روزها به دلیل راه اندازی شــهرهای فروش لوازم 
خانگی و مال ها وضعیت به ســامانی ندارد. مدتی است 
که کســبه های این منطقه با خبرگزاری مهر در تماس 
هستند و مشکلاتشان را مطرح می کنند به همین دلیل 
برای بررســی بیشــتر به همین بهانه به سراغ کسبه این 
بازار رفتیم تا حال هوای این روزهای آنها را جویا شــویم 
و گزارشی از وضعیت موجود را به اطلاع مخاطبین خود 

برسانیم.

مگر کسی این روزها پولی برای خرید دارد؟
در دسترسی به این بازار متوجه محدودیت های ترافیکی 
زیاد و بسته شدن تعدادی از مسیرهای دسترسی به این 
بازر شدم. بخش از مسیر دسترسی را به وسیله یک موتور 
ســیکلت طی کردم. به راکب موتور سیکلت گفتم قصد 
رفتن با زار امین حضــور را دارم. لبخندی زد و گفت: مگر 

کسی این روزها پولی برای خرید دارد؟
در جواب او گفتم که قصد تهیه یک گزارش را دارم. پس 

از کمی صحبت در خصوص قیمت کرایه به راه افتادیم.
وقتی به این منطقه رســیدم تمام مغازه ها فعال و آماده 
ارائه خدمات بودند. اما مشتریان بســیار اندکی در بازار 
حضور داشــتند و کســبه بیرون مغازه ها مشــغول به 

صحبت با هم بودند.
تعدادی عکس از حال و هوای بــازار تهیه کردم. عده ای 

از کســبه با نگرانی نظاره گر این کار بودند. وجود برخی 
کالاهای قاچاق در فروشــگاه ها باعث ایجاد نگرانی برای 
کسبه شده بود.شــروع به پایش در بازار کردم و به سراغ 

چند فروشگاه معتبر رفتم تا گزارش خود را آغاز کنم.

مردم از کل ایران به بازر امین حضور می آمدند
ســید محمود حق گو از کســبه بازار امین حضور کلام 
خود را اینگونه شــروع می کند: من از ســال ۵۷ در این 
حوزه فعال هســتم. آن زمان اینجا انگشــت شمار مغازه 
لوازم خانگی وجود داشــت و بیشــتر کالای دست دوم 
می فروختند در سالهای بعدی به مرور فروشندگان لوازم 
دســت دوم که در گاراژها فعال بودند این محل را ترک 
کردند و با تخریب و نوســازی گاراژه، آن فضاها تبدیل به 

پاساژهای شیک و به روز شدند.
با شــناخته شــدن بازار، مردم از کل ایران به بازار امین 
حضور مراجعه می کردند.حتی شرکت های تولید کننده 
محصولات خود رو برای پخش در کل کشــور به فعالین 
این بازار می فروختند.البته در حال حاضر این تمرکز در 
پخش محصولات از بین رفته اســت و خود شرکت ها به 

صورت مستقیم در شهرستانها اقدام به پخش می کنند.
وی در ادامه گفت: هایپر های لــوازم خانگی به این بازار 
لطمه زیادی زده اند. اتحادیه لوازم خانگی، وزارت صمت 
و ســازمان های دولتی باید برای حمایت از کسبه امین 
حضور اقدامــات مؤثر انجام دهند و رونــق ثابق را به این 

بازار برگردانند.
وی افزود نمی شــود یک نفر ۵۰ یا ۶۰ سال از عمر خود را 
در این بازار صرف کند و واقعاً به مردم خدمت کند، اما در 
مقابل عده ای که پشتوانه بانکی دارند در دور افتاده ترین 
نقاط تهران اقدام به تأسیس هایپر کرده اند، کسب و کار 

افراد باسابقه سایر کسبه خرد را پایمال کنند.
چگونه آنها می توانند کالای خود را به کل ایران قســطی 
بفروشند، اما کســبه اینجا قادر به این کار نیستند. مگر 
یک فعال اقتصادی خصوصی چقدر ســرمایه در اختیار 
دارد؟آیا نظارتــی روی قیمت های ایــن هایپرها وجود 
دارد؟ آیا کسی می داند یک کالا را به چند برابر قیمت به 

مصرف کننده می فروشند؟

قبلًا کالاهای با کیفیتی در بازار ایران
 حضور داشتند

برادر بزرگ تر آقای حق گو که بیش از 3۰ سال سابقه در 
این حوزه دارد، وارد بحث ما می شــوند و می گویند: قبلًا 
کالاهای با کیفیت و مطلوبی در بازار حضور داشتند که با 

شروع تحریم ها از بازار ایران خارج شدند.
البته در ســالهای گذشــته تولید کننــدگان ایرانی هم 
تلاش کرده اند تا ســطح کیفی تولیدات خود را افزایش 
بدهند. متأســفانه تعدادی از نام های تجــاری قدیمی 
ایرانی که زمانی علاوه بر نیاز داخــل حجم قابل توجهی 
صادرات به کشورهای دیگر داشــتند به دلیل مدیریت 
دولتی و غیر رقابتی بودن تولیدات خود ورشکسته شده و 

به خاطره ها پیوستند.

مردم به دنبال لوازم خانگی کره ای هستند
وی اضافه کرد هنوز هــم تعداد زیادی از مــردم دنبال 
لوازم خانگی کره ای هستند، هرچند دیگر مانند گذشته 

دارای ضمانت و خدمات پس از فروش نیستند.
وی در خصوص شــایعات مطرح شده در خصوص تقلبی 
بودن تعــدادی از کالاهای وارداتی نیــز گفت: البته عده 
کمی این کار را انجام می دهند. اما شــهروندان عزیز در 
صورت برخورد با چنین مــواردی می توانند به یک از این 

دو روش عمل کنند:
در روش اول با مراجعه به اتحادیه و در دســت داشــتن 
فاکتور معتبر می تواننــد اقدام به ثبت شــکایت کنند. 
در روش دوم می توانند طی تماس با ســازمان تعزیرات 

حکومتی تخلف صورت گرفته را گزارش بدهند.

تأثیر هایپرهای لوازم خانگی چگونه بوده است؟
در حال حاضر هــزاران واحــد صنفی در زمینــه لوازم 
خانگی فعال هستند که عده زیادی به صورت مستقیم و 

غیر مستقیم در این واحدها امرار معاش می کنند.
ما از انجمن صنفی لوازم خانگی و صدا و سیما درخواست 
می کنیم تــا صحت تبلیغات هایپرهای لــوازم خانگی را 
کنترل کننــد. تقریباً تمام دســتگاه های ذی ربط با این 

مجموعه ها همراهی بی نظیری دارند.

ما انتظار داریم سیســتم بانکی با پشــتیبانی از کســبه 
خصوصی و واحدهای صنفی شــرایطی را فراهم کند تا 
امکان فروش اقساطی برای ســایر فعالین این حوزه نیز 
فراهم شــود.هیچیک از این هایپرها تولید کننده لوازم 
خانگی نیســتند و در این زمینه هیچ ســرمایه گذاری 

نکرده اند و فقط به عنوان فروشنده فعال هستند.
تا جایی که اطلاع دارم این افراد هیچیک از افراد با سابقه 
این صنف نیســتند اما رشدی قارچ گونه داشــته اند. با 
ظهور این مراکز فروش کاســبان این بازار بیش از %۷۰ 

کاهش داشته است.
در حال حاضر انگیزه مشــتریان بازار امین حضور، خرید 
کالای با کیفیت در کف قیمت اســت که به خوبی در این 
بازار پاسخ داده می شــود.البته نمی توان عدد مشخصی 
را برای آن ذکر کرد. بســته به میزان چیدمان این ســبد 
کالایی از حــدود 1۰۰ میلیون تومان تــا 3۰۰ میلیون 
تومان هزینه در بر خواهد داشــت. البتــه در حال حاضر 
با توجه به قسطی فروش و شرایط اقتصادی بیشتر مردم 

برای خرید جهیزیه به این مراکز مراجعه می کنند.
ذکر این نکته ضروری اســت که زوجین در خرید از این 
مراکز باید مبلغ بسیار بیشتری نســبت به ارزش واقعی 
کالاهــا پرداخت کنند. اگر تســهیلات بانکــی به جای 
پشــتیبانی از هایپرهای لوازم خانگی بــه خود زوجین 
پرداخت می شــد، قطعاً بازار امین حضور رو برای خرید 
انتخاب می کردند.مشاهده می کنم که واحدهای صنفی 
یکی پــس از دیگری تعطیل می شــوند و هــر روز عده 
بیشــتری بیکار می شــوند و خانواده های بیشتری طعم 

رنج بیکاری نان آور خانواده رو متحمل می شوند.
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 قطع برق پر مصرف ها با کمک فناوری
 نصب کنتورهای هوشمند ۲ برابر می شود

وزیر نیرو گفت: تاکنون نزدیک به ۵ میلیون کنتور هوشــمند در کشور 
نصب شده و این عدد تا پایان سال احتمالاً دو برابر خواهد شد.

عباس علی آبادی در خصوص اســتفاده از ظرفیت دانش بنیان ها برای 
حل ناترازی انرژی و اقدامات انجام شده در این زمینه گفت: همان طور 
که اشاره کردید، موضوع ناترازی انرژی گسترده است و ما در حال ورود 
به دوران جدیدی از فناوری هســتیم. تحولات فناورانه با سرعت بسیار 
بالایی در حال رخ دادن هســتند و طبیعتاً باید متناسب با این سرعت، 

خودمان را تطبیق دهیم.
وی افزود: کاری که اکنون در صنعت برق کشــور در حال انجام اســت، 
اقداماتی فناورانه در راســتای هوشمندسازی شــبکه برق است. با این 
هوشمندســازی و بهره گیــری از ظرفیت های فناوری، ســعی داریم 
شرایطی را فراهم کنیم تا مصرف و تولید برق با یکدیگر در تناسب قرار 

گیرند.
وزیر نیرو بیان کرد: در حال حاضر، در برخی مناطق کشور توازن مصرف 
و تولید وجود ندارد. ظرفیت های فنــاوری می توانند در این زمینه به ما 
کمک کنند. به عنوان مثال، اکنون اگــر در مصرف برق با کمبود مواجه 
شویم، این کمبود به صورت یکسان برای همه اعمال می شود اما باید به 
ســمتی برویم که با کمک فناوری، فقط مصرف مشترکان پرمصرف را 

محدود کنیم.
علی آبادی توضیح داد: این محدودسازی می تواند از طریق کنترل های 
دیجیتال انجام شــود؛ به طوری که برق افرادی که مصرف بالایی دارند 

هدف گذاری شود و در عین حال سایر مشترکان دچار مشکل نشوند.
وی در خصوص میزان هوشمندســازی کنتور در کشــور، توضیح داد: 
تا امروز، فکر می کنم نزدیک به ۵ میلیون کنتور هوشــمند نصب شده 
است. البته این سیاست در گذشته هم مطرح بوده ما تلاش کردیم این 
روند را شتاب دهیم. اگر ان شاءالله همین مسیر ادامه پیدا کند، احتمالاً 

تا پایان سال این عدد نزدیک به دو برابر خواهد رسید.
علی آبادی در خصوص میزان هزینه های کنتور هوشمند برای خانوارها 
افزود: این هوشمندسازی از منظر قانونی برای کسانی که از قبل دارای 
کنتورهای هوشــمند بودند، هزینه ای در بر نخواهد داشت اما کسانی 
که تاکنون از این نوع کنتورها اســتفاده نمی کردند، طبیعتاً باید هزینه 
مربوطه را خودشان پرداخت کنند. در نهایت، ما موظف به اجرای قانون 

هستیم و همه باید در چارچوب آن عمل کنیم.

 تخصیص ۵۷۵ هزار میلیارد تومان اعتبار
وژه های آب و فاضلاب  به پر

مدیرعامــل آبفای کشــور از برنامه ریــزی برای تکمیــل 31۸ طرح 
اولویت دار آبرســانی و فاضلاب با پیش بینی اعتباری بالغ بر ۵۷۵ هزار 

میلیارد تومان تا پایان دولت چهاردهم خبر داد.
 هاشم امینی مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور با اشاره 
به وضعیت اجرای طرح های آبرســانی در ســال 14۰4 گفت: در حال 
حاضر 1۲۷ طرح دارای ردیف بودجه در سطح کشور در حال اجراست 
که بیش از نیمی از این طرح ها دارای پیشرفت فیزیکی بالای ۵۰ درصد 

و برای تکمیل آن ها 34۸ همت اعتبار نیاز است.

امینی به وضعیت پروژه های فاضلاب اشــاره کرد و اظهار داشــت: در 
بخش فاضلاب نیز 1۹1 طرح در دســت اجرا داریم که افزون بر نیمی از 
آن ها دارای پیشــرفت فیزیکی بالای ۵۰ درصد است که برای به اتمام 

رساندن آن ها به ۲۲۷ همت اعتبار نیاز است.
به گفته امینی در صورت تأمین این اعتبارها و تکمیل طرح ها، جمعیت 
تحت پوشش خدمات فاضلاب از ۵۵ درصد کنونی به بیش از ۷۰ درصد 

افزایش می یابد.
رئیس هیئت مدیره شرکت مهندســی آب و فاضلاب کشور همچنین 
از موفقیت های این شرکت در جذب ســرمایه گذاری بخش خصوصی 
خبر داد و گفت: در چارچــوب بهره گیــری از ظرفیت های غیردولتی 
تاکنون ۶4 قرارداد بــرای واگذاری 314 میلیون مترمکعب در ســال 
پساب منعقد شــده که منجر به جذب بیش از 11۰ هزار میلیارد تومان 

سرمایه گذاری شده است.

مدیرعامل توانیر خبر داد
افزایش اختیار استانداران درباره مدیریت 

مصرف برق با دستور رئیس جمهور
مدیرعامل شرکت تولید، انتقال و توزیع نیروی برق )توانیر( گفت: پیرو 
دســتور رئیس جمهوری، ســهم انرژی قابل ارائه به هر استان اعلام و 
اجرای طرح های مدیریت مصرف در ســقف مصرف برق تعیین شده به 

استانداران واگذار شد.
مصطفی رجبی مشهدی با اشاره به دســتور رئیس جمهوری مبنی بر 
واگذاری اجرای طرح های مدیریت مصرف به اســتان ها مطابق ســهم 
انرژی قابل ارائه به هر اســتان افزود: در این تفاهمنامه مقرر شد با توجه 
به تجربه ارزشــمند همکاری وزارت کشور و اســتانداران در مدیریت 
سوخت زمســتانی و به منظور تامین بهینه برق بخش های مختلف در 
دوره ناترازی تولید و مصرف برق و محدودیت سوخت، این اقدام با هدف 
استفاده از ظرفیت های استانی در مدیریت و کاهش ناترازی و همچنین 
افزایش توان عملیاتی و هماهنگی سازمان ها و دستگاه های استانی در 

اجرای دقیق برنامه های مدیریت مصرف انجام شود.

انرژی

محمدحســین مقدم  عضو اسبق کانون 
سهام عدالت گفت: هنوز 4۹ میلیون مالک 
سهام عدالت در تعیین اعضای هیأت مدیره 
شرکتهای سرمایه گذاری اســتانی نقشی 

ندارند.
محمد جواد شــیخ، عضو اســبق شــرکت 
سرمایه گذاری ســهام عدالت استان تهران 
با اشــاره به اینکه بیش از 3 ســال از توقف 
نماد معاملاتی شرکت های سرمایه گذاری 
استانی سهام عدالت در بازار سرمایه کشور 
می گذرد، گفــت: این معضل هــم اکنون 
به اقدامات فــوری و هماهنــگ متولیان و 
نهادهای ذینفــع و در رأس آنها ســازمان 
بورس و اوراق بهادار برای حل مشکلات ۲۸ 
نماد معاملاتی متوقف و تسهیل فرآیندهای 
مربوط به سهامدارانی که روش مستقیم را 
برای مدیریت ســهام عدالت خود انتخاب 

کرده اند به طور جدی نیازمند است.
به گفته وی، این نیاز برای تثبیت بازگشــت 
اعتماد عمومی به بازار سرمایه ضروری است 
تا این بازار بتواند نقش موثرتری در توســعه 
اقتصادی کشــور ایفا کنــد. انتظار می رود 
مســئولان ذی ربط بــا اتخاذ سیاســت ها 
و راهکارهــای مناســب، هر چه ســریع تر 
این چالش ها را برطرف ســازند تــا منافع 

سرمایه گذاران حفظ شود.
شــیخ بــا بیــان اینکــه تــرس از هجوم 
فروشــندگان ســهام عدالت باعث شده تا 
همچنان نماد معاملاتی ایــن دارایی برای 
سهامداران به روش مســتقیم و همچنین 
شرکت های ســرمایه گذاری اســتانی در 
بازار ســرمایه متوقف باشــد، عنوان کرد: 
در حــال حاضر ارزش خالــص دارایی های 
این سبدســهام از قیمت بازار سهم های آن 
بالاتر اســت، اما تمایل به نقد کردن سهام از 
سوی سهامداران این دارایی بسیار بالاست 
و ممکن اســت حتی ارزش این سبد به 3۰ 

درصد NAV نیز کاهش یابد.
مدیرعامل اســبق کارگزاری سهام عدالت 
با اشاره به تجربه آزادســازی سهام عدالت 
به روش مستقیم در ســال ۹۹ عنوان کرد: 
پس از هجوم فروشندگان ســهام عدالت و 
قفل شدن صف فروش های سنگین در بازار 
سهام که بهم ریختگی و اعتراض سهامداران 
را در پی داشت، متولیان و دست اندرکاران 
این امر از تصمیم خود پشــیمان شــدند و 
برای سروســامان دادن اوضاع در نهایت به 
توقف نماد معاملاتی ســهام عدالت و حتی 
شرکت های ســرمایه گذاری استانی روی 

آوردند.
شیخ اضافه کرد: از طرفی چنانچه بازارساز 
برای این ســهام انتخاب می شــد نیازمند 

نقدینگی عظیمی بود کــه امکان تأمین آن 
در واقع وجود نداشــت. با وجود تخصیص 
سبد سهام یکســان از لحاظ حجم و ارزش 
برای تمام اســتان های کشــور اما به لحاظ 
مدیریتی و تعداد شــرکت ها و سهامداران 

آنها این سبدها همگن نیستند.
عضو هیأت مدیره شــرکت سرمایه گذاری 
سهام عدالت اســتان تهران افزود: عجیب 
اینکه سه ســال پیش یک قطعه سکه بهار 
آزادی حــدود 1۰ میلیون تومــان در بازار 
معامله می شده اما ســهام عدالت به عنوان 
یک دارایی بــه 4۹ میلیون نفــر در حالی 
تخصیص داده شــده که تا به امروز قابلیت 

نقدشوندگی ندارد.
عضو اســبق کانون ســهام عدالت یکی از 
راهکارهــای آزادســازی این دارایــی را با 
قالب صندوق های ســرمایه گــذاری قابل 
معامله)ETF( عنوان کرد و افزود: بی تردید 
حل مسئله آزادسازی ســهام عدالت امکان 
پذیر است و سخت تر از روزهایی که با توزیع 
کوپن در دهه ۶۰ و ۷۰ شمسی امکان خرید 
و فروش کالاهــای عمومــی و ارزاق مردم 

میسر بود به طور حتم نیست.
به گفته وی، در بازار سهام و بورس نیز کشف 
قیمت و تعیین مظنه لازمــه انجام معامله 
میان عرضه و تقاضا است. بنابراین با افزایش 
آگاهی بخشی و اطلاع رســانی پیوسته به 
مردم می توان عموم دارندگان سهام عدالت 
را نسبت به ارزندگی دارایی های خود و عدم 

واگذاری آن به قیمت نازل آگاه کرد.
شیخ همچنین با انتقاد از ســازمان بورس 
نســبت به عدم توفیق در فرهنگ سازی و 

اطلاع رسانی به مردم با محوریت ارزندگی 
ســهام عدالت عنوان کرد: نهــاد ناظر بازار 
ســرمایه با وجــود برخــورداری از بودجه 
کلان، اما بــرای همه چیــز هزینه می کند 
بجز فرهنگ ســازی و آگاهی بخشــی در 
زمینه ســهام عدالت. این در حالی است که 
با وجود تاکید رهبری مبنی بر مشارکت هر 
چه بیشتر عموم مردم در اقتصاد اما نزدیک 
به ۵۰ میلیــون نفر مالک ســهام عدالت از 
دارایی هایی برخوردار هســتند که قابلیت 

خرید و فروش همچنان ندارد.
عضو اسبق کانون ســهام عدالت ادامه داد: 
از سوی دیگر مجامع شــرکت های سرمایه 
گذاری اســتانی ســهام عدالت در اختیار 
اتاق تعاون قــرار گرفته که معلوم نیســت 
چرا و با چه قانــون و اختیاراتــی در قانون 
تجارت برای شرکت های ســهامی عام این 
اتفاق هــا می افتد، در حالی که سالهاســت 
امکان برگزاری مجامع آنلاین در سراســر 
کشور فراهم شده و می توان با یک فراخوان 
عمومی از طریق صداوسیما و جراید مشابه 
عضو گیری در مجامــع کانون وکلا از عموم 
سهامداران رأی گیری کرد و اختیار انتخاب 
اعضای هیأت مدیره شــرکت های سرمایه 

گذاری استانی را به مردم سپرد.
به گفته وی وقتی 4۹ میلیون مالک ســهام 
عدالت هنوز در تعیین اعضای هیأت مدیره 
شرکت های ســرمایه گذاری استانی سهام 
عدالت نقشــی ندارند و کارکرد تشکل های 
مردمی همچون کانون سرمایه گذاری های 
ســهام عدالت از بین رفته چگونه می توان 
انتظار داشــت که اعتماد به بازار ســرمایه 

و مشارکت مردم در ســرمایه گذاری شکل 
بگیرد.این مقام مســئول با تاکید بر اینکه 
دولت نباید نســبت به حق مردم نسبت به 
دارایی های مســلم خود در ســهام عدالت 
نقش قیم مآبانه داشــته باشد، تصریح کرد: 
کشــمکش ها میان وزارتخانه های صمت، 
اقتصاد و تعاون بر ســر تعییــن نمایندگان 
اعضای هیأت مدیره و کرسی های مدیریتی 
شــرکت های بزرگی مثل ملی مس و فولاد 
باعث شده تا سهام عدالت همچنان کلافی 

سردرگم بماند.
به باور شــیخ، باید امکان خریــد و فروش 
ســهام عدالت در نهایت برای مالکان آن در 
بازار ســرمایه فراهم شــود تا زمینه حضور 
اقشــار مختلف ســرمایه گذاری ولو بخش 
نیمه خصوصی مثل شســتا یا صندوق های 
ســرمایه گذاری مختلف از طریق معاملات 
عمده فراهم شــود، چراکه علاوه بر ارتقای 
ارزندگی سهام عدالت باعث انتفاع ذینفعان 
ایــن دارایی ها در بالاترین ســطوح خواهد 

شد.
وی با بیان اینکــه باید به ســهام عدالت به 
عنوان یک دیدگاه کلی نگریست و از تبدیل 
آن به ابــزاری برای تصاحب کرســی های 
مدیریتی و کنترل شــرکت ها پرهیز کرد؛ 
از اقــدام برنامه ریزی شــده برخی مدیران 
شــرکت های اصل چهل و چهــاری برای 
ســنگ اندازی در مســیر آزاد سازی سهام 
عدالت ســخن گفت و افزود: این دســته از 
مدیران برای از دســت ندادن حیاط خلوت 
خود در شرکت ها با ترفندهای مختلف مانع 

از خصوصی شدن شرکت ها می شوند.

مدیرعامــل صنــدوق بازنشســتگی مس 
اختصاص یک تابلــو معاملاتی اختصاصی 
برای سهام عدالت را بدیهی دانست و افزود: 
نمایندگان وزارتخانه های صمت و تعاون و 
اقتصاد همگی از بدنه یک دولت هســتند و 
بنابراین شــکل گیری رقابت برای تصاحب 
کرسی های مدیریتی میان این نهادها نفعی 

برای مالکان سهام عدالت ندارد.
شــیخ همچنین بر لزوم بازگشــایی نماد 
معاملاتــی ۲۸ شــرکت ســرمایه گذاری 
استانی سهام عدالت در ســریع ترین زمان 
ممکن تاکیــد کرد و افزود: این شــرکت ها 
ملزم به ارائه گزارش حسابرســی شــده و 
صورت های مالی به سازمان بورس هستند 
که در صــورت تخلف و عدم ارســال آن در 
موعد مقرر، نهادناظر بازار سرمایه با اقدامات 
انضباطی و تنبیهــی از جمله رد صلاحیت 
اعضای هیأت مدیره این شــرکت ها اقدام 
می کند. اگر این گزارش ها هم اکنون آماده 
شــده اما از برگزاری مجمع طفره می روند، 
وزارت تعاون بــا دعوت از اعضــای هیأت 
مدیره زمینــه لازم برای برگــزاری هرچه 

سریع مجامع آنها را فراهم کند.
وی توقف طولانــی مدت نمــاد معاملاتی 
سرمایه گذاری های اســتانی سهام عدالت 
را اقدامی غلط و اشــتباه دانســت و گفت: 
آن دســته از شرکت های ســرمایه گذاری 
اســتانی که تاکنون مجامع خــود را برگزار 
و صورت های مالی حسابرســی شــده آنها 
به تصویب ســهامداران در مجمع رســیده 
است، می بایســت بدون هیچ قید و شرطی 
بازگشــایی شــوند. چراکه شــخصیت و 
ســاختار حقوقی هر یک از این شرکت ها از 
یکدیگر متفاوت بوده و دلیلی برای متوقف 
ماندن نمادمعاملاتی آنها با شرط برگزاری 
ســایر مجامع باقیمانده در استان ها وجود 
ندارد. آیا منطقی اســت که بخاطر مجمع 
ســهامداران ایران خــودرو، منتظر مجمع 

سهامداران سایپا بود؟
شــیخ با تاکید بر لزوم اثربخشــی کارکرد 
تشــکل هایی همچــون کانون ســرمایه 
گذاری های استانی سهام عدالت، گفت: تا به 
امروز حتی برای یکبار در این کانون سخنی 
درباره دلیل عدم برگزاری مجامع ســالیانه 
و بازگشــایی نماد معاملاتی این شرکت ها 
مطرح نشــده و هیچ کســی کوچک ترین 
حقوقی برای 4۹ میلیون ایرانی مالک سهام 
عدالت قائل نیست؛ در حالی که اقساط این 
دارایی از مالکان آن طی 1۰ سال اخذ شده 
اما امروز به آن را تبدیل به شالوده ای از شتر، 
گاو، پلنگ کرده اند که در نهایت ضرر آن به 

مردم می رسد.

رئیس مرکز اطلاعات مالی از شناسایی 3۵۰ نفر فعال 
در بازار رمزارز بــا گردش بیش از 1۵۰ هــزار میلیارد 
تومان که دارای فرار مالیاتی بودند همچنین بررسی و 
تحلیل عملکرد مالی ۶۰ صرافی رمزارز با گردش مالی 

چند هزار میلیاردی خبر داد.
به گــزارش مرکز اطلاعــات مالی، هــادی خانی دبیر 
شورای عالی پیشــگیری و مقابله با جرایم پولشویی و 
تأمین مالی تروریســم با اشــاره به عدم تکمیل شاکله 
اقدامات نظارتی در حــوزه رمزارزها گفت: زمینه های 
پولشــویی و کلاهبرداری  در این بازار شــایع اســت و 
تشــکیل پرونده های کثیرالشــاکی در حوزه رمزارز، 
نشــان دهنده تهدیدات این عرصه اســت ضمن آنکه 
رمزارزها به دلیل ماهیت غیرمتمرکز و ناشناس بودن، 
ابزاری جذاب برای فرار مالیاتی به عنوان یک جرم منشأ 

پولشویی محسوب می شوند.

وی به اقدامات پیشــگیرانه و هدفمند مرکز 
اطلاعــات مالی در مبــارزه با پولشــویی و 
تأمین مالی تروریســم در حوزه های نوظهور 
رمزارزها و ســکوهای خریدوفــروش طلا 
پرداخــت و گفت: بــا هدف تأمیــن امنیت 
کاربران، شــفافیت مالی و مقابلــه با جرایم 
ســایبری در بــازار ارزهــای دیجیتــال، 

استعدادهای پولشــویی در بازار رمزارزها و سکوهای 
خریدوفــروش طــلا شناســایی و زیرســاخت های 

بین المللی ردیابی آنها بررسی شد.
رئیس مرکز اطلاعات مالی، تدوین قواعد شناســایی 
عملیات مشــکوک در حوزه رمزارزهــا را از اقدامات 
مؤثر این نهاد برای پیشــگیری و مقابله با پولشــویی 
در این حوزه عنوان کرد و گفت: با توجه به گســترش 
خریدوفروش و معاملات رمزارز و فعالیت صرافی های 

رمــزارز، قواعــد و معیارهــای شناســایی 
معاملات و عملیات مشــکوک به پولشویی 
ارزهای دیجیتال در جهت اجــرای قوانین 
داخلی و منطبق با استانداردهای بین المللی 
مبارزه با پولشــویی و تأمین مالی تروریسم 

توسط مرکز تدوین شد.
دبیر شــورای عالــی پیشــگیری و مقابله با 
جرایم پولشــویی و تأمین مالی تروریسم به نتایج این 
اقدامات پرداخت و گفت: در بررسی گزارش معاملات 
و عملیات مشکوک واصله به مرکز اطلاعات مالی، 3۵۰ 
شــخص حقیقی با گردش بیش از 1۵۰ هزار میلیارد 
تومان شناسایی شــدند که فاقد پرونده مالیاتی بودند 
و جهت پیشــگیری از فرار مالیاتی و برخورد قانونی به 

سازمان امور مالیاتی کشور معرفی می شوند.
رئیس مرکــز اطلاعات مالــی ادامــه داد: همچنین 

عملکرد مالی ۶۰ صرافی رمزارز با 1۲۵۰ هزار میلیارد 
تومان گردش مالی و عملکرد صاحبان امتیاز سکوهای 
خرید و فــروش طلا تحلیل شــد که به شناســایی و 
پیشــگیری از جرایم مالی در حوزه های نوپدید کمک 

شایانی کرد.
خانی به مسدود کردن حســاب های اشخاص مظنون 
بــه پولشــویی در بازارهای رمــزارز در بهمن ســال 
گذشته اشــاره کرد و گفت: در عملیات بانک مرکزی 
تراکنش های مشــکوک رصــد و شناســایی و پس از 
بررســی و تأیید مرکــز اطلاعات مالی، حســاب های 
اشــخاص مظنون به پولشــویی در این حوزه مطابق با 
قانون مسدود و گزارش موضوع به منظور پیگرد قانونی 

به نهادهای ذی صلاح ارسال شد.
وی همچنین رمزارزها را از موضوعات ویژه گروه ویژه 

اقدام مالی FATF عنوان کرد.

رمزارز

شناسایی ۳۵۰ فعال بازار رمز ارز که فرار مالیاتی داشتند
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آدرس: بوشهر - خیابان عاشوری - نبش شمالی کوچه بهارستان 29 واحد تجاری طبقه همکف که سند آن بنام سرکار خانم سکینه حاجبی ثبت و صادر گرديده است.
 محدود به حدود طبق گردش ثبتی : شمالا بطول 20/50 متر ديوار بديوار پلاک اصلی باقیمانده ، شرقا اول بطول 4/40 متر، که شمالی است بطول 15/2 متر کلا ديواريست به رمپ ورودی 
پارکینگ ، سوم بطول 6/55 متر ديواريست به راهرو مشاعی، چهارم که جنوبی است بطول 2/78 متر ، پنجم بطول 6/60 متر کلا ديواريست به تراس ، جنوبا اول بطول 70/8 متر ديواريست 
بکوچه 8 متری دوم که غربی است بطول 5/50 متر ، سوم بطول 3/05 متر چهارم که شرقی است بطول 1/20 متر ، پنجم بطول 30 سانتیمتر ، ششم که شرقی است بطول4/30  متر کلا 
ديواريست به راه پله و آسانسور مشاعی ، هفتم بطول 870 متر ديواريست بکوچه 8 متری، غربا اول بطول 7/40 متر دوم که شمالی است بطول 2/40 متر ، سوم بطول 3/85 متر ، چهارم که 

جنوبی است بطول 40/2 متر ، پنجم بطول 6/25 متر کلا درب ديواريست به خیابان 20 متری ،ضمنا سقف آن را
کف پلاکهای 29 و 28 و 33 و 1 فرعی از اصلی تشکیل میدهد آن را سقف پیلوت مشاعی و انباری شماره 11 الی 14 میباشد. مشخصات پلاک مذکور طبق نظر کارشناس رسمی: ملک 
مذکور يک واحد تجاری بمساحت 348/35 متر مربع واقع در طبقه همکف به انضمام تراس غیر مسقف بمساحت 11/7 متر مربع میباشد. قابل ذکر است در صفحه اول سند مالکیت موارد 
نوع ملک و کاربری در حاشیه سند اصلاح و هامش نويسی شده است ملک مذکور در طبقه همکف از يک ساختمان 6 طبقه شامل زيرزمین همکف تجاری چهار طبقه مسکونی واقع شده 
است. ساختمان از نوع اسکلت بتنی با سقف تیرچه بلوک و دارای نما سنگ میباشد در واحد تجاری مورد نظر کف از جنس سنگ گرانیت و سقف گچ بری است همچنین در بخش ورودی 
دارای کرکره برقی و 12 عدد پله میباشد. قدمت بنای موجود حدود 16 سال تخمین زده میشود همچنین ملک دارای انشعابات آب و رق میباشد. قابل ذکر است در حدود اربعه سند مالکیت 
در حد غربی پلاک گذر 20 متری قید شده است اين طبق مشاهدات يدانی انجام شده در شرايط موجود در ضلع غربی ساختمان بعد از گذر 6 متری يک رديف پلاک تجاری واقع شده 
است. لذا با استاد مدارک موجود در شهرداری بوشهر مشخص گرديد رديف پلاکهای نامبرده در طرح شهرداری واقع شده است. که طی رهنی شماره 12153 مورخ 1397/06/07/ دفترخانه 
اسناد رسمی شماره 32 شهر شبانکاره استان بوشهر به مبلغ 16/150/000/00 ريال بوده که طی حاشیه نويسی سند رهنی بمبلغ 13/000/000/000 ريال کاهش مبلغ داشته است و در ين 
بانک ملی شعبه آبپخش برازجان بوشهر قرار گرفته است . نام از طريق مزايده به فروش میرسد پلاک فوق از ساعت 9 الی 12 روز دوشنبه مورخ 1404/03/12 در اجرای ثبت اسناد و املاک 
شهرستان بوشهر-میدان زايده پلاک فوق الذکر از مبلغ 245/000/000/000 ريال ( دويست و چهل و پنج میلیارد ريال شروع و به بالاترين قیمت پیشنهادی نقدا فروخته می  شود. مزايده 
حضوری و شرکت در جلسه برای عموم آزاد است و منوط به پرداخت 10 درصد از مبلغ نقداً فروخته می پايه کارشناسی به حساب سپرده ثبت و تحت کلاسه واريز اعلامی و حضور خريدار 
يا نماينده قانونی او در جلسه مزايده است لذا خريدار يا خريداران می بايست اصل فیش واريزی مبلغ وديعه را به همراه درخواست کتبی به اداره اجرای ثبت بوشهر تسلیم نمايند ضمناً برنده 
مزايده مکلف است ما به التفاوت مبلغ فروش را ظرف مدت پنج روز از تاريخ مزايده به حساب صندوق ثبت توديع نمايند و در صورتی که ظرف مهلت مقرر مانده فروش را به حساب سپرده 
واريز نکند مبلغ مذکور قابل استرداد نبوده و به حساب خزانه واريز خواهد شد در اين صورت عملیات فروش از درجه اعتبار ساقط و مزايده تجديد می گردد. لازم بذکر است بدهی های مالیاتی 
و عوارض شهرداری و غیره تا تاريخ مزايده از اينکه رقم قطعی آن معلوم شده باشد يا نشده باشد به عهده برنده مزايده است و نیز در صورت وجود مازاد و جوه پرداختی بابت هزينه های فوق 

از محل مازاد به برنده مزايده مسترد خواهد شد و نیم عشر اجرايی و حق مزايده نقدا وصول خواهد شد. 
م الف 409

تاريخ انتشار: چهارشنبه مورخ 1404/02/2
اداره ثبت اسنادو املاک شهرستان بوشهر

آگهی تحدید حدود اختصاصی 
تحديد حدود ششدانگ يک قطعه باغ پلاک 6286 فرعی از 4- اصلی بخش 10

منطقه 2 سنندج که در تصرف آقای زاهد جاسمی قرار دارد بموجب رای شماره 
حل  محترم  دوم  اول  هیات   14٠٣/١١/14 مورخ   140360332118004675
اختلاف مستقر در ثبت شهرستان سنندج مستند به مواد 14 و 15 قانون ثبت در 
مورخ 1404/3/19 راس ساعت 9 صبح بعمل خواهد امد لذا بدين وسیله از مجاورين 
و صاحبان حقوق دعوت میشود که در ساعت تعیین شده فوق در محل حاضر و در 
صورتیکه اعتراض به حدود و يا حقوق ارتفاقی داشته باشند از تاريخ تنظیم صورت 
مجلس تحديد حدود لغايت سی خود را کتبا و مستقیما باين اداره تسلیم نمايند 
ضمنا متذکر میگردد که مطابق ماده 86 آئین نامه اصلاحی قانون ثبت معترض ظرف 
يکماه از تاريخ تسلیم اعتراض بان اداره می بايست با مراجعه به مرجع ذيصلاح قضائی 
نسبت به تقديم داد خواست اقدام و گواهی را باين اداره تقديم نمايد در غیر اين 
صورت متقاضی نیست يا نماينده قانونی وی به دادگاه مربوطه مراجعه و گواهی عدم 
تقديم دادخواست دريافت و به اين اداره تسلیم نمايد اداره ثبت بدونه توجه به اعتراض 

عملیات ثبتی را با رعايت مقررات ادامه خواهد داد.  م الف5852  
تاريخ انتشار 1404/2/24

هيوا احمديان
 رئيس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه ۲ سنندج

آگهی مزایده اموال غير منقول کلاسه : ۱۳۹۹۰۴۰۲۴۰۵۵۰۰۰۰۴۳
به موجب پرونده اجرائی کلاسه 139904024055000043 فی مابین بانک ملی شعبه آبپخش برازجان به عنوان بستانکار و خانم مینا رضائی بعنوان وام گیرنده و سکینه حاجبی بعنوان 
408 بخش دو بوشهر ) سیزده فرعی از چهارصد و هشت اصلی ) به مساحت کل طبق سند 35/348 متر مربع به  راهن؛ ششدانگ يکباب مغازه تجاری طبقه همکف تحت پلاک ثبتی 13

آدرس: بوشهر - خیابان عاشوری - نبش شمالی کوچه بهارستان 29 واحد تجاری طبقه همکف که سند آن بنام سرکار خانم سکینه حاجبی ثبت و صادر گرديده است.
 محدود به حدود طبق گردش ثبتی : شمالا بطول 20/50 متر ديوار بديوار پلاک اصلی باقیمانده ، شرقا اول بطول 4/40 متر، که شمالی است بطول 15/2 متر کلا ديواريست به رمپ ورودی 
پارکینگ ، سوم بطول 6/55 متر ديواريست به راهرو مشاعی، چهارم که جنوبی است بطول 2/78 متر ، پنجم بطول 6/60 متر کلا ديواريست به تراس ، جنوبا اول بطول 70/8 متر ديواريست 
بکوچه 8 متری دوم که غربی است بطول 5/50 متر ، سوم بطول 3/05 متر چهارم که شرقی است بطول 1/20 متر ، پنجم بطول 30 سانتیمتر ، ششم که شرقی است بطول4/30  متر کلا 
ديواريست به راه پله و آسانسور مشاعی ، هفتم بطول 870 متر ديواريست بکوچه 8 متری، غربا اول بطول 7/40 متر دوم که شمالی است بطول 2/40 متر ، سوم بطول 3/85 متر ، چهارم که 

جنوبی است بطول 40/2 متر ، پنجم بطول 6/25 متر کلا درب ديواريست به خیابان 20 متری ،ضمنا سقف آن را
کف پلاکهای 29 و 28 و 33 و 1 فرعی از اصلی تشکیل میدهد آن را سقف پیلوت مشاعی و انباری شماره 11 الی 14 میباشد. مشخصات پلاک مذکور طبق نظر کارشناس رسمی: ملک 
مذکور يک واحد تجاری بمساحت 348/35 متر مربع واقع در طبقه همکف به انضمام تراس غیر مسقف بمساحت 11/7 متر مربع میباشد. قابل ذکر است در صفحه اول سند مالکیت موارد 
نوع ملک و کاربری در حاشیه سند اصلاح و هامش نويسی شده است ملک مذکور در طبقه همکف از يک ساختمان 6 طبقه شامل زيرزمین همکف تجاری چهار طبقه مسکونی واقع شده 
است. ساختمان از نوع اسکلت بتنی با سقف تیرچه بلوک و دارای نما سنگ میباشد در واحد تجاری مورد نظر کف از جنس سنگ گرانیت و سقف گچ بری است همچنین در بخش ورودی 
دارای کرکره برقی و 12 عدد پله میباشد. قدمت بنای موجود حدود 16 سال تخمین زده میشود همچنین ملک دارای انشعابات آب و رق میباشد. قابل ذکر است در حدود اربعه سند مالکیت 
در حد غربی پلاک گذر 20 متری قید شده است اين طبق مشاهدات يدانی انجام شده در شرايط موجود در ضلع غربی ساختمان بعد از گذر 6 متری يک رديف پلاک تجاری واقع شده 
است. لذا با استاد مدارک موجود در شهرداری بوشهر مشخص گرديد رديف پلاکهای نامبرده در طرح شهرداری واقع شده است. که طی رهنی شماره 12153 مورخ 1397/06/07/ دفترخانه 
اسناد رسمی شماره 32 شهر شبانکاره استان بوشهر به مبلغ 16/150/000/00 ريال بوده که طی حاشیه نويسی سند رهنی بمبلغ 13/000/000/000 ريال کاهش مبلغ داشته است و در ين 
بانک ملی شعبه آبپخش برازجان بوشهر قرار گرفته است . نام از طريق مزايده به فروش میرسد پلاک فوق از ساعت 9 الی 12 روز دوشنبه مورخ 1404/03/12 در اجرای ثبت اسناد و املاک 
شهرستان بوشهر-میدان زايده پلاک فوق الذکر از مبلغ 245/000/000/000 ريال ( دويست و چهل و پنج میلیارد ريال شروع و به بالاترين قیمت پیشنهادی نقدا فروخته می  شود. مزايده 
حضوری و شرکت در جلسه برای عموم آزاد است و منوط به پرداخت 10 درصد از مبلغ نقداً فروخته می پايه کارشناسی به حساب سپرده ثبت و تحت کلاسه واريز اعلامی و حضور خريدار 
يا نماينده قانونی او در جلسه مزايده است لذا خريدار يا خريداران می بايست اصل فیش واريزی مبلغ وديعه را به همراه درخواست کتبی به اداره اجرای ثبت بوشهر تسلیم نمايند ضمناً برنده 
مزايده مکلف است ما به التفاوت مبلغ فروش را ظرف مدت پنج روز از تاريخ مزايده به حساب صندوق ثبت توديع نمايند و در صورتی که ظرف مهلت مقرر مانده فروش را به حساب سپرده 
واريز نکند مبلغ مذکور قابل استرداد نبوده و به حساب خزانه واريز خواهد شد در اين صورت عملیات فروش از درجه اعتبار ساقط و مزايده تجديد می گردد. لازم بذکر است بدهی های مالیاتی 
و عوارض شهرداری و غیره تا تاريخ مزايده از اينکه رقم قطعی آن معلوم شده باشد يا نشده باشد به عهده برنده مزايده است و نیز در صورت وجود مازاد و جوه پرداختی بابت هزينه های فوق 

از محل مازاد به برنده مزايده مسترد خواهد شد و نیم عشر اجرايی و حق مزايده نقدا وصول خواهد شد. 
م الف 409

تاريخ انتشار: چهارشنبه مورخ 1404/02/2
اداره ثبت اسنادو املاک شهرستان بوشهر
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تحديد حدود ششدانگ يک قطعه باغ پلاک 6286 فرعی از 4- اصلی بخش 10

منطقه 2 سنندج که در تصرف آقای زاهد جاسمی قرار دارد بموجب رای شماره 
حل  محترم  دوم  اول  هیات   14٠٣/١١/14 مورخ   140360332118004675
اختلاف مستقر در ثبت شهرستان سنندج مستند به مواد 14 و 15 قانون ثبت در 
مورخ 1404/3/19 راس ساعت 9 صبح بعمل خواهد امد لذا بدين وسیله از مجاورين 
و صاحبان حقوق دعوت میشود که در ساعت تعیین شده فوق در محل حاضر و در 
صورتیکه اعتراض به حدود و يا حقوق ارتفاقی داشته باشند از تاريخ تنظیم صورت 
مجلس تحديد حدود لغايت سی خود را کتبا و مستقیما باين اداره تسلیم نمايند 
ضمنا متذکر میگردد که مطابق ماده 86 آئین نامه اصلاحی قانون ثبت معترض ظرف 
يکماه از تاريخ تسلیم اعتراض بان اداره می بايست با مراجعه به مرجع ذيصلاح قضائی 
نسبت به تقديم داد خواست اقدام و گواهی را باين اداره تقديم نمايد در غیر اين 
صورت متقاضی نیست يا نماينده قانونی وی به دادگاه مربوطه مراجعه و گواهی عدم 
تقديم دادخواست دريافت و به اين اداره تسلیم نمايد اداره ثبت بدونه توجه به اعتراض 

عملیات ثبتی را با رعايت مقررات ادامه خواهد داد.  م الف5852  
تاريخ انتشار 1404/2/24

هيوا احمديان
 رئيس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه ۲ سنندج

طلا گران شد
دیروز ۲3 اردیبهشت ماه قیمت طلا در بازار داخلی با رشد قیمت همراه بود، در 

صورتی که قیمت طلا جهانی کاهش شد.

نرخ طلا و سکه با رشد قیمت ها در بازار همراه بود به طوریکه نرخ سکه امامی با 
4۰۰ هزار تومان افزایش به ۷4 میلیون و 3۰۵ هزار تومان رســید. نرخ طلا 1۸ 
عیار با افزایش قیمت در بازار بروزرسانی شــد. نرخ دلار به نقل از سایت شبکه 

اطلاع رسانی طلا، سکه و ارز، ۸3.۵4۵ تومان معامله شد.
در بازار نرخ هر گرم طلای 1۸ عیــار با 34 هزار تومان افزایش و با نرخ شــش 
میلیون و ۵۷۵ هزار تومان در بازار طلا معامله شــد. ســکه امامی با 4۰۰ هزار 
تومان افزایش به ۷4 میلیون و 3۰۵ هزار تومان قیمت گذاری شــد. سکه بهار 
آزادی با ۵3۰ هزار تومان افزایش به ۷۰ میلیون و ۶1۵ هزار تومان رســید. نرخ 
نیم ســکه و ربع ســکه به ترتیب 4۵ میلیون و ۶۰۰ هزار تومان و ۲۵ میلیون و 

۹۰۰ هزار تومان در تابلو اعلان قیمت ها نمایان شد.
نرخ دلار به نقل از سایت شبکه اطلاع رســانی طلا، سکه و ارز، ۸3.۵4۵ تومان 

معامله شد.



قم-مسعود حیدری سرپرست جدید ورزش 
و جوانان قم گفت: سرانه فضای ورزشی این استان 
۵۸ صدم مترمربع اســت؛ در حالی  که میانگین 

کشوری بیش از یک متر می باشد و برای رسیدن 
به اســتاندارد ملی، قم به حدود ۵۷ هکتار زمین 

جدید نیاز دارد.

حسین رضایی عصر دوشنبه در جمع خبرنگاران، 
اظهار کرد: سرانه ورزشــی قم یکی از پایین ترین 
شاخص ها در کشور اســت و بدون تأمین زمین و 

زیرساخت، امکان ارتقای این سرانه وجود ندارد.
وی بر ضرورت تشکیل شورای عالی ورزش استان 
به ریاست استاندار تأکید کرد و گفت: این شورا باید 
با استفاده از ظرفیت خیرین، مشوق های مالیاتی 
و جذب ســرمایه گذاران بخــش خصوصی برای 

توسعه فضاهای ورزشی قم اقدام کند.
رضایی به وضعیت پروژه های عمرانی اشاره کرد و 
گفت: مجموعه ورزشی تختی قم به مرحله تحویل 
موقت نزدیک شده و تاکنون سه میلیارد تومان به 
پیمانکار آن پرداخت شده است، همچنین استخر 

قایقرانی مجموعه هفت تیر بــا اعتبار ۱۸ میلیارد 
تومان آماده برگزاری مناقصه می باشد.

وی افــزود: ۲ زمین چمن مصنوعی در شــهرک 
پردیســان با اعتبــار ۶ میلیارد تومــان در حال 
اجراست و مجموعه ورزشی شــهرک قدس نیز 
به مســاحت ۲۰ هزار مترمربــع وارد فاز عمرانی 

شده است.
وی از جــذب ۴۷ میلیارد تومان اعتبــار از محل 
تملک دارایی هــای ســرمایه ای و تخصیص ۳۳ 
میلیارد تومان دیگــر از وزارت ورزش در ســال 
گذشــته خبر داد و گفت: ۱۱ میلیارد تومان نیز 
بــرای پرداخت مطالبــات هیأت های ورزشــی 
استان هزینه شده اســت. رضایی درباره وضعیت 

نامطلوب زیرساخت های فرسوده گفت: مجموعه 
ورزشی یادگار امام قم از نظر تأسیسات و چمن در 
شرایط نامناســبی قرار دارد و طرحی برای الحاق 
۳۵ هکتار زمین جهت ایجاد دهکده ورزشــی در 
حال تدوین است. وی به پروژه ورزشگاه چهارهزار 
و پانصد نفری پردیسان نیز اشاره کرد و گفت: این 
طرح فرااستانی نیازمند ۵۰۰ میلیارد تومان اعتبار 
می باشد و در حال حاضر برای جذب ۱۵۰ میلیارد 

تومان آن رایزنی نهایی انجام شده است.
رضایی در ادامه درخصوص ورزش همگانی گفت: 
پایگاه های ورزش صبحگاهی و عصرگاهی فعال 
می شوند و برگزاری همایش های پیاده روی نیز در 

اولویت برنامه هاست.

سرپرست جدید ورزش و جوانان قم:

سرانه فضای ورزشی قم کمتر از میانگین کشوری است

 مسئول اداره تعاون روستایی میامی خبرداد:

 توزیع بیش از ۳۰ تن پیاز با همکاری سازمان 
وستایی و کمیته امداد تعاون ر

سمنان-رضا سروش خدادادزاده مسئول اداره تعاون روستایی میامی در 
این رابطه گفت:

طبق توافقنامه فی مابین ســازمان مرکزی تعاون روســتایی ایران و کمیته 
امداد امام خمینــی )ره( در هفته جاری بیش از ۳۰ تن پیــاز بین افراد تحت 

پوشش کمیته امداد در دو بخش شهرستان میامی توزیع شده است.
وی با بیان این مطلب افزود:

این محصول از جنوب اســتان کرمان حمل شــده و هــدف از این همکاری، 
برطرف کردن قســمتی از مایحتاج جامعه هدف بوده است که پس از تحویل، 
به مقاصد شــهر رضوان، روستای هونستان و روســتای نردین ارسال شد تا با 
همکاری نمایندگان کمیته امــداد بین افراد تحت پوشــش و مردم نیازمند 

توزیع شود.
سپس تصریح کرد:

طبق مذاکرات انجام شــده، در روزهای آتی دو محموله دیگر به شهرســتان 
خواهد رســید که بعد از هماهنگی با رئیس محترم کمیتــه امداد میامی در 

بخش مرکزی شهرستان توزیع خواهد شد.

 مدیر منطقه اردبیل خبر داد:

 افزایش 13 درصدی مصرف فرآورده های نفتی
 در منطقه اردبیل

اردبیل-افسون جبارزاده ســید حجت مدنی، مدیــر شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی منطقه اردبیل ضمن حضور در جلسه تجزیه و تحلیل داده 

ها از رشد ۱۳ درصدی مصرف فرآورده های نفتی در منطقه اردبیل خبر داد.
به گزارش روابط عمومی شــرکت ملــی پخش فرآورده هــای نفتی منطقه 
اردبیل، سید حجت مدنی مدیر منطقه ضمن حضور در جلسه تجزیه و تحلیل 
داده ها از رشــد مصرف فرآورده های نفتی مایع در جریان فروردین ماه سال 
جاری نسبت به همین مدت در ســال قبل "۱۴۰۳" خبر داد و گفت: با توجه 
به آمار اعلام شــده این منطقه در جریان فروردین ماه سال جاری با رشد ۱۳ 
درصدی مجموع مصرف فرآورده های نفتی مواجه بوده که با تدابیر اتخاذ شده 
سوخت رسانی بنحو مطلوب در سطح استان در حال انجام می باشد و مشکلی 

در امر تامین و توزیع فرآورده وجود ندارد.
مدنی درباره مصرف بنزین در بازه زمانی فوق نســبت به همین مدت در سال 
۱۴۰۳ افزود: با آنالیز و قیاس ارقام مصرف امســال و سال قبل، این فرآورده با 

افزایش ۱۲ درصدی همراه بوده است.
وی تصریح کرد: مصرف نفتگاز غیر نیروگاهی نیز در همین مدت نســبت به 

مدت مشابه سال قبل، 9 درصد رشد داشته است.
مدیر منطقه اردبیل میزان مصرف نفتــگاز  "فروردین ۱۴۰۴" در بخش های 
حمل و نقل ۶۱ درصد، برق ۳۱ درصد، کشــاورزی شش درصد و پروژه ها یک 

درصد و صنایع هم یک درصد اعلام کرد.

 انتصاب  رییس حراست شرکت گاز استان گلستان

گرگان-مهنازمحمدزمانی طی مراســمی و با ابلاغ  علیــزاده مدیر کل 
حراست شــرکت ملی گاز ایران ؛ مســیب ملک به عنوان رییس حراست گاز 

گلستان منصوب گردید. 
در این مراســم علیزاده به اهمیت نقش حراســت در تأمین امنیت و سلامت 
سازمان اشاره کرد و گفت:حراســت به عنوان یک نهاد کلیدی در حفاظت از 

منابع انسانی و مادی شرکت ها عمل می کند.
وی افزود: حراست به مفهوم حفظ حرمت انســانی ، رعایت قوانین و مقررات ، 
اعتماد سازی متقابل ، سالم ســازی محیط به منظور پیشگیری از آسیب ها و 

تأمین امنیت سازمانی است.
مسیب ملک رئیس حراســت گاز گلستان ضمن تشــکر از اعتماد مدیریت ، 
بر عزم خود برای ارتقاء سطح امنیت ،حفاظت ، پاســداری از نظام ، انقلاب ، و 
سازمان و همکاران ،همچنین رعایت حقوق شهروندی ، ایجاد آرامش و ثبات 

در سازمان توسط حراست تأکید کرد. 
شایان ذکر اســت وی تجربه خدمت در امور مالی . مســئول حسابداری کالا 
. رییس دفتــر و دبیرخانه هیت مدیره . رییس حفاظت فیزیکی و سرپرســت 

حراست شرکت گاز را در کارنامه داشته است .

 کسب رتبه نخست واحد املاک مخابرات
 منطقه چهارمحال و بختیاری در کشور

شــهرکر-زهرامصطفوی   واحد املاک مخابرات منطقــه چهارمحال و 
بختیاری موفق به کسب رتبه اول در بین تمامی مناطق مخابراتی کشور شد. 
به گزارش روابط عمومی مخابرات منطقه چهارمحال و بختیاری، این موفقیت 
در دو بخش مهم حاصل شده است؛ نخست کسب رتبه اول کشوری در حوزه 
عملکرد کلی واحد املاک و دوم، کســب رتبه نخســت در اخذ سند تک برگ 
برای املاک متعلق به شــرکت مخابرات ایران. این دستاورد ارزشمند، نتیجه 
تلاش های مســتمر، برنامه ریزی هدفمند و پیگیری های دقیق کارشناسان و 
مدیران این واحد است که با جدیت در راســتای صیانت از اموال شرکت گام 

برداشته اند.

خبر

اهواز-محمدمجدم مدیر عامل شرکت شهرک های صنعتی 
خوزستان گفت: در سفر دو روزه وزیر صمت و هیات همراه، افتتاح 
و بهره برداری از چندین طرح و واحد صنعتی در شــهرک های 

صنعتی استان ا نجام خواهد شد.
مهدی پور بیان کرد: وزیر صنعت، معدن و تجارت و رئیس سازمان 
صنایع کوچک و شرکت شهرک های صنعتی ایران و هیات همراه 
در این سفر از شهرک های صنعتی اهواز، آبادان و خرمشهر باز دید 
خواهند کرد و با مشکلات و معضلات تولیدکنندگان و صنعتگران 
آشنا خواهند شــد. وی افزود: کلنگ طرح توسعه شرکت نوین 
چوب که بزرگترین تخته فشرده خط آغشته سازی در خاورمیانه 
با ظرفیت ســالانه ۱۵ هزار تن را در شــهرک صنعتی شماره ی 
۲ اهواز بر زمین خواهــد زد. وی ادامه داد: راه انــدازی این پروژه 
می تواند نقش تعیین کننده ایی در افزایش میزان تولید و صادرات 

تخته فشــرده ایفا نماید. مهدی پور اضافه کرد: علاوه بر آن واحد 
تولیدی مدرن تجهیز صنعت برین تولیدکننــده انواع صندلی 
متحرک و ثابت فلزی، میز و نیمکت با ظرفیت سالانه ۶۵۰ هزار 
عدد در همین شــهرک صنعتی افتتاح و مورد بهره برداری قرار 
خواهد گرفت. وی به سفر وزیر صمت و هیات همراه به شهر های 
آبادان و خرمشهر اشاره کرد و گفت: در شهرک صنعتی آبادان نیز 
وزیر صنعت، معدن و تجارت و هیات همراه شــرکت کاتالیست 
رز اروند تولید کننده کاتالیست کراکنیگ یستر سیال را افتتاح 
خواهد کرد. مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی خوزستان 
اظهار داشــت: بازدید از چنــد واحد تولید و نشســت با فعالان 
اقتصادی، تولیدکنندگان و صنعتگران برای بازشناسی مشکلات 
و معضلات آخرین برنامه ی ســفر دو روزه ی وزیر صمت و هیات 

همراه خواهد بود.

بوشهر-رضا حیدری بیست ونهمین نمایشگاه بین المللی 
نفت، گاز، پالایش و پتروشــیمی با مشــارکت بیــش از ۲۲۰۰ 
شرکت داخلی و خارجی به عنوان بزرگ ترین گردهمایی فعالان 
این صنعت در خاورمیانه برگزار شــد. شرکت های حاضر در این 
رویداد، ضمن معرفی دستاوردهای نوین خود، به تعامل مستقیم 
با تأمین کنندگان، تولیدکنندگان و ســرمایه گذاران داخلی و 

خارجی پرداختند.
به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل پتروشــیمی پردیس، 
در ایــن میان، شــرکت پتروشــیمی پردیس به همراه ســایر 
زیرمجموعه های گروه گســترش نفت و گاز پارسیان، حضوری 
فعال و اثرگذار داشت. این شرکت با هدف معرفی توانمندی های 

فنی و صنعتی خود و همچنین توســعه همکاری با سازندگان 
تجهیزات، در این نمایشگاه شرکت کرد.

بیش از ۵۰۰ شــرکت دانش بنیــان و تأمین کننــده داخلی و 
خارجی برای ورود به فهرست وندور شرکت پتروشیمی پردیس 
درخواســت ارائه دادند که بــا راهنمایی کارشناســان، فرآیند 

پیوستن به زنجیره تأمین این شرکت را آغاز کردند.
از جمله رویدادهای مهم این نمایشگاه برای پتروشیمی پردیس 
می توان به برگزاری نشست با سرمایه گذاران خارجی در راستای 
اجرای پروژه زیســت محیطی پتروشــیمی همــت، مذاکره با 
شرکت های بازرگانی خارجی برای توسعه بازار جهانی محصول 
اوره، و رایزنی با شــرکت های دانش بنیان داخلــی برای تأمین 

تجهیزات و قطعات اشاره کرد.

در جریان نمایشگاه، شخصیت های برجســته ای از غرفه گروه 
گسترش نفت و گاز پارسیان و پتروشیمی پردیس بازدید کردند؛ 
از جمله رئیس جمهور، وزیر نفت، مشــاور اقتصادی مقام معظم 
رهبری، اعضای کمیســیون انرژی مجلس شــورای اسلامی، 
مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی، مدیرعامل شرکت 
ســرمایه گذاری غدیر و مدیران عامل بانک ها و شــرکت های 
پتروشــیمی. مهندس عبدالرحیم قنبریان، مدیرعامل شرکت 
پتروشیمی پردیس، در حاشیه این نمایشــگاه، در گفت وگو با 
رسانه ها ضمن تشریح برنامه های آتی شــرکت، اظهار داشت: 
پتروشیمی پردیس به عنوان بزرگ ترین تولیدکننده آمونیاک 
و اوره در خاورمیانــه، نقش مهمی در امنیــت غذایی و صادرات 

غیرنفتی کشورمان ایفا می کند.

بوشهر

خوزستان

وشیمی پردیس در بزرگ ترین گردهمایی فعالان صنعت نفت و گاز خاورمیانه  حضور اثرگذار پتر

ح های شهرک های صنعتی خوزستان    افتتاح و بهره برداری طر

اصفهان-مریم مومنی  همزمان با ســالروز آزادســازی 
خرمشهر قهرمان، نخستین رویداد »فناوری اروند دیجیتال« 
با محورهای هوش مصنوعی، تحول ارتباطات شــبکه و اتصال 
پرسرعت فیبر نوری، با حضور و حمایت شرکت مخابرات ایران 
و جمعی از فعالان حوزه فاوا، سوم تا پنجم خردادماه ۱۴۰۴ در 

سازمان منطقه آزاد اروند برگزار می  شود.
به گزارش اداره کل ارتباطات شــرکت مخابرات ایران، رویداد 
فناوری اروند دیجیتال با ســخنرانی مسئولین ارشد و صاحب 
نظران حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطــات، از جمله مهندس 
محمد جعفرپــور، عضــو هیئت مدیره و مدیرعامل شــرکت 

مخابــرات ایران و تعــدادی از متخصصان صنعــت ارتباطات 
و فنــاوری اطلاعات با محوریت موضوعی شــهر هوشــمند و 
نمایشگاه جانبی با حضور شــرکت های فعال در حوزه فناوری 
اطلاعات، تولید تجهیزات ارتباطی، ســخت افزار و نرم افزار در 
محل ساختمان مرکزی ســازمان منطقه آزاد اروند برگزار می  

شود.
سید ستار هاشمی، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، مصطفی 
خانزادی، رئیس هیئت مدیره و مدیر عامل سازمان منطقه آزاد 
اروند، محمد جعفرپور، عضو هیئت مدیره و مدیرعامل شرکت 
مخابرات ایران و رضا مســرور، دبیر شــورای عالی مناطق آزاد 

تجاری- صنعتی و ویژه اقتصادی کشور از سخنرانان اصلی این 
همایش سه روزه در سازمان منطقه آزاد اروند خواهد بود.

بر اســاس این گزارش، آیین آغاز به کار پروژه های زیرساختی 
و هوشمند ســازی در منطقه آزاد اروند، کارگاه های آموزشی 
و تخصصی ویژه علاقــه مندان به هوش مصنوعــی و فناوری 
اطلاعــات و ارتباطات از دیگــر برنامه های نخســتین رویداد 
فناوری اروند دیجیتال خواهد بــود. علاقه  مندان برای آگاهی 
بیشــتر درباره این رویداد می توانند به وب گاه رویداد فناوری 
https://arvandfreezone. اروند دیجیتال به نشــانی

com/digital/ مراجعه فرمایند.

اصفهان

وند دیجیتال حضور می  یابد ویداد فناوری ار شرکت مخابرات ایران در نخستین ر

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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مدیر عامل شرکت آب منطقه ای کردستان:

انتقال آب از سد چراغ ویس به بانه در حال بررسی و مطالعه است
سنندج-فاطمه ملایی آرش آریانژاد در نشست هم اندیشی 
شورای امر به معروف و نهی از منکر از پیش بینی احتمال تنش آبی 
در شهر بانه در تابستان امسال خبر داد و گفت: برای رفع این چالش 
گزینه های مختلفی به حالت پدافندی اجرا گردیده و در تلاشیم با 
همراهی استاندار کردستان و تلاش جهادی مجموعه وزارت نیرو 
و شــرکت مادرتخصصی مدیریت منابع آب ایران، اعتبارات لازم 
جهت عملیات انتقال اضطراری آب ســد چراغ ویس سقز به شهر 
بانه را دریافت نمائیم که در صورت تخصیص اعتبار مربوطه، پس 
از طی مراحل قانونی، برگزاری مناقصه و انتخاب پیمانکار، عملیات 

اجرایی آغاز خواهد شد.
مدیر عامل شرکت آب منطقه ای کردســتان در ادامه با اشاره به 
برخی سوءاستفاده ها در حریم و بستر سد قشلاق سنندج، اظهار 
داشــت: عده ای ســودجود برای نیل به اهداف خود، از کشاورزان 
بومی منطقه سوءاســتفاده می کنند و مطالباتی را بیان کرده که 
دور از واقعیت و قابل انجام نیست. آریانژاد افزود: گروه های گشت 
و بازرسی این شرکت در کلیه شهرســتان ها بصورت شبانه روزی 
در حال گشت زنی هستند و با متخلفین حوزه آب از طریق مراجع 

قضائی و انتظامی، برخورد قانونی می نمایند.

وی عنوان کرد: شــرکت آب منطقه ای استان کردستان جدای از 
خدمات فنی و مهندســی که وظیفه ذاتی و سازمانی این شرکت 
اســت در حوزه فرهنگی نیز اقدامات قابل توجهی داشته و از این 
حیث در بین شرکت های آب منطقه ای کشور سرآمد بوده و کسب 

امتیازات مستمر و لوح ها تقدیر، خود گویای این واقعیت است. 
مدیر عامل شــرکت آب منطقه ای کردســتان، ادامه داد: اجرای 
برنامه های متنوع در راستای تبیین وعده صادق )۱( تنها بخشی 
از فعّالیت های فرهنگی و اثرگذار این شــرکت است که در سنوات 

گذشته انجام شده است.

مدیرکل جدید منابع طبیعی و آبخیزداری استان کرمانشاه منصوب شد

به مناسبت هفته ارتباطات؛

وژه مخابراتی و همراه اول در استان یزد به بهره برداری می رسد ۱۰۵ پر

کرمانشاه-حسنافخارزاده مراسم تودیع و معارفه مدیرکل 
منابع طبیعی و آبخیزداری استان کرمانشاه، با حضور دکتر وحید، 
معاون آبخیزداری، امــور مراتع و بیابان ســازمان منابع طبیعی و 

آبخیزداری کشور و مسئولان و کارکنان این اداره کل برگزار شد.
در ابتدای این مراســم، حجت الاسلام والمسلمین احساندوست با 
استناد به روایاتی از ثواب و اهمیت خدمت صادقانه به مردم، به نقش 
ارزشمند کارکنان دولت در تحقق اهداف نظام اسلامی اشاره کرد و 
از تلاش ها و خدمات ارزنده مهندس پیمان باباپیری، مدیرکل پیشین 
منابع طبیعی و آبخیزداری استان کرمانشاه، صمیمانه قدردانی نمود.

در ادامه، دکتر وحید، معاون آبخیزداری، امور مراتع و بیابان سازمان 

منابع طبیعی و آبخیزداری کشور، ضمن گرامیداشت یاد و خاطره 
مرحوم مهندس کولانی، مدیرکل فقید منابع طبیعی و آبخیزداری 
استان کرمانشاه، از نقش برجسته ایشان در توسعه و صیانت از منابع 
طبیعی استان یاد کرد و خدمات ایشان را ماندگار خواند و از زحمات 
مهندس باباپیری نیز در مدت مدیریت منابع طبیعی کرمانشــاه 
تقدیر نمود. وی با تأکید بر لزوم برنامه ریزی هدفمند و رویکرد علمی 
در مدیریت منابع طبیعی، اقدامــات صورت گرفته در حوزه منابع 
طبیعی استان را قابل تقدیر دانســت و بر ضرورت حفاظت، احیا و 
توسعه این منابع ارزشمند تأکید کرد. وی همچنین برای مدیرکل 
جدید آرزوی موفقیت و توفیق در انجام مسئولیت های محوله نمود. 

در بخش پایانی مراسم، محمدحســین رستمی، مدیرکل جدید 
منابع طبیعی و آبخیزداری استان کرمانشاه، ضمن تشکر از اعتماد 
سازمان و مسئولان استانی، اظهار داشت: »مدیریت منابع طبیعی 
مسئولیتی خطیر و سنگین اســت و امیدوارم با همیاری و همدلی 
مجموعه همکاران و تمامی حافظان انفال در استان، بتوانیم در مسیر 

خدمتگزاری صادقانه و مؤثر گام برداریم.«
در پایان محمدحسین رســتمی که پیش از این عهده دار معاونت 
حفاظت منابع طبیعی و آبخیزداری استان کرمانشاه بود به عنوان 
سرپرست جدید این اداره کل منصوب و از زحمات پیمان باباپیری 

مدیرکل پیشین تقدیر گردید. 

یزد –سمیه شرف دینی  مدیرمخابــرات منطقه یزد گفت: 
به مناسبت فرارســیدن هفته ارتباطات، ۱۰۵ پروژه مخابراتی 
و همراه اول در سطح استان یزد با سرمایه گذاری بالغ بر ۱۳۳۵ 

میلیارد ریال به بهره برداری می رسد .
محمدرضا زارع بــا بیان این خبــر اظهار داشــت: ۱۰۵ پروژه 
مخابراتی و همراه اول در سطح استان یزد با سرمایه گذاری بالغ 
بر ۱۳۳۵ میلیارد ریال به بهره برداری می رسد که این پروژه ها 
با هدف توســعه زیرســاخت های ارتباطی، ارتقــای کیفیت 

خدمات و تحقق عدالت ارتباطی در سراســر استان، طراحی و 
اجرا شده اند.

وی افزود: این پروژه ها شامل احداث ســایت های جدید تلفن 
همراه، ارتقای فناوری در سایت های موجود، اجرای مسیرهای 
فیبر نوری، تعویض دکل ها، بهینه ســازی مسیرهای ارتباطی و 

راه اندازی سایت های USO است.
زارع همچنین به سایر محورهای این طرح ها اشاره کرد و گفت: 
ارتقای تجهیزات ، توسعه زیرساخت شبکه تانوما، به روزرسانی 

تجهیزات اکتیــو، اجرای شــبکه کابل و کافونــوری، تقویت 
سامانه های تأمین توان، نصب سوئیچ های دیتا، افزایش ظرفیت 
اینترنــت خانگی و ایجاد بســتر ارائه خدمات ســرینو از جمله 

اقدامات انجام شده در قالب این پروژه ها بوده است.
مدیرمخابرات منطقه یــزد با تبریک هفتــه ارتباطات به همه 
فعالان این حوزه تصریح کرد: مخابرات منطقه یزد با اجرای این 
پروژه ها گام بزرگی در مسیر تحول دیجیتال و پوشش ارتباطی 
پایدار در استان برداشته و این روند با جدیت ادامه خواهد یافت.
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 علیرضا کنگرلو، صدای تازه بانک دی 
در فضای رسانه ای و برندینگ

علیرضا کنگرلو با حکم برات کریمی، مدیرعامــل بانک دی، به عنوان 
مدیر روابط عمومی این بانک منصوب شد.

به گــزارش خریدار، در ادامه تحولات ســاختاری در بخــش ارتباطات 
بانک دی، علیرضــا کنگرلو با هــدف تقویت برند، انسجام بخشــی به 
سیاست های رســانه ای و بازتعریف نقش روابط عمومی، به عنوان مدیر 

روابط عمومی این بانک معرفی شد.
علیرضا کنگرلو دارای بیش از 31 ســال ســابقه فعالیــت حرفه ای در 
رادیو و رســانه ملی اســت و هم اکنون دانشــجوی دوره دکتری علوم 
ارتباطات است. او پیش از این به مدت شش سال معاون تبلیغات بانک 
کشاورزی و از سال 13۹۹ تا اردیبهشــت 14۰4، مدیر حوزه ریاست و 

روابط عمومی صندوق توسعه ملی بوده است.
در دوران حضور وی در صندوق توســعه ملی، ســاختار روابط عمومی 
این نهاد بازطراحی شــد و فعالیت رســانه ای آن از حالت سنتی به یک 
جریان حرفه ای و سیاست گذار در حوزه افکار عمومی ارتقا یافت. تعامل 
هدفمند با رســانه های اقتصادی، تقویت روایت ســازی توسعه محور و 
تثبیت برند صندوق در فضای رسانه ای کشــور از جمله دستاوردهای 

این دوره به شمار می رود.

گفته می شود مأموریت جدید علیرضا کنگرلو در بانک دی نیز با تمرکز 
بر ارتقای برند، تحول ارتباطی و بازطراحی نظام تبلیغات و رسانه پیش 

خواهد رفت.

 رئیس کل بانک مرکزی: 
به دنبال توسعه زیرساخت های بانکی خودمان 

در نقل انتقالات پولی هستیم
 رئیس کل بانک مرکزی با بیــان اینکه نقل و انتقــالات مالی از طریق 
زیرســاخت های دیگر کشــورها امنیت کافی ندارد، اظهار داشت: به 
دنبال توسعه زیرســاخت های خودمان در زمینه نقل و انتقالات پولی 
هستیم.محمدرضا فرزین پس مراســم رونمایی از پروژه اتصال شبکه 
شــتاب ایران به میر روســیه در جمع خبرنگاران با بیان اینکه این کار 
حاصل تلاش سه ســاله متخصصان بانکی ایران و روسیه است، گفت: 
به دنبــال افزایش همکاری هــای بانکی بین ایران و کشــورهای عضو 
بریکس هســتیم.وی ادامه داد: ما برای اینکه بتوانیم در حوزه بریکس 
با کشــورهای این منطقه روابط روابط پولی و بانکی داشته باشیم باید 
یک سری زیرســاخت هایی برای خودمان ایجاد کنیم. این زیر ساخت 
ها مجزا و مستقل از زیر ساخت هایی است که بیشتر کشورهای غربی از 

آن استفاده می کنند.
رییس کل بانک مرکزی با اشــاره به اینکه زیرســاخت هــای غربی ها 
امنیت لازم را برای ما ندارد به همین دلیل است که ما این همکاری را در 
چند سال اخیر با کشورهای حوزه بریکس شروع کرده ایم، خاطر نشالن 
کرد: این همکاری ها به ویژه روسیه همکاری بسیار خوبی بوده و پروژه 
امروز محصول بیش از سه سال تلاش مشــترک فنی، سیاسی و بانکی 

میان ایران و روسیه است که در هر گام توسعه آنرا شاهد هستید.
وی تصریح کرد: امــروزه تمام بانک های ما با بانک های روســیه روابط 
کارگزاری خوبی دارند. سیستم های کارتی ما به بهم وصل شده، دلار در 
مبادلات کنار گذاشته و با ارزهای ملی تجارت خود را انجام می دهیم و 

امیدواریم به دیگر کشورها نیز روابط بانکی خود را توسعه دهیم.
فرزین با اشاره به اینکه دیگر بانک های کشور نیز اگر علاقمند باشند می 
توانند به این سیستم مرتبط شــوند، اظهار داشت: ارتباطاتی که برقرار 
شــده هیچ ارتباطی به موضوع مذاکرات ایران ندارد و ما روابط خود را 
بیش از سه سال است که با حوزه بریکس شروع کردیم. در حوزه بریکس 
متقاضی عضویت بانک توســعه بریکس هســتیم و به زودی در مجمع 
این موضوع مطرح خواهد شــد.وی با بیان اینکه برای عضویت در بانک 
توسعه بریکس قبلا درخواست خود را مطرح کرده ایم و با هند، چین و 
آفریقای جنوبی نیز مذاکراتی داشته ایم و افزود: پروژه های ما با دولت 
روسیه فعال شده و مسیر کنونی مســتقل از مذاکراتی است که با غرب 
داریم و این مسیر بانک مرکزی از قبل شروع شده و ادامه خواهد داشت.

رییس کل بانــک مرکزی ادامه داد: با کشــورهای همســایه از جمله 
افغانســتان مذاکراتی برای توســعه روابط بانکی داشــته ایم، البته با 
کشــورهای عراق و ترکیه روابط خوبی داریم و معتقدیم که برای اینکه 
تجارتمان توسعه یابد، باید روابط پولی و بانکی بیش از این توسعه یافته 

و معتقدم که باید این روابط بیشتر از امروز توسعه یابد.
وی درباره نتیجــه مذاکرات هســته ای و پیامدهای آن برای کشــور 
خاطر نشــان کرد: من نمی دانم که نتیجه مذاکرات چه خواهد شــد، 
بنابراین اجازه دهید درباره مذاکرات صحبت نکنم. فعالیت ما مســتقل 
از مذاکرات اســت، ما فعلا با سپام و سیســتم بانکی هر کشور دیگر می 
توانیم بدون نیاز به ســوئیفت ارتباط برقرار کنیم و اگر احساس کردیم 
در دورانی می توانیم از سوئیفت استفاده کنیم، بهره کافی خواهیم برد، 
ولی الان اجباری به استفاده از سوئیفت نداشــته و نیازی هم نخواهیم 

داشت.

ثبت نام ۹۳ هزار مستاجر برای وام
بر اســاس آمار طی یک هفته اخیر ۹3 هزار و ۲۵3 مســتاجر برای وام 
ودیعه مسکن در 1۹ بانک و موسســه ثبت نام کرده اند که از این تعداد 
تاکنون ۵۲ فقره وام پردخت شده است. طبق اعلام قبلی مقام مسئول 
وزارت راه و شهرسازی ثبت نام وام ودیعه مسکن با مبالغ جدید مصوب 

شورای عالی مسکن از 1۶ اردیبهشت ماه امسال آغاز شده است.
احسان مســعودی مشاور معاونت مســکن و ســاختمان وزارت راه و 
شهرسازی در این باره گفته بود: با تلاش شبانه روزی همکاران در وزارت 
راه و شهرسازی این امکان فراهم شــده که از امروز 1۶ اردیبهشت ماه 
14۰4 متقاضیان مانند روال قبل ثبت نام کنند؛ البته با سقف و رقم های 
جدید که در بیستمین شــورای عالی مسکن تصویب شد و متعاقب آن، 

افزایش سقف کلی و فردی توسط هیئت عالی بانک مرکزی تأیید شد.
وی افزود: بنابراین متقاضیان می توانند از امــروز ثبت نام را با رقم های 
جدید ودیعه مســکن انجام دهند. دســتورالعمل وام ودیعه نیز دیروز 
1۵ اردیبهشت ماه از ســوی بانک مرکزی ابلاغ شــد و از این رو، عملًا 
امکان ثبت نام بر اساس قیمت های جدید فراهم شد.وی با بیان این که 
مستاجران به ســامانه saman.mrud.ir مراجعه کرده و ثبت نام اولیه 
را انجام دهند، تصریح کرد:  استعلام ها ظرف 4۸ تا ۷۲ ساعت مشخص 
می شود و متقاضیان بر اســاس آن، می توانند شــعبه بانکی مدنظر را 
انتخاب کنند.مشاور معاونت مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی 
یادآور شــد: در خصوص تســهیلات بند )ث( تبصــره )1۵( یا همان 
تسهیلات 4۰۰ میلیون تومانی قرض الحســنه با بازپرداخت 1۰ ساله، 
با توجه به تأکیدات بانک مرکزی و قانــون بودجه که این بانک را مکلف 

کرده، ساختار پرداخت توسط بانک مرکزی پیش بینی شده است.

شعبه

در جریــان دیــدار مدیرعامل بانــک ملی ایــران با 
مدیرعامل گروه ســرمایه گذاری اهداف، نخســتین 
مرحله از انتشار اوراق مرابحه ارزی توسط این بانک به 
مبلغ ۵۰ میلیون یورو و با هدف تامین مالی پروژه های 

پتروشیمی نخل آسماری آغاز شد.
به گزارش روابط عمومی بانک ملی ایــران، ابوالفضل 
نجارزاده در حاشــیه بیســت و نهمین نمایشگاه بین 
المللی نفــت، گاز ، پالایش و پتروشــیمی ، با مهندس 
عبوری مدیرعامل گروه ســرمایه گذاری اهداف، یکی 

از بزرگ ترین هلدینگ های فعال در حوزه پتروشیمی 
کشــور، دیدار و گفت وگو کرد. در این نشســت که با 
محوریت توســعه روش های نوین تامیــن مالی ارزی 
و بررسی روند انتشــار اوراق مرابحه ارزی برگزار شد، 
اعلام شد که پتروشیمی نخل آسماری به عنوان اولین 

شرکت از این ابزار جدید مالی بهره مند می شود.
مدیر عامل بانــک ملی ایران در این دیدار، با اشــاره به 
اهمیت این اوراق گفت: طبق دستورالعمل عرضه اوراق 
مرابحه ارزی ابلاغی بانک مرکزی، این ابزار مالی روشی 

نوین برای تامین مالی ارزی اســت و پتروشیمی نخل 
آسماری به عنوان نخســتین مشتری بانک ملی ایران، 

از این طریق ۵۰ میلیون یورو تامین مالی خواهد کرد.
وی افــزود: بانک ملــی ایــران نقــش ارکان متعهد 
پذیره نویســی، عاملیت و ضمانت این اوراق را برعهده 

دارد.
انتشــار اوراق مرابحه ارزی  می تواند علاوه بر حمایت 
از فعالان اقتصــادی موجب مولدســازی منابع ارزی 
بانک ملی ایران شــود.در این دیدار، مهندس عبوری، 

مدیرعامل گروه ســرمایه گذاری اهداف نیز با تاکید بر 
نقش پیشــرو این گروه در صنعت پتروشــیمی کشور 
اظهار داشت: انتشار اوراق مرابحه ارزی نقطه عطفی در 
مسیر توســعه تامین مالی ارزی برای پروژه های بزرگ 

پتروشیمی است.
همکاری با بانک ملــی ایران در این زمینــه می تواند 
الگــوی موفقــی برای ســایر شــرکت ها باشــد تا از 
ظرفیت های مالــی نوین در راســتای رشــد تولید و 

سرمایه گذاری بهره برداری کنند.

ملی

خریــدار   مرحلــه دوم اتصال شــبکه 
»شــتاب« ایران و »میر« روسیه با حضور 
مقامات عالی رتبه بانــک های مرکزی دو 
کشور رونمایی شــد به این ترتیب از این 
پس گردشــگران و صاحبان کسب و کار 
روســیه می توانند از طریــق پذیرندگان 
فروشگاهی در کشور ایران، اقدام به خرید 

کنند. 
 پروژه اتصال شــبکه پرداخت کارتی شتاب 
و میر در سه فاز طراحی شــده است که هر 
یک به نوبه خود، تجربــه ای نوآورانه برای 

شهروندان دو کشور به ارمغان می آورد.
فاز نخست این پروژه در آبان ماه سال 14۰3 
با موفقیت افتتاح شد. در این فاز، شهروندان 
ایرانی توانستند با اســتفاده از برنامه های 
مربوطه از ایستگاه های خودپرداز در کشور 
روسیه وجه نقد به واحد پولی روبل دریافت 
کنند. ایــن امکان نــه تنها بســتر راحتی 
برای مســافران و تجار فراهم کــرده، بلکه 
نشان دهنده ســطح بالای هماهنگی فنی 

بین دو کشور است.
با رونمایــی از فاز دوم پروژه اتصال شــبکه 
پرداخت کارتی شــتاب و میــر، از این پس 
شــهروندان کشــور روســیه می توانند با 
استفاده از اپلیکیشــن میرپی در پایانه های 

فروشگاهی کشور ایران خرید انجام کنند.
این قابلیت تجربــه ای یکپارچه و امن برای 
خرید در کشــوری دیگر را فراهم می کند و 
به هویت تجارت و گردشگری بین دو کشور 

کمک خواهد کرد.
فاز ســوم این پروژه نیز در حال پیشــرفت 
اســت. در این فاز که به صورت متقابل عمل 
خواهد شد، شهروندان ایرانی قادر خواهند 
بود با اســتفاده از برنامه هــای مربوطه در 
پایانه های فروشگاهی کشور روسیه خرید 
کنند. این فاز ابتدا در شــهریور ماه ســال 
جاری به صورت پایلوت و نمونه اجرا خواهد 
شد و در آذر ماه 14۰4 به بهربرداری کامل 

خواهد رسید.
با بهره برداری از مرحله دوم اتصال »شبکه 
شتاب« ایران و »میر« روســیه آن دسته از 
پذیرندگان شبکه پرداخت ایران که قابلیت 
کهربایی مبتنی بر NFC را روی پایانه های 
فروشــگاهی خود دارند از امــکان پذیرش 
تراکنش های کارت بانکی مسافران روسی 
با اســتفاده از برنامک موبایلــی اندرویدی 
»میرپــی« برخــوردار خواهند شــد؛ این 
تراکنش هــای خریــد از طریــق شــبکه 

پرداخت »شاپرک« و »شــتاب« به سمت 
شــبکه پرداخت »میر« روســیه ارســال 

می شود.
هم اکنون در شــبکه پرداخت ایران، امکان 
پرداخــت بــه روش کهربایــی )NFC( با 
قابلیت های همچون خریدهای خُرد، بدون 
نیاز به رمــز اول کارت وجود دارد. در اتصال 
دو شبکه »شتاب« و »میر« به یکدیگر، این 
ویژگی در پرداخت های برنامک »میرپی« 

نیز فراهم شده است.
»میرپی« نــام برنامک پرداخــت موبایلی 
کشور روسیه اســت. این برنامک با ابزاری 
که بازوی فنــی بانک مرکــزی جمهوری 
اســلامی ایران در اختیارشــان قــرار داده 
اســت، قابلیت کار با پایانه های فروشگاهی 
مجهز به سرویس کهربا را دارد. گردشگران 
و صاحبان کسب و کار روســی با مراجعه به 
مراکز فروشــگاهی تعیین شده و استفاده از 
گوشــی های اندرویدی می توانند اقدام به 

خرید کنند.
با این امکان، دارنده کارت روســی می تواند 
به روال اســتانداردهای روز دنیا، با استفاده 
از برنامــک »میرپــی« روی پایانه هــای 
فروشــگاهی »شــاپرک« تراکنش خرد را 
بدون ورود رمــز اصلــی کارت انجام دهد 
و بــرای انجــام تراکنش های بــا مبالغ بالا 

نیازمند رمز اصلی است.
مطابــق توافقــات بانک مرکــزی و وزارت 

میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی، 
مراکز و مقاصد هدف گردشــگران روس با 
اولویت بالا به این خدمت تجهیز شده است. 
این مراکز به ســرعت در سراســر کشور در 

حال گسترش است.
گفتنی است در فاز اول این طرح، مسافران 
ایرانی با اســتفاده از »برنامک های موبایلی 
کهربامنــد« نصب شــده روی تلفن همراه 
خود )اندرویدی و مجهــز به NFC(، امکان 
مانده گیری و برداشــت وجه )اســکناس 
روبل_ بــا توجه  بــه سیاســت های ارزی 
بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران(، از 
دســتگاه های خودپرداز روسیه را داشتند. 
این فــاز در آبان ماه ســال 14۰3 رونمایی 

شده است.
لازم به ذکــر اســت، تاکنــون هم وطنان 
ایرانی در شــهرهای مختلف کشور روسیه 
از فاز یک این طرح اســتقبال چشمگیری 
داشــته اند و منتج به ثبت چنــد صد هزار 
تراکنش برداشــت وجــه و مانده گیری از 
خودپردازهای روسیه شــده است و انتظار 
می رود در پرداخت های شهروندان روسیه، 

در فاز دوم این طرح نیز تکرار شود.
گفتنی اســت در فاز ســوم این پــروژه که 
در آینده نزدیــک به بهره بــرداری خواهد 
رسید، شــهروندان ایرانی می توانند علاوه 
بر تراکنش های در نظر گرفته شده برای فاز 
اول از امکان انجام تراکنش خرید با برنامک 

موبایلی بر روی پایانه های فروش روســیه 
برخوردار شوند.

تسهیل تجاری، صرفه جویی در هزینه های 
تبدیــل ارز و تراکنش هــای مالــی، ارائه 
خدمات شبانه روزی و صرفه جویی در زمان، 
امنیت تراکنش، کاهش نیــاز به حمل پول 
نقد، ارتقــای تعاملات مالــی بین المللی، 
افزایــش درآمــد و رونــق فــروش برای 
پذیرندگان، توســعه صنعت گردشــگری، 
توسعه زیرســاخت های بومی و استفاده از 
فناوری هــای نوین از جملــه ویژگی های و 

مزایای این طرح است.
پــروژه میرشــتاب یکــی از مهم تریــن 
دســتاوردهای همکاری مشــترک ایران و 

روسیه است
قائم مقام بانک مرکزی پروژه میرشــتاب را 
یکی از مهم ترین دســتاوردهای همکاری 
مشــترک ایران و روسیه برشــمرد گفت: 
پروژه اتصال شــبکه پرداخت کارتی شتاب 
و میر، که امروز شــاهد رونمایــی از فاز دوم 
آن هستیم، گامی بلند در جهت یکپارچگی 
سیســتم های پرداخت بین دو کشور است. 
یادآوری مــی کنم که فاز اول آن در ســال 
گذشته در آبانماه افتتاح شد و امروز فاز دوم 

را رو نمایی می کنیم.
علی اصغر ابوالحســنی در این آیین با اشاره 
به اینکه پروژه اتصال شبکه پرداخت کارتی 
شتاب و میر در ســه فاز طراحی شده است، 

تصریح کرد:  هــر یک از این فازهــا به نوبه 
خود، تجربــه ای نوآورانه برای شــهروندان 
دو کشــور به ارمغان می آورد. فــاز اول این 
پــروژه در آبان ماه ســال 14۰3 با موفقیت 
افتتاح شــد. در این فاز، شــهروندان کشور 
ایران توانستند با اســتفاده از برنامک های 
مربوطه، از دستگاه های خودپرداز در کشور 
روسیه وجه نقد به واحد پولی روبل دریافت 
کنند. این امکان، نه تنها راحتی بیشــتری 
برای مســافران و تجــار فراهم کــرد، بلکه 
نشان دهنده ســطح بالای هماهنگی فنی 

بین دو کشور بود.
وی در آیین رونمایی از فــاز دوم این پروژه 
گفــت: بــا اجرایی شــدن فــاز دوم پروژه 
اتصــال شــبکه پرداخت کارتی شــتاب و 
میر ، شهروندان کشــور روسیه می توانند با 
استفاده از اپلیکیشن میرپی، در پایانه های 
فروشگاهی کشور ایران خرید انجام دهند. 
این قابلیت، تجربــه ای یکپارچه و امن برای 
خرید در کشــوری دیگر فراهم می کند و به 
تقویت تجارت و گردشــگری بین دو کشور 

کمک خواهد کرد.
قائــم مقــام بانــک مرکــزی در خصوص 
پیشرفت فاز ســوم این پروژه نیز افزود: در 
این فاز، که به صــورت متقابل عمل خواهد 
شد، شهروندان کشــور ایران قادر خواهند 
بود با اســتفاده از برنامک هــای مربوطه در 
پایانه های فروشــگاهی کشور روسیه خرید 
کنند. این فاز، ابتدا در شــهریورماه ســال 
جاری به صــورت پایلوت اجرا خواهد شــد 
و در آذرمــاه 14۰4 به بهره بــرداری کامل 

خواهد رسید.
ابوالحســنی خاطرنشــان کرد: اجرای این 
پروژه، نتیجه تلاش های مشترک تیم های 
فنی، مالی و مدیریتی از هر دو کشور است. 
از همه دست اندرکاران، به ویژه همکارانمان 
در کشور روســیه که با تعهد و تخصص در 
این مســیر همراه ما بودند، صمیمانه تشکر 
می کنم. همچنیــن از حمایت های بی وقفه 
رؤســای کل محترم دو بانک مرکزی ایران 
و روســیه جناب دکتر فرزین و سرکار خانم 
نابیولینا در راستای تحقق اهداف این پروژه 

قدردانی می نمایم.
وی در پایان تاکید کرد: امیدوارم این پروژه 
نه تنها به بهبود تجربه مالی شــهروندان دو 
کشــور کمک کند، بلکه به عنــوان الگویی 
برای همکاری هــای بین المللی در منطقه 

شناخته شود.

وشیمی نخل آسماری با اوراق مرابحه ارزی ویی بانک ملی برای پتر تامین مالی ۵۰ میلیون یور

خریدار  مدیرکل سیاست های اقتصادی 
بانک مرکــزی با ارایه جزئیاتــی از حذف 4 
صفر از پول ملی اظهار داشت: تغییر نام ریال 
براســاس مصوبه ای خواهد بود که مجلس 
شورای اســلامی در نوبت بررسی در صحن 

علنی دارد.
جعفر مهدی زاده روز ســه شــنبه  با بیان 
اینکه موضوع اصلاح پول ملــی یا حذف 4 
صفر، در گذشــته نیز سابقه داشته و بیش از 
1۲ سال یعنی از اواخر دهه ۸۰ خورشیدی 
تاکنون مطرح است، افزود: در این مدت این 
موضوع بارها مطرح شده و حتی پژوهشکده 
پولی و بانکــی بانک مرکــزی در مطالعات 
بسیار عمیق در قالب پروژه های مطالعاتی 

درباره این مسئله انجام داده است.
وی با اشــاره به اینکه به لحــاظ مفهومی و 
نظری شــاید موضــوع پیچیدگی خاصی 
نداشته باشــد، ادامه داد: ولی واقعیت این 
اســت که حذف 4 صفر و اصــلاح پول ملی 
موضوعی اســت کــه از نظر لجســتیک، 
پیچیدگی هــای بســیاری دارد و نیازمند 
هماهنگی با تمامی دســتگاه های ذی ربط 

بوده و خواهان عزم و اراده ملی برای اجرای 
آن در تمامی بخش هاست.

مدیر کل سیاســت های اقتصــادی بانک 
مرکــزی تصریــح کــرد: پیچیدگــی این 
موضــوع شــامل تغییــر حسابرســی ها، 
تغییر دفاتــر، اصلاحات حقوقــی از جمله 
قانون چــک، مطالبات و دیون اشــخاص از 
یکدیگــر، تغییــرات در نرم افزارها، حوزه 
قیمت گذاری ها، بورس، بازار سرمایه، حوزه 
تولید و دیگر موارد اســت کــه باید بصورت 
دقیق مشخص شــود؛ بطور مثال در حوزه 
تولید باید معلوم باشــد که این طرح باید به 

چه شکلی باید اجرا شود.

دو روش برای اجرای حذف صفر
وی با بیان اینکه این طرح مــی تواند به دو 
شکل اجرایی شــود، تصریح کرد: یک دوره 
گذار وجود دارد که در ایــن دوره گذار یک 
کد جدید معرفی می شود و یا اینکه بصورت 
ناگهانــی این موضوع اجرایی شــود که می 
تواند پیچیدگی های خاصی داشــته باشد 

و بار تولیدی را بر بانک مرکزی بیشتر کند.

مهدی زاده با تاکید بــر اینکه درباره تمامی 
این مســایل بررســی های مفصلی صورت 
گرفته است، اظهار داشــت: ولی این پروژه 
خیلــی قدیمی اســت و اجــرای آن نیز از 
سال های قبل آغاز شده اســت؛ ما در بانک 
مرکزی 4 صفــر را از پول های چاپ شــده 
جدید ملی محــو کردیم، ولــی اجرای این 
موضوع در حوزه اسکناس اســت و به پول 
ملی و تولید آن مربوط می شود، به هر حال 
مســایل دیگری در کنار این موضوع مطرح 
است، مانند اطلاع رســانی و روابط عمومی 
گســترده تا بتواند تمامی ابعــاد آن را برای 

مردم بطور کامل بیان کند.
وی با اشــاره بــه اینکه اینکه پیــش از این 
موضوع حذف صفــر و تغییر واحد پول ملی 
در قالب یک لایحه به مجلس ارســال شده 
بود، ادامه داد: ســیر این لایحه این اســت 
که اول در کمیســیون اقتصادی طرح و به 
تصویب رسید، ســپس نمایندگان مجلس 
نیز در صحن علنــی آن را تصویب کردند و 
برای تایید به شــورای نگهبان فرســتادند، 
اما در شــورای نگهبان ایرادی گرفته شد و 
دوباره به مجلس برای بررســی ارسال شد 
که با رفع اشکال آن در کمیسیون اقتصادی 
دوباره در نوبت طرح در صحن مجلس قرار 
دارد.مدیرکل سیاســت هــای اقتصادی 
بانک مرکزی با تاکید بر اینکه خط ســیر و 
پیش نیازهای اجرایی بــرای حذف 4 صفر 
از پول ملی کاملا مشــخص است، افزود: در 
عین حــال باید پیش نیازهــای اجرایی آن 
مشخص شود، اما بیشــتر موارد تقریبا برای 

اجرا آماده است.

نمی توانیم دو نوع ریال داشته باشیم
وی با اشــاره به اینکه برای تغییر نام ریال از 
نظر اجرایی پیچیدگــی های فراوانی وجود 
دارد، تصریح کرد: اگــر نخواهیم نام ریال را 
تغییر دهیم چــون یک دوره گــذار داریم، 
نمی توانیم در این دوره دو نوع ریال داشــته 
باشیم و این باعث می شــود که دوبار تولید 

اسکناس کنیم.
مهدی زاده خاطر نشــان کرد: تجربه ای که 
در ترکیه بــوده، لیر جدید همزمــان با لیر 
قدیم جریان داشته ولی بعد از آن لیر جدید 

تولید شد و جایگزین لیر قدیمی شد.
وی با بیان اینکه هر صفــر که به قیمت یک 
کالا افزوده می شــود، یعنی قیمت آن کالا 
1۰ برابر شــده اســت، ادامه داد: به لحاظ 
محاسباتی اگر تورم ۲۵ درصد در بلند مدت 
داشته باشیم، 4۰ ســال طول می کشد که 
یک صفر به قیمت آن کالا اضافه شود. حتی 
در شــرایط تورمی امروز نیــز اجرای طرح 
توجیه پذیر اســت و اگر این موضوع با یک 
اصلاحات اقتصادی و ســاختاری اجرا شود 
و اگر عملا هم تورم کنترل شــود، پایداری 
و مانایــی بیشــتری در دوره طولانی تری 

خواهد داشت.
مدیرکل سیاســت های اقتصــادی بانک 
مرکــزی خاطر نشــان کــرد: حتــی اگر 
اصلاحات گفته شــده اگر انجام نشود، نافی 
این طرح نیست، ولی به لحاظ کمی، درست 
است که سهم اســکناس در نظام پرداخت 
بسیار کم شــده اما هنوز افرادی هستند که 
ترجیح مــی دهند که از فیزیک اســکناس 

استفاده کنند.

هنوز متقاضی اسکناس وجود دارد
وی بــا بیــان اینکه بــرای اســتفاده از 
اســکناس بار بســیاری در حوزه تولید 
اسکناس به بانک مرکزی وارد می شود، 
خاطر نشــان کرد: امروز با اســتفاده از 
کارت های نقدی این بــار کاهش یافته 
اما همچنان متقاضی اسکناس در جامعه 

وجود دارد.
 در حوزه ارقــام و اعداد نیــز مانند خوانش 

حساب های ملی، کاری بسیار سخت است.
مهــدی زاده درباره کنترل تورم و ســپس 
اجرای این طرح نیز اظهار داشــت: یکی از 
ملاحظات بحث اجرای موضــوع بود و نیاز 
به این داشتیم که حجم زیادی از اسکناس 
را تولید کنیــم ولی خوشــبختانه با کمک 
شرکت های دانش بنیان و جایگزین کردن 
بخشــی از نیازها مانند جوهر، واتر مارک و 
بخشی دیگر از ملزومات اسکناس توانستیم 
در داخــل آن را تولیــد کنیم و مشــکلات 
تحریم را نیز توانستیم تا حد زیادی برطرف 

کنیم.
وی با اشــاره به اینکه قطعا در شــرایط با 
ثبات و رفع تحریم های بیــن المللی این 
اقــدام مثمرثمرتــر خواهد بــود، اظهار 
داشــت: هرچه شــرایط با ثبات تر باشد، 
قطعا اجرای ایــن طرح ثمرات بیشــتری 

خواهد داشت.
 محمدرضا فرزین رییس کل بانک مرکزی 
در اولیــن روز همایش نظام نظــام پولی 
و بانکی گفت کــه این نهاد ناظر در ســال 
جاری حذف 4 صفر از پول ملی را پیگیری 

خواهد کرد.

مدیرکل سیاست های اقتصادی بانک مرکزی تشریح کرد

جزئیات حذف ۴ صفر از پول ملی



 آثار برگزیده مسابقه عکس خبری
 »استنین ۲۰۲۴« در تهران

 آثار برگزیده مسابقه عکس خبری اســتنین۲۰۲4 در نمایشگاهی در 
تهران در معرض دید علاقمندان قرار دارد.

 مسابقه عکس استنین، هرسال توسط خبرگزاری اسپوتنیک و با هدف 
کشف استعدادهای جوان در عکاسی خبری، برگزار می شود و عکاسان 

1۸ تا 33 ساله از سراسر جهان در آن شرکت می کنند.
در ســال ۲۰۲4، حدود ۲ هزار اثر از 3۶ کشــور جهان در این مسابقه 

بین المللی شرکت کردند.
آندری اســتنین، عکاس خبری اسپوتنیک، ســال ۲۰14 در منطقه 
جنگی، جان خود را از دســت داد و مســابقات اســتنین به افتخار وی 

نام گذاری شده است.
تهران در گالری خانه )خانه عکاســان ایران( میزبان شماری از بهترین 
عکس های مسابقه سال ۲۰۲4 استنین است. این نمایشگاه با همکاری 
خبرگزاری اسپوتنیک و گروه رســانه ای مهر برگزار شده و علاقمندان 

به عکاسی، تا پایان همین ماه می توانند از این نمایشگاه بازدید کنند.
نمایشگاه آثار برتر این مسابقه در سال های گذشته، در چین، آفریقای 
جنوبی، مکزیک، آرژانتیــن، اروگوئه، کلمبیا، کنگــو، ترکیه، لبنان، 
آلمان، اسپانیا، ایتالیا، یونان، مجارستان، لهستان، مصر و دیگر کشورها 

برگزار شده است.

»آمین گفتن مردگان در عنبر« به کارگاه نمایش 
تئاتر شهر رسید

نمایش »آمیــن گفتن مردگان در عنبر« نوشــته محمد چرم شــیر و 
کارگردانی کامبیز اسدی از ۲۹ اردیبهشت در کارگاه نمایش مجموعه 

تئاتر شهر روی صحنه می رود.
نمایشنامه »آمین گفتن مردگان در عنبر« نوشته محمد چرمشیر برای 
اولین بار به اجرای عموم در می آید و گــروه تئاتر »صلح« با کارگردانی 

کامبیز اسدی آن را برای اجرای عمومی آماده کرده است.
بازیگران این نمایش به ترتیب ایفای نقش زهرا شــایان فر، میلاد عطار، 

مهدی نوروزی، مهران گل محمدی، عماد محمدی هستند.
دستیار کارگردان و مدیر اجرایی را مریم پرتوی بر عهده دارد.

امیررضا نجفی به عنوان دراماتورژ و ســارا محمدپور به عنوان منشــی 
صحنه در گروه کارگردانی همکاری می کنند.

طراحی صدا و نوازنده فؤاد حمزه آذر و نوازنده و آوانگار آریو علی بابایی 
اجرای موسیقی زنده و افکتیو را انجام می دهند.

طراح صحنه کامبیز اسدی، طراح پوســتر و بورشور امیر نعیمی ، طراح 
گریم و ماســک بهمن صنیعی، طــراح لباس دنیا شــمس، طراحی و 
ساخت تیزر و موشــنگرافی بهرام شــادانفر، عکاس محبوبه فرج الهی، 

طراح نور علی ذوالفقاری و دوخت لباس آرزو حقیقت خواه هستند.
نمایش »آمین گفتن مردگان در عنبر« از ۲۹ اردیبهشت ساعت 1۹ در 

کارگاه نمایش مجموعه تئاترشهر روی صحنه می رود.
فروش اینترنتی بلیت این نمایش از طریق سایت تیوال انجام می شود.

پیمان جبلی:
  رادیو همیشه پیشرو بوده است؛ تجلیل

 از خبرنگار غزه
رئیس صداوسیما با اشــاره به رویکردهای رادیو در توجه به استان ها و 
همچنین بهره گیری از ظرفیت های جدیــد بیان کرد که رادیو همواره 

در همه حوزه ها پیشرو بوده است.
پیمــان جبلی رئیــس صداوســیما در اختتامیه جشــنواره رادیویی 
»پژواک« که ۲۲ اردیبهشت برگزار شد، گفت: فضای گرم رادیو غنیمت 
است و آنچه از عشــق و علاقه و انگیزه در رادیو دیده ایم، همچنان دیده 

می شود.
وی اضافه کرد: این جشنواره در سال های قبل، بیشتر در حوزه مستند 

بود و امسال به حوزه های دیگر نیز تعمیم داده شده است.
جبلی تصریح کرد: این شــور و نشاط الهام بخش اســت. رادیو همیشه 
منشأ خیز و برکت در تولید و تربیت نیروی انســانی بوده است. حضور 
پیشکســوت هایی که اینجا حضور دارند همیشه مایه نعمت و برکت در 

سازمان است.

وی درباره رویکرد رادیو عنــوان کرد: حرکتی در چند ســال اخیر در 
سازمان جدی تر شد و در سایه شــعار تحول، اهمیت پیدا کرد که براین 
اساس توجه به استان ها و شهرها بیشتر شده است. این حرکت مبارک 
باید استمرار پیدا کند. حرکت به سمت استان ها و برنامه سازی مشترک 
با صدای استان ها در رادیو زودتر شروع شــده و رادیو همیشه پیشگام 

بوده است.
جبلی اضافــه کرد: توجه به ظرفیت های اســتان ها و برجسته ســازی 
توانمندی ها به رشد و توســعه آنها کمک می کند. اما این حرکت انصافاً 
توسط صدای رســانه ملی شکل گرفته اســت که ظرفیت های استانی 
را دیده و تقدیــر می کند. آنچه در ادامه مســیر تحول بــه آن خواهیم 

پرداخت، قطره ای از این اقیانوس ظرفیت های ما است.
جبلی گفت: ما در شــرایط خاصی ســال گذشــته را گذراندیم؛ سال 
پرحادثه ای بود. در روزهای سالگرد شــهید رئیسی هستیم که خاطره 
شیرین بازدید چندساعته ایشان از رادیو را حتماً همکاران به یاد دارند. 
فرماندهان و رهبــران مقاومت را از دســت دادیم. انتخابات ریاســت 
جمهوری برگزار شد و رسانه ملی در عرصه انتخابات درخشید و کارنامه 
درخشانی به جا گذاشــت.وی با اشــاره به اتفاقات مختلف یادآور شد: 
حوادث و بحران ها، هرچقدر هم ســخت تر باشــند، ما را در رسانه ملی 
آبدیده تر می کنند. امیدواریم کشورمان روزبه روز از پیشرفت بیشتری 

برخوردار باشد. این تجربه ها برای ما مانند گنج ارزش دارد.
جبلی تصریح کرد: سریع ترین رســانه در مدیریت بحران، رادیو است. 
تجربه مدیریت بحران را همکاران ما به درســتی کســب کردند و باید 

موتور محرکه برنامه های آینده باشد.
وی ادامه داد: حساسیت مســیر تحولی که داریم طی می کنیم، بسیار 
بالاست. ما در مقطع سرنوشت ســازی از تاریخ کشور به سر می بریم. ما 
به عنوان رسانه ملی، همیشــه وظیفه هدایت فرهنگی، مرجعیت افکار 
عمومی و همراهی با نسل های جدید را پشت سر گذاشته ایم و همچنان 

در عرصه رقابت، فرصت ها و چالش ها باید پیشگام باشیم.
رئیس رسانه ملی با اشــاره به بهره گیری رســانه ملی از پیشرفت ها و 
تکنولوژی ها گفت: امروز هوش مصنوعی غیرقابل انکار اســت و باید در 
عرصه استفاده از این ظرفیت ها از ســایر رقبا پیشرو باشیم و البته رادیو 

این را نشان داده که همیشه پیشرو بوده است.
جبلی در پایان با مقایسه کار نمایشی در رادیو با تلویزیون، عنوان کرد: 
اگر دوستان ســیما ناراحت نشــوند، در رادیو، علیرغم محدودیت ها، 

خلاقیت و نوآوری نمایشی همیشه قابل تحسین است.

وال جهان! پیش بینی جدید درباره ز
جهان با ســرعتی بیش از تصــورات در حال از بین رفتن اســت. طبق 
محاسبات سه محقق هلندی براســاس »تابش هاوکینگ« حدود 1۰ 
به توان ۷۸ سال طول می کشد تا آخرین بقایای ستاره ای از بین بروند.  

به نقل از فیز، این رقم بســیار کوتاه تر از محاســبه پیشین یعنی 1۰ به 
توان 11۰ است.

 Journal of Cosmology یافته هــای ایــن تحقیــق در نشــریه
and Astroparticle Physics منتشــر شــده اســت. تحقیق هینو 
فالکوکارشناس ســیاهچاله ها، مایکل وندارک فیزیکدان کوانتومی و 
والتر ون سوییجلکوم در حقیقت ادامه پژوهشی است که آنها در ۲۰۲3 

میلادی انجام دادند.
آنها در پژوهش پیشــین خود نشــان دادند نه تنها ســیاه چاله ها بلکه 
اشیای دیگر مانند ســتاره های نوترونی ممکن است طی فرایندی که 
تابش هاوکینگ نامیده می شود، تبخیر شــوند. محققان پس از انتشار 
پژوهش با سوالات زیادی از جامعه علمی درباره مدت زمان این فرایند 

روبرو شدند و اکنون با تحقیقی جدید به آن پاسخ داده است.
محققان محاسبه کردند اگر تابش هاوکینگ مانند در نظر گرفته شود، 
تا پایان جهان 1۰ به توان ۷۸ سال ســال فاصله است. ستاره های سفید 
کوتوله که پایدارترین اجسام آسمانی هستند در چنین مدت زمانی در 

نتیجه تابش هاوکینگ تجزیه می شوند.
تحقیقات پیشین که بدون در نظر گرفتن این تاثیر انجام شده بود، عمر 
ستاره های سفید کوتوله را 1۰ به توان 11۰۰ سال اعلام کرده بود. هینو 
فالکو مولف ارشــد تحقیق در این باره می گویــد: بنابراین پایان جهان 
بســیار زودتر از انتظارات اتفاق می افتد اما خوشــبختانه هنوز فرصت 
زیادی باقی است.آنها محاسبات را به طور دقیق انجام دادند که مبنای 

آن تفسیری از تابش هاوکینگ است.
استیفن هاوکینک فیزیکدان در سال 1۹۷۵ میلادی این فرضیه را ارائه 
کرد که برخلاف نظریه نسبیت، ذرات و تابش می توانند از یک سیاه چاله 
فرار کنند. در لبه یک سیاه چاله، دو ذره موقتی شکل می گیرند و قبل از 
اینکه به هم بپیوندند، یکی از ذرات به داخل سیاه چاله کشیده می شود 
و ذره دیگر فرار می کند یکی از تاثیرات تابش هاوکینگ فروپاشی بسیار 
کند سیاهچاله و اشعه های آن اســت. این امر با نظریه نسبیت انیشتین 

که طبق آن سیاه چاله ها فقط رشد می کنند، تناقض دارد.

 تغییر ساعت مدارس پاسخی به مطالبه والدین 
شاغل بود

ســخنگوی وزارت آموزش و پرورش گفت: پس از مصوبه هیئت دولت 
در 1۷ اردیبهشــت مبنی بر آغاز کار ادارات در ساعت ۶ صبح، از طرف 

والدین شاغل تقاضای زیادی برای تغییر ساعت مدارس صورت گرفت.
علی فرهادی ســخنگوی وزارت آموزش و پرورش درباره تغییر ساعت 
مدارس به ۶ صبح گفت: پس از مصوبه هیئت دولت در 1۷ اردیبهشــت 
مبنی بر آغــاز کار ادارات در ســاعت ۶ صبح، از طرف والدین شــاغل 
تقاضای زیادی برای تغییر ســاعت مدارس صــورت گرفت. همچنین 
امســال به دلیل ناترازی انرژی و میانگین افزایش دما و کاهش نزولات 
آسمانی، تولید انرژی برق دچار مشکل شده که بخشی از آن در کاهش 

مصرف انرژی و مدارس جبران می شود.
وی با بیان اینکه در شیفت بعد از ظهر هوا گرم تر و مصرف انرژی بیشتر 
می شود یادآور شــد: قرار بود تغییر ســاعت مدارس همزمان با تغییر 
ســاعت ادارات صورت بگیرد اما با هدف نزدیک شــدن به زمان پایان 

مدارس و کاهش تنش، این تغییر دیرتر اعمال شد.

فرهادی خاطرنشــان کرد: آموزش مدارس ابتدایی رو به اتمام است و 
متوسطه اول و دوم از هفته آینده وارد زمان امتحانات می شود. تصمیم 
گرفته شده مبنی بر این بوده که امتحانات در شیفت صبح برگزار شود 
و همه امتحانات پیش از ساعت 13 است.ســخنگوی وزارت آموزش و 
پرورش متذکر شد: زمان شناور برای شاغلان در بخشنامه دولت پیش 
بینی شده و کمبود کار شــاغلان از طریق دورکاری جبران خواهد شد. 
زمانی که بخشنامه دولتی ابلاغ می شود و ساعت اداری برای همه تغییر 

می کند قطعاً برای مدارس نیز اثرگذار خواهد بود.
وی همچنیــن در مورد چگونگی اطلاع از درخواســت والدین مبنی بر 
تغییر ســاعت مدارس گفت: حدود 1۷ میلیون دانش آمــوز و ۲ برابر 
این تعداد اولیا در کشــور وجود دارد و انجمن اولیــا و مربیان بهترین 
روش تعامل و اطلاع رسانی در مدارس اســت. البته همه تلاش ها برای 

برقراری آرامش و رفاه حال مردم فراهم شده است.
فرهادی در رادیو گفتگو با اذعان به اینکه شــرایط انرژی، عادی نیست 
افزود: قرار بود تصمیمی که برای ادارات اعمال شــده برای مدارس نیز 
اعمال شــود. امید می رود با انباشت انرژی این مشــکل تا مهر ماه حل 
خواهد شد. مردم باید در این مســیر همکاری داشته باشند تا از شرایط 

بحران خارج شویم.

افزایش نگران کننده تخلفات رانندگی در تهران
رئیس مرکــز اطلاع رســانی پلیس راهور تهــران بــزرگ، از افزایش 
نگران کننده تخلفات رانندگی به ویژه سرعت غیرمجاز در پایتخت داد 
و گفت: تخطی از ســرعت مجاز در تهران، جریمه ای تا ۵ میلیون ریال 
در پی دارد.سرهنگ شــریفی، رئیس مرکز اطلاع رسانی پلیس راهور 
تهران بزرگ اظهار کرد: بررسی های ما نشان می دهد که عمده تخلفات 
سرعت، برخلاف تصور عمومی، ناشی از عجله نیست، بلکه بیشتر تحت 
تأثیر هیجانات و لذت جویی از سرعت خصوصاً در گروه سنی نوجوانان و 

جوانان صورت می گیرد.
وی با اشاره به ســاعات حادثه خیز افزود: تخطی از سرعت مجاز در اکثر 
اوقات در بازه زمانی نیمه شب تا حدود ساعت 4:۰۰ صبح رخ می دهد و 
پس از آن، با روشــن شــدن هوا و افزایش ترافیک صبحگاهی، این آمار 
کاهش می یابد و همچنیــن در بازه زمانی 13:۰۰ تــا 1۵:۰۰ به دلیل 

خلوتی معابر نیز افزایش تخلفات به چشم می خورد.
سرهنگ شریفی بیشترین میزان تخلفات سرعت را مربوط به روزهای 

پایانی هفته و تعطیلات )به ویژه پنجشنبه ها و جمعه ها( اعلام کرد.
وی با اشــاره به نرخ جریمه ها افــزود: رانندگانی که از ســرعت مجاز 
تخطی می کنند، بسته به میزان تجاوز، با جریمه های سنگینی مواجه 
خواهند شد؛ به طوری که برای ســرعت غیرمجاز تا 1۰ کیلومتر، 1۰۰ 
هزار تومان؛ بین 1۰ تا ۲۰ کیلومتر، 1۵۰ هــزار تومان؛ بین ۲۰ تا 3۰ 
کیلومتر، ۲۰۰ هزار تومان؛ بین 3۰ تــا 4۰ کیلومتر، ۲۵۰ هزار تومان 
و برای بیش از ۵۰ کیلومتــر، ۵۰۰ هزار تومان جریمــه نقدی در نظر 
گرفته شده است.سرهنگ شریفی در پایان از تمامی رانندگان خواست 
با رعایت ســرعت مجاز، به حفظ جان خود و دیگر شــهروندان کمک 
کنند و رانندگی ایمن، نشــانه فرهنگ و مســئولیت پذیری اجتماعی 
اســت. بی توجهی به مقررات، نه تنها جان راننده، بلکه امنیت دیگران 

را نیز به خطر می اندازد.
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 تعیین سقف مهریه؛ راهکار یا چالش

سنت قدیمی مهریه چگونه به نقطه بحران رسید؟

مینا یاری  مهریــه در گذر زمان از یک ســنت 
فرهنگی به مســئله ای پیچیده در نظام حقوقی و 
اجتماعی تبدیل شــده و طرح تعیین سقف برای 
مهریه بار دیگر ایــن موضوع را بــه کانون توجه 

مجلس و افکار عمومی کشانده است.
مهریــه به عنوان یــک امــر فرهنگی-اجتماعی 
ریشه دار در سنت ازدواج ایرانی، همواره موضوعی 
حســاس و چندلایه بوده اســت. در حالی که در 
گذشته مهریه بیشــتر به عنوان نمادی از احترام، 
تعهــد و حمایــت مالی مرد نســبت بــه زن در 
چارچوب خانواده معنا می یافــت، امروز با تغییر 
نقش ها، نگرش ها و ســاختارهای اجتماعی، این 
مفهوم دســت خوش تحولاتی قابل توجه شــده 
اســت. برخی آن را ســنتی محافظتی و ضروری 
می دانند، در حالــی که دیگــران از آن به عنوان 
عاملی تنش زا یــا حتی ابزار چانه زنــی در روابط 

زناشویی یاد می کنند.
از این رو با افزایش نگرانی ها درباره کارکرد فعلی 
مهریه در نظــام خانواده ایرانــی، موضوع تعیین 
ســقف برای مهریه به یکــی از بحث برانگیزترین 
طرح های در حال بررســی در مجلس شــورای 
اسلامی تبدیل شده است. مدافعان این طرح آن را 
گامی در جهت کاهش زندان رفتن مردان به دلیل 
ناتوانی در پرداخت مهریه می دانند و منتقدانش 

آن را عاملی در تضعیف حقوق قانونی زنان.
بنابراین بررســی ابعاد اجتماعــی، فرهنگی این 
مســأله، حائز اهمیت اســت تا از منظــر روابط 
جنسیتی، عدالت خانوادگی و کارکردهای واقعی 
مهریه، به این پرسش پاســخ دهیم که آیا تعیین 
سقف برای مهریه می تواند به بهبود شرایط ازدواج 
و کاهش تنش هــای خانوادگی کمــک کند؟ یا 
آن گونه که برخی نگرانند، به محدود شدن حقوق 

زنان منجر خواهد شد؟

تبدیل مهریه از یک سنت به یک
 چالش حقوقی

علی نوری جامعه شــناس و کارشــناس مسائل 
خانواده در ابتدای سخنان خود با اشاره به افزایش 
قیمت سکه و تبعات آن گفت: در سال های اخیر، 
مهریه از کارکرد ســنتی خود فاصله گرفته است. 
در گذشــته مهریه نماد محبت و هدیه ای از طرف 
مرد به زن بــود و چیزی نبود کــه دِینی به گردن 
مرد بیندازد، اما امروز به یک مطالبه مالی تبدیل 
شده که گاه نه تنها موجب دوام زندگی نمی شود 
بلکه خودش به عاملی برای فروپاشــی خانواده ها 
تبدیل شده اســت. این موضوع از دهه ۷۰ به بعد 
مطرح شــد و کم کم مهریه به یک طلب نسیه از 
سوی زنان تبدیل شــد که چون مبلغ آن از ابتدا 
خارج از توان مرد بود مشخص بود که قابل وصول 

نیست.
نوری با بیــان اینکه در دهه هــای 4۰ و ۵۰ اصلًا 
زندانی مهریه نداشــتیم، ادامه داد: آن زمان رقم 
مهریه ها منطقی و متناسب با شرایط مالی مردان 
بود. اما امروزه، مهریه با رقم های بالا بیشتر جنبه 
نمادین و رقابتی یافته است، به طوری که برخی از 

زوج ها در تعیین مهریه دچار چشم و هم چشمی 
می شوند. این در حالی اســت که ازدواج ها در آن 
زمان پایدارتر هم بود، پس لزوماً مهریه عامل دوام 
زندگی هم نیســت. اما امروزه بــا وجود مهریه ها 
بالا طلاق هم بیشتر اســت و اینکه گفته می شود 
مهریه موجب پایبندی مرد به زندگی می شــود 

هم لزوماً درست نخواهد بود.
وی با اشــاره به یافته های پژوهشی گفت: جالب 
اینجاســت که طبــق تحقیقــات، دخترانی که 
تحصیلات بالاتری دارند معمــولاً مهریه بالاتری 
نیز طلب می کنند، چرا که ایــن موضوع به نوعی 
با شــأن و منزلت اجتماعی و خانوادگی آن ها گره 

خورده است.

مهریه، جایگزین ناکارآمدی قوانین مالی 
حمایتی از زنان 

وی با تأکید بر لزوم اصلاح قوانین خانواده تصریح 
کرد: در جامعه امــروز، زنان ابزارهــای حقوقی 
کمتری نســبت به مردان در اختیار دارند. مردان 
با داشتن حق طلاق، حضانت فرزند و دیگر مزایا، 
دست بالاتری در پرونده های خانوادگی دارند. در 
مقابل، بسیاری از زنان برای دفاع از حقوق خود به 

مهریه متوسل می شوند.
نوری همچنین اظهار داشــت: یکی از مشکلات 
اساسی این است که مناســبات حقوقی بین زن 
و مرد در کشــور ما به روز نشــده اند. برای مثال، 
ســهم الارث زنان همچنان نصف مردان است. در 
حالی که در گذشــته، مردان حتــی نقش حامی 
خواهران خود را ایفــا می کردند، امــروز چنین 
چیزی وجود ندارد و بــرادران گاهی حتی رابطه 
عاطفی هم با خواهرشان ندارند و او را تأمین مالی 

هم نمی کنند.
وی ادامــه داد: برخــی از زنان هم که ســال ها با 
همسرشــان زندگی کرده اند، پس از فوت شوهر، 
با اســتفاده از مهریه توانســته اند سرپناهی برای 
خود فراهم کنند، چون ســهم الارث آن ها از ملک 
ساخته شده تنها یک هشتم است که در بسیاری 
موارد پاســخ گوی نیاز مالی شــان نیســت و اگر 
فرزندان چیزی به او نبخشند نمی تواند به زندگی 
ادامه دهد. از این رو در چنین مواردی اجحاف در 
حق زن اتفاق می افتد و مهریه بــه عنوان جبران 
سهم الارث عمل می کند. دختران در زمانه امروز 
تفاوتی با پســر ندارد و باید برای این امور فکری 
کرد و قوانین را بــه روز کرد. نباید تبعیض ها میان 

دختر و پسر را با مهریه جبران کرد.

قانون مهریه نیازمند بازنگری با نگاهی 
همه جانبه

این کارشناس حوزه خانواده تأکید کرد: در عین 
حال، باید توجه داشــت که اگر زنــی پس از فقط 
چند ماه زندگی مشترک، مهریه های کلان خود 
را مطالبه کند، این ظلمی در حق مرد محســوب 
می شــود. ما نیاز به مکانیزمی داریم که از حقوق 
زنان دفاع کند ولی هم زمان از سوءاستفاده ها هم 

جلوگیری کند.

وی در پاســخ به این ســوال که در برابر ابزارهای 
حقوقی که قانون در اختیار مردان گذاشته است 
زنان جز مهریه چــه راهکار قانونــی دیگری در 
هنگام طلاق دارند، گفت: واقعیت این اســت که 
بســیاری از مردان نه تنها از عهده پرداخت مهریه 
برنمی آینــد بلکه بــه همین دلیل روانــه زندان 

می شوند.
 این در حالی اســت که برخی زنان هم نمی توانند 
مهریه خــود را دریافت کنند و ناچار می شــوند 
از حق خــود بگذرند تا طلاق بگیرنــد. در واقع ما 
ابزاری به دست هر کدام از این دو نفر داده ایم تا با 
آن بجنگند. از طرفی پژوهش ها نشان می دهد که 
با بالارفتن قیمت سکه آمار طلاق بیشتر می شود. 
از این رو باید خانواده ها ما آگاه تر شوند و به سراغ 

گرفتن حقوق عادلانه بروند.
این جامعه شناس با اشاره به لزوم نگاه به همه ابعاد 
این ماجرا گفت: البته نمی شود زندان رفتن مرد را 
صرفاً در نظر گرفت ولــی موضوع جهیزیه را ندید 
و یا موضــوع حضانت را نادیــده گرفت. در برخی 
موارد نفقه یا پرداخت نمی شود یا پاسخگوی نیاز 
خانم نیست. باید در زمان بســتن پیمان ازدواج، 
حق و حقوق دو طرف کاملًا مشــخص باشــد تا 
تعیین مهریه در جلســات خواســتگاری تبدیل 
به قیمت گذاری بر روی دختران نشــود. از طرفی 
مهریه این گونه موجب سوءاستفاده و عدم ازدواج 

هم نخواهد شد.
وی در ادامه بر نقش خانواده ها تاکید کرد و اظهار 
داشت: باید خانواده ها را هم در امر ازدواج جوانان 
بیشــتر توجیه کنیم. متأســفانه در بســیاری از 
موارد جوانان راهکارهای جایگزین را می پذیرند 
اما خانواده کوتاه نمی آید. حتــی در برخی موارد 
خانواده دختر خود با گرفتن حق طلاق مخالفت 
می کند یا خانواده پسر با مهریه کم موافق نیست 
و یا با دادن برخی حقوق ماننــد تنصیف اموال یا 
حق طلاق مخالفت می کنند. در حالی که داشتن 
حق طلاق برابر برای طرفین لازم است. از طرفی 
هزینه های گزاف مراسم های عروسی را هم نباید 
نادیده گرفــت. گاهی افراد توانایــی اجاره منزل 
بزرگ را ندارد امــا هزینه های زیــادی را صرف 
مراسم عروســی و خرید اثاث جهیزیه می کنند 
صرفاً بــرای اینکــه خانواده ها در برابــر دیگران 

خودنمایی کنند.
نوری در پایــان گفــت: راه حل این نیســت که 
مهریــه را حذف کنیم یا ســقف بگذاریــم، بلکه 
باید مناســبات حقوقی زن و مرد را عادلانه کنیم. 
باید زنــان را از طریق قوانین مالکیت، اشــتغال، 
ســهم الارث و حقــوق خانوادگی به رســمیت 
بشناســیم و با اصلاح قوانین، شــرایطی را فراهم 
کنیم که هــر دو طرف احســاس امنیت و عدالت 
داشته باشند و در این شرایط بتوانند با هم زندگی 
کنند. قوانین ما بایــد به گونه ای باشــد که نگاه 
همه جانبه در آن لحاظ شــود در غیر این صورت 
با کمترین اقبــال در جامعه مواجه خواهد شــد. 
اما متأســفانه معمولاً در این موارد ســاده ترین و 

دم دستی ترین کار را انتخاب می کنیم.

کتاب

 مهدی اســماعیلی راد در واکنش 
به تعداد اندک تبلیغات نمایشگاه 
بین المللی کتاب در ســطح شهر 
تأکید کرد: ســازمان زیباسازی و 
شــهرداری تهران باید در این باره 
پاسخگو باشــند.به گزارش ستاد 
خبری سی وششــمین نمایشگاه 
بین المللی کتاب تهــران مهدی 
اســماعیلی راد، معــاون اجرایی 
نمایشــگاه کتاب تهران با حضور 
در جمــع خبرنــگاران، دربــاره 
کمبــود تبلیغــات شــهری این 
رویداد گفت: ســازمان زیباسازی 
و دوستان شــهرداری در این باره 
باید پاسخگوی تبلیغات نمایشگاه 
بین المللی کتاب باشند. قراری که 

داشتیم اینطور بوده که 
در سطح شهر تبلیغات 
بیشــتری انجام بدهند 
امــا همــکاری خوبی 
نســبت به ادوار گذشته 
با نمایشــگاه نداشتند.

وی افزود: تا آنجایی که 
اطلاع دارم تبلیغات قابل توجهی 
انجام نشده اســت. به این موضوع 
هم انتقــاد کردیــم و گفتند رفع 
می  شــود اما تا الان که نمایشگاه 
کتاب به نیمه رسیده، تغییری رخ 

نداده است.
اســماعیلی راد تصریح کــرد: ما 
تعهدمــان نســبت بــه مجموعه 
شــهرداری را انجــام دادیــم. در 

شبســتان  بخــش 
فضاهــای بیشــتری را 
در اختیــار دوســتان 
گذاشــتیم. هیچ سالی 
این عزیزان در شبستان 
به عنــوان  تابلویــی 
تهران دوســت  فضای 
داشتنی نداشتند.  در حال حاضر 
همشهری فضای جداگانه  ای دارد، 
نشر شهر و سازمان زیباسازی هم 
همینطور ولی متاسفانه تبلیغات 
شــهری ضعیف اســت و بازخورد 
خوبی نداشــته اســت.وی گفت: 
ایــن دوســتان متــراژی را برای 
بیلبوردها اعلام کــرده بودند که 
حالا می  گویند کار تبلیغات انجام 

شده ولی به نظر ما اینطور نیست. 
یعنی خروجی کــه خودم، مردم و 
ســایر دوســتان می بینیم، نشان 
می  دهد اتفاقی که بایــد، نیفتاده 
است.سی و ششــمین نمایشگاه 
بین المللــی کتاب تهــران از 1۷ 
تــا ۲۷ اردیبهشــت ماه 14۰4 با 
شــعار »بخوانیم برای ایران« در 
محل مصلــی امــام خمینی)ره( 
در حال برگزاری اســت. هم زمان 
بــا برگــزاری بخــش حضوری 
نمایشــگاه کتــاب 14۰4 تهران، 
بخش مجــازی نمایشــگاه نیز در 
امــکان   book.icfi.ir ســامانه 
خرید غیرحضــوری کتاب را برای 

علاقه مندان مهیا کرده است.
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